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76 СРПСКО КОЛО
z   ЛИСТ САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА  z  ПИСАН ИЈЕКАВСКИМ ИЗГОВОРОМ   z   ГОДИНА VIII  z   БРОЈ 86  z  МАРТ 2023. z  БЕСПЛАТАН ПРИМЈЕРАК   

Од земаља региона очекујемо да 
нашем народу признају иста права 
која уживају мањине у Србији!

АРНО ГУЈОН  ДИРЕКТОР УПРАВЕ ЗА САРАДЊУ СА ДИЈАСПОРОМ И СРБИМА У РЕГИОНУ

 » Наша улога је да  
представницима 
земаља у 
окружењу 
поставимо 
питање  
зашто Срби 
немају статус 
националне 
мањине или 
одређена права, 
за разлику 
од њихових 
сународника који 
то имају у Србији, 
иако су мање 
бројни. 
 
 » Најпоноснији сам 
на чињеницу да 
је 1.000 нових 
ђака уписано у 
српске школе у 
дијаспори.

ОДЛУКА ГРАДА БЕНКОВЦА УЗНЕМИРИЛА ПРОТЈЕРАНЕ СРБЕ

КАКО СЕ СИСТЕМАТСКИ ОТУЂУЈЕ 
СРПСКА ИМОВИНА У ХРВАТСКОЈ?

САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА  z ПИСАН 

ИСТОРИЧАР АНТУН МИЛЕТИЋ

Више се не зна ко је 
добио, а ко изгубио 
Други свјетски рат 

ИСТОРИЧАР НИКОЛА ЖУТИЋ ПРОМОВИСАО ТРИ КЊИГЕ

Мустафа Мулалић - Србин 
мухамеданске вјере и члан 
Врховне команде ЈВуО  

ПИСАН ИЈЕКАВСКИМ ИЗГОВОРОМИЈЕКАВСКИМ ИЗГОВОРОМИЈЕКАВСКИМ

ИСТОРИЧАР НИКОЛА ЖУТИЋ ПРОМОВИСАО ТРИ КЊИГЕ

Мустафа Мулалић - Србин 

УДРУЖЕЊЕ СУЗА ПРОЈЕКАТ СЛИКЕ СЈЕЋАЊА – МЕМОРИЈАЛИЗАЦИЈА

Приказани 
умјетнички  
радови  
чланова 
породица 
несталиХ 
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Остругани лик са фреске
Премда су многи након чувеног 30. августа, покушавали 
направити паралелу између два професора, Кривокапи-
ћа и Коштунице, није им много требало да схвате како 
је тако наивна паралела увредљива за једног Коштуни-
цу професора Правног факултета и заиста значајног ин-
телектуалца, чије се име никако не може упоредити са 
једним Кривокапићем. 
Онима проницљивијима, одмах је постало јасно да таква 
политичка фигура, у чију је кандидатуру заложен образ 
светосавске цетињске столице, може нанијети озбиљну 
штету и Митрополији црногорско-приморској, као и ције-
лој Српској православној цркви својим бројним деарти-
кулисаним изливима бијеса и још бјеснијег црногорства. 
Поред тога што није потписао Темељни уговор и поред 
свих његових амбивалентних 
и прилично конфузних изјава, 
нарочиту непријатност је иза-
звала његова изјава на Цети-
њу, да поздравља „часни и че-
стити Либерални савез” и ње-
говог „родоначелника” Славка 
Перовића. 
Коме су познате црногорске по-
литичке прилике у потоњим де-
ценијама, тај мора знати да је 
Славко Перовић, скупа са својом странком ЛСЦГ, био 
примјер најодвратнијег сепаратизма антицрквеног и ан-
тисрпског понашања, чије су присталице својевремено 
каменицама засипале Цетињски манастир и митропо-
лита Амфилохија. 
Српском народу данас није битан моменат у којем је 
Здравко Кривокапић „презупчио”. Не морамо испитива-
ти да ли се икада осјећао Србином или је одувијек био 
„двјестопроцентни Црногорац.” 
Црногорским Србима је било битно само толико да при-
хвате чињеницу да Кривокапић – ма како се звао, прези-
вао, крстио или потписивао – напросто није „наше горе 
лист” у мјешовитој шуми црногорске политике.
Да ли су Срби настањени на територији наше некада-
шње краљевине коначно схватили како се „уже умало не 
претрже” у експериментима са Кривокапићем, видјеће-
мо у њиховом односу према његовим насљедницима.
У исто вријеме, митрополит Јоаникије остаје трајни и по-
уздани чувар српског идентитета у Црној Гори, од чије 
ријечи ће зависити токови бројних процеса, а нарочито 
однос српског народа према будућим политичким зби-
вањима. Народ ће ослушкивати глас своје Цркве, као је-
дине институције под чијим окриљем се може осјећати 
као свој на своме. Историја ће утврдити да ли се остру-
гани лик Здравка Кривокапића са фреске подгоричког 
Саборног храма одселио на најмрачнију страницу поли-
тичког бешчашћа или се може очекивати још један мит 
о „поштеном доброчинитељу” којем се није пружила до-
вољна прилика да народ поведе у свјетлију будућност.

СЛОБОДАН СТАВ:  РАДЕ ЦРНОГОРАЦ ОДЛУКА ГРАДА БЕНКОВЦА УЗНЕМИРИЛА ПРОТЈЕРАНЕ СРБЕ

Како се систематски отуђује 
српска имовина у Хрватској?
Приједлог програма 

располагања пољо-
привредним земљи-

штем у власништву Хрват-
ске са подручја Бенковца, 
објављен средином фебруа-
ра, усталасао је јавност и уз-
немирио Србе из овог кра-
ја који су расијани широм 
свијета. Многи су за то са-
знали када је информаци-
ју о томе на својој фејсбук 
страници објавила и Епар-
хија далматинска. 

Овим путем покушава 
се одузети имовина свима 
који су уживали и користи-
ли је, а водила се на опште-
народној имовини, па ће се 
дати или продати другима. 
Катастарске књиге се ра-
зликују од судско-земљи-
шних и испада да сви они 
који су као власници земље 
уписани у катастру, а не у 
земљишним књигама, ни-
су више власници, иако ту 
земљу посједују и обрађу-
ју деценијама. Рок за при-
говоре истекао је 1. марта, 
а Срби су у улагању приго-
вора имали помоћ правни-
ка Српског народног вијећа.

РОК ОД 15 ДАНА ПРЕКРАТАК
Историчар Милан Гулић  

који је и сам родом из тих 
крајева каже да је за многе 
протјеране Србе са бенко-
вачког подручја који сада 
живе широм планете, рок 
од 15 дана за подношење 
приговора био прекратак, 
па је упитно да ли ће мо-
ћи да сачувају своју земљу. 

– Многи људи нису ни 
стигли да буду информи-
сани. Питање је колико су 
имали времена да дају при-
говор на тај приједлог ко-
ји је дала Градска управа у 
Бенковцу. И у том смислу 
чини ми се да ће за многе то 
бити и свршен чин – каже 
Гулић и додаје да је етнич-
ко чишћење Срба из Хрват-
ске завршено 1995. године, 
а све касније одлуке држав-
них и градских власти слу-
жиле су цементирању та-
квог стања.

СРБИ НЕ МОГУ БИТИ 
РАВНОПРАВНИ УЧЕСНИЦИ 
СУДСКИХ ПОСТУПАКА

Директор Веритаса Са-
во Штрбац је годинама при-
је распада Југославије био 
судија на том подручју. Он 
указује на процесе Аграр-
не реформе послије Првог 
и Другог свјетског рата, на-
ционализације као и кома-
сације, у којој је због укруп-
њавања парцела власници-
ма у замјену за њихову зе-
мљу дато државно земљи-

ште на другом мјесту, али 
према његовим ријечима то 
никада није било проведе-
но кроз земљишне књиге. 

– Хрватска је то наслије-
дила, а Европска унија уло-
жила велики новац у сре-
ђивање катастарских књи-
га. Тај процес се спроводи 
тако што се позивају кори-
сници или посједници да 
дођу и покажу геодетама 
докле је чије, да не би би-
ло спорова. 

Штрбац објашњава да 
људи који су пропустили 
рок за приговор имају мо-
гућност да судским путем 
докажу своје власништво. 

– Срби силом прилика 
више не живе на том про-
стору и на тај начин нису 
више равноправни учесни-
ци у тим поступцима – за-
кључује Штрбац. 

ЛЕГАЛИЗАЦИЈА 
ЕТНИЧКОГ ЧИШЋЕЊА

Миодраг Линта, народ-
ни посланик и предсјед-
ник Савеза Срба из реги-
она оцјењује да у посљед-
њих четврт вијека, а посеб-
но од доношења, како каже, 
антисрпског Закона о вла-
сништву 1997. године траје 
процес отимања српске зе-
мље под лицемјерном па-

ролом „сређивање земљи-
шних књига”.

– Процјене говоре да 
је прије рата на подруч-
ју Хрватске било најма-
ње 1.500.000 катастарских 
честица у власништву Ср-
ба. Међутим, сада у ових 
25 година најмање преко 
800.000 катастарских пар-
цела, односно честица, др-
жава Хрватска се већ уписа-
ла као власник и наставља 
даље тај процес, фактички 
легализације етничког чи-
шћења српскога народа са 
крајњим циљем да за дви-
је или три деценије каже 
да српски народ никад ни-
је живио у Крајини, да та-
мо нема ништа што припа-
да томе народу.

Линта каже да су при-
је рата крајишки Срби би-
ли мирни уживаоци своје 
земље и имали посједовне 
листове. 

– Плаћали су редовно 
порез држави, међутим у 
земљишним књигама има-
ли смо два модела. С једне 
стране, писало је да је то 
општенародна својина, за-
дужна својина, општинска 
земља итд, а с друге стране 
имали смо чињеницу да су 
тамо уписани бивши вла-
сници некадашњих кућ-

них задруга, дакле покој-
ни дједови, прадједови, ро-
ђаци катастарских власни-
ка. Шта је држава Хрватска 
учинила? Умјесто да при-
зна чињенично стање и да 
констатује да су Срби за-
иста стварни власници те 
земље и да имају власнич-
ки лист, они су користили 
чињеницу да Срби то нису 
регулисали до почетка рата. 
У свим случајевима гдје је 
у земљишним књигама пи-
сало да је то општенародна 
својина, Хрватски судови су 
као власника уписивали Ре-
публику Хрватску. 

Линта је као један од 
скандалозних примјера 
навео случај српског села 
Смоковић, поред Бенков-
ца, гдје су централни дио 
села, школу, дом културе, 
вински подрум као нека-
дашњи дио пољопривред-
не задруге, већ продали јер 
се ту држава раније уписала 
као власник. Слична је си-
туација и са селом Хајтић 
поред Глине.

Он је навео и неке вол-
шебне примјере.   

– Један или два Хрвата 
се упишу на некој чести-
ци као сувласници, а потом 
покрећу судски поступак 
пред надлежним судом ко-
ји формално на огласној та-
бли позива сувласнике. Ме-
ђутим, неки су помрли, не-
ки расијани широм свије-
та и на крају се подносио-
ци захтјева упишу као вла-
сници.

Линта сматра да би било 
важно да Србија реафирми-
ше Бечки споразум о сук-
цесији, који су потписали 
представници држава на-
сталих распадом Југосла-
вије, а посебно анекс 7. који 
се односи на приватну сво-
јину и стечена права.

–  Срби су препуштени 
сами себи и остаје им само 
дуга, компликована, скупа 
и неизвјесна судска борба. 
Такви процеси трају више 
година, а озбиљни адвокати 
су веома скупи. Препуште-
ни сами себи појединци те-
шко да могу да се изборе и 
сачувају своју земљу.

Бенковачке власти ка-
жу да ће се о приговорима 
одлучити у року од 30 да-
на од дана завршетка јав-
ног увида. Тада ће бити ја-
сније шта ће се десити са 
пољопривредним земљи-
штем које је обухваћено 
програмом, а питање је и 
да ли ће имати ко да га об-
рађује, јер са тог подручја 
све више одлазе и Хрвати.

ТЕОДОРА ВРАЊЕШ / РТРС

ПРОБЛЕМИ И ВАН НЕКАДАШЊЕ РСК 

Дрежница код Огулина није била у оквиру Републике 
Српске Крајине, али је некада имала већинско српско 
становништво. Вјера Љубојевић живи у Панчеву и 
годинама се бори за имовину која је припадала њеној 
мајци у Дрежници. До сада није било успјеха, јер су још 
16. фебруара 1995. године одлуком суда, земљишне 
књиге једне од највећих катастарских општина у 
Хрватској стављене ван снаге. Ријеч је, каже, о сумњивој 
одлуци. Дио књига пронађен је на тавану суда у Огулину и 
установљено да су уписи још читљиви, али су и даље ван 
снаге и до власничког листа се не може доћи. 
– Како неко може имати документ о своме власништву, 
кад земљишне књиге не функционишу већ 28 година?! 
– пита се Вјера.   

zzПод изговором усклађивања катастарских и судско-
-земљишних књига, многи Срби би могли да остану 
без имовине коју су вијековима обрађивали. Најно-
вији примјер је онај из Бенковца, гдје је град објавио 
Приједлог програма располагања пољопривредним 
земљиштем у власништву државе. Ријеч је о земљи-
шту које се у књигама водило као општенародна имо-
вина, а које су Срби, након Другог свјетског рата до-
били у замјену за своју ранију имовину.



ДА СЕ НЕ ЗАБОРАВИ 3  ЛИСТ САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА  (посјетите и наш сајт www.ssr.org.rs)

• Хуманитарни центар за интеграцију и толеранцију (ХЦИТ) пружа
бесплатну правну помоћ избјеглицама у Новом Саду, 
Војвођанских бригада 17, сваке сриједе од 9 до 15 сати. 

•  ХЦИТ, поред осталог, прибавља и документе за избјеглице из БиХ и Хрватске
•  Правна помоћ за лица која полажу права на некретнине у ФБиХ пружа 

се понедјељком и сриједом од 14,30 до 17,30 и петком  од 12,00 до 15,00 
сати у просторијама ХЦИТ-а, соба 1.

 •Долазак можете пријавити на тел.  021/528132 или 021/520030

ХУМАНИТАРНИ ЦЕНТАР 
ЗА ИНТЕГРАЦИЈУ И ТОЛЕРАНЦИЈУ  

  Војвођанских бригада 17, Нови Сад
телефон:021/ 528 132, 021/ 520 030 

мејл: office@hcit.rs; hcitns@gmail.com; 
сајт: www.hcit.rs

НАКНАДНИ УПИСИ У МАТИЧНЕ 
КЊИГЕ У ХРВАТСКОЈ И БиХ
zzЈавио нам се већи број из-
бјеглих лица која су дошла 
као избјеглице у Србију из 
Хрватске и из БиХ са по-
дручја у којима су уништене 
или нестале матичне књи-
ге рођених, матичне књи-
ге вјенчаних и књиге др-
жављана са питањима ка-
ко могу извршити накнадне 
уписе у те матичне књиге? 

Да би се могли затражити нак-
надни уписи у наведене матич-
не књиге неопходно је подузети 
сљедеће правне радње: 
– потребно је из матичних уре-
да прибавити, преко овлаштених 
пуномоћника, потврде о томе да 
се наведени документи не могу 
издати из разлога што су матич-
не књиге нестале или уништене,
– након што се прибаве наведене 
потврде, треба се обратити, са тим 
потврдама и фотокопијама личних 
докумената са којима тренутно рас-
полажу избјегла лица (копија избје-
гличке легитимације, копија неког 
старог личног документа из држа-
ва одакле су дошла избјегла лица, 
ако са истима располажу, овјерене 
изјаве о основним личним подаци-
ма и подацима од родитеља и фото-
копије евентуалних других личних 
докумената са којима располажу), 
надлежној служби општих посло-
ва града или општине на чијем је 
подручју особа била уписана у ма-
тичне књиге рођених, са захтјевом 
да та служба, на основу приложе-
них докумената, донесе рјешење о 
накнадном упису у матичне књиге 
рођених. Тај захтјев се може упутити 
надлежним службама и путем по-
ште, али се треба овластити нека 
особа у тим државама гдје се вр-
ше уписи у матичне књиге рође-
них да преузме донијета рјешења 
о том упису, која би требала уједно 
извршити и уплату износа новца 
за таксе прописане за доношење 
тих рјешења,
– када рјешења о накнадном упису 
у матичне књиге рођених поста-
ну правоснажна, по протеку рока 
од петнаест дана од дана уручења 
рјешења о упису, тада се може за-
тражити издавање извода из ма-
тичне књиге рођених,
– када је у питању утврђивање чи-
њеница закљученог брака и по-
том издавање вјенчаног листа тај 
поступак се, за избјегла лица која 
немају држављанство Републике 
Србије, мора провести пред надле-

жним судовима у држави чије др-
жављанство има избјегло лице, у 
ванпарничном поступку. Приједлог 
за покретање тог судског поступка 
може се упутити и поштом из мје-
ста садашњег боравишта избјеглог 
лица. За провођење тог поступка 
неопходно је да се у приједлогу за 
покретање тог поступка предложе 
најмање два свједока који ће пред 
надлежним судом посвједочити чи-
њеницу да је брак закључен, те пу-
номоћник за пријем судског рјеше-
ња у држави гдје се одлучује о том 
захтјеву. Када судско рјешење по-
стане правоснажно, по протеку вре-
мена од петнаест дана, на основу 
истог се може затражити издава-
ње вјенчаног листа код надлежног 
Матичног уреда гдје је брак уписан 
или код било којег другог матичног 
уреда у држави гдје је брак уписан.
Након окончања наведених посту-
пака за упис у матичне књиге ро-
ђених и матичне књиге вјенчаних, 
избјегло лице, које жели подније-
ти захтјев за прихватање у држа-
вљанство Републике Србије, мора 
прибавити извод  из матичне књи-
ге рођених, увјерење о држављан-
ству државе поријекла или потвр-
ду о томе да се исто не може изда-
ти јер су књиге држављана неста-
ле или уништене и за жене које су 
закључиле брак извод из матичне 
књиге вјенчаних. Ти документи не 
смију бити старији од шест мјесеци.
Дакле, да би избјегло лице могло 
поднијети захтјев за прихватање у 
држављaнство Републике Србије, 
уз попуњени образац захтјева за 
прихватање у држављанство Ре-
публике Србије, у којем је садржна 
и изјава да државу Србију сматра 
својом државом, неопходно је да 
се уз тај захтјев приложи: 
– фотокопија важеће избјегличке 
легитимације, 
– оригинални извод из матичне 
књиге рођених, 
– увјерење о држављанству др-
жаве поријекла или потврда да 
се исто не може издати из разлога 
што су књиге држављана нестале 
или уништене,
– оригинални извод из матичне 
књиге вјенчаних (за жене које су 
закључиле брак) и
– прописани износ таксе за тро-
шак доношења рјешења о при-
хватању у држављанство

ШПИРО ЛАЗИНИЦА
ПРАВНИ САВЈЕТНИК                                                                                                            

ХЦИТ-а НОВИ САД

ВУЧИЋ: ПРИЈЕ 24 ГОДИНЕ УМРЛО ЈЕ 
САВРЕМЕНО МЕЂУНАРОДНО ПРАВО

На скупу одржаном на Тр-
гу Светог Ђорђа у Сомбору 
под слоганом Опростићемо 

ако будемо могли. Заборавити, са-
мо ако нас не буде било одржана 
је централна манифестација Дан 
сjећања на жртве НАТО агресије 
1999. године. 

Предсједник Србије Алексан-
дар Вучић је истакао да је прије 
24 године коначно умрло савре-
мено међународно право.

– Од тада више ништа што се у 
свијету догађа не може да буде го-
ре од онога што су учинили једној 
малој земљи која је била крива са-
мо, јер је жељела да буде слобод-
на, слободарска и као таква није 
се допадала онима који су 1989. 
и 1990. створили нови поредак у 
коме се само они питају за све, 
а непослушни да буду кажњени.

СРБИЈА НЕ ПРИХВАТА ДИКТАТЕ
Вучић је рекао да је након ра-

зарања Совјетског Савеза, на ред 
дошла Југославија, а онда „непо-
слушна Србија која није хтjела да 
прихвати диктате”.

Наводећи да је аргумент био да 
су спречавали хуманитарну ката-
строфу, Вучић је казао да су они 
наоружавали побуњеничке групе 
у слободној земљи која ниједним 
педљем није крочила на терито-
рију друге земље.

Вучић је поручио да Србија не 
жели никакве сукобе, али да неће 
никада и никоме дати своју земљу.

– Никоме нећемо дати нашу 
дjецу и нећемо заборавити све 
који су страдали у НАТО бомбар-
довању – рекао је Вучић напоми-
њући да је у Нато агресији убије-
но 79 дјеце и 2.500 људи.

Вучић је поручио да су у Сом-
бору присутни и Роми, Бошњаци, 
Мађари и припадници других на-
рода, сви који ову земљу осjећају 
као своју домовину.  

– Свашта се надвило над на-
шим дијелом свијета, гдје мисле 

да је прилика да коначно заврше 
са нама и да издамо то оправда-
ње за све оно што нам је чиње-
но и што је против нашег народа 
направљено. Наше је да се једин-
ствено боримо за своју земљу и да 
имамо више дјеце.

ПАТРИЈАРХ: АКО СЕ ПОКРЕНЕ 
СПИРАЛА ЗЛА СВИ ЋЕМО
БИТИ ГУБИТНИЦИ

Патријарх СПЦ Порфирије је 
поручио да се молимо да се стра-
дања не понове, као и да нам је 
најпотребнији мир, јер ћемо – 
ако се покрене спирала зла, сви 
бити губитници.

– Истрајмо упорно на путу ди-
јалога, који има за циљ макар еле-
ментарно међусобно разумије-
вање међу људима. Али, не при-
хватајмо ултиматуме и уцјене по 
било коју цијену, који подразуми-
јевају поклањање себе и свога и 
одрицање од себе и свог – рекао 
је патријарх Порфирије.

Нагласио је да су 1999. бомба-
ма разарани не само војни објек-
ти, већ и фабрике, домови, шко-
ле, вртићи и изворишта воде из 
којих се напаја Сомбор.

– Јуриле су крстареће ракете, 
да изруче смртоносни товар. Да-
нас чинимо исто што су Сомбор-
ци чинили 1999. године. Окупља-
ли су се баш на овом тргу који но-
си име Светога Георгија – Ђорђа, 
који је посвећен њему и преко ње-
га Богу, куражећи се и помажући 
једни друге. Упућивали су поруке 
мира свијету и молили се за мир – 
навео је српски патријарх позива-
јући све да се помоле за неправед-
но страдале од злочиначких пуц-
њева са неба, одакле су долазили 
„анђели” нису носили мир, већ си-
јали смрт.

– Још се више молимо, пошто 
се у Европи води војни сукоб који 
пријети да у свој бездани вртлог 
увуче читав свијет, да се тамо гдје 
се води рат у Украјини што прије 

стане са оружјем које сије смрт – 
поручио је патријарх.

Нагласио је да су сви невино 
пострадали 1999, од Радована Ме-
дића до Милице Ракић и све оста-
ле дjеце и других људи, залог да 
чврсто корачамо ка Христу ми-
ра и љубави.

ДОДИК: НЕЋЕМО У 
ЕВРОПУ УЛТИМАТУМА

Предсједник Републике Срп-
ске Милорад Додик изјавио је да 
се НАТО агресија не може опро-
стити, јер су бездушно покушали 
да потцијене и понизе српски на-
род и нису имали ни толико об-
зира да се извине онима које су 
називали колатералном штетом.

Он је истакао да се некада го-
ворило да земље региона треба да 
се одлуче за Европску унију, а да-
нас им се постављају ултиматуми.

– Не желимо Европу ултима-
тума. Не смијемо да изгубимо 
свој суверенитет, који почива на 
народној вољи. Срби имају двије 
државе – Србију и Републику Срп-
ску и то морају да нам признају.

Додик је поручио да идеја о 
уједињену српског народа мора 
да живи, без обзира на оне који су 
бомбардовали Србију и Републи-
ку Српску.

У пригодном сценском програ-
му овогодишњег Дана сјећања на 
жртве НАТО бомбардовања кроз 
телевизијске вијести о нападима 
и убиствима Срба од стране ал-
банских терориста од 1996. го-
дине па надаље, затим највећим 
страдањима од бомбардовања као 
што су она у Алексинцу, Сурдули-
ци, Нишу, Новом Пазару, Варва-
рину... дочарано је вријеме пред 
и током НАТО агресије.

Сценски програм режисера и 
сценаристе Миљана Губерини-
ћа, сценографа и костимографа 
Магделене Влајић Главонић, из-
вели су глумци Марија и Небојша 
Кундачина, Душан Симић, Маја 
Колунџија Зорое.

У програму су учествовали и 
хор и оркестар Рапсодија, дири-
гента Александра Шварца, а изве-
дене су нумере Најдужа ноћ Алек-
сандре Ковач и Романа Горшека 
Со маки сам се родика као и пје-
сма Востани Сербие чијим изво-
ђењем је програм на Тргу Светог 
Ђорђа завршен.

СЈЕЋАЊЕ НА РАДОВАНА МЕДИЋА

Окупљенима се обратила и Маријана Медић Паскаш, ћерка 
заставника Радована Медића који је погинуо у Сомбору, прве жртве 
НАТО агресије.
– Звук сирене и твоје посљедње, „Воли вас тата”,  које си рекао на 
вратима када си одлазио заувијек је обиљежило мој и живот мог 
брата. Пропустио си многе наше лијепе догађаје у животу и рођења 
наше дјеце, али знам да си опет на неки начин са нама.

У СОМБОРУ ОБИЉЕЖЕН ДАН СЈЕЋАЊА НА ЖРТВЕ НАТО АГРЕСИЈЕ 
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РИЈЕЧ ПО РИЈЕЧ СА ДИРЕКТОРОМ УПРАВЕ ЗА САРАДЊУ СА ДИЈАСПОРОМ И СРБИМА У РЕГИОНУ

ГУЈОН: Од земаља региона 
очекујемо да нашем народу 
признају иста права која 
уживају мањине у Србији! 
Директор Управе за са-

радњу са дијаспором 
и Србима у региону 

Арно Гујон у разговору за 
Српско коло је детаљно опи-
сао положај српског народа 
у земљама региона. Суми-
рајући резултате од када је 
на челу ове институције ис-
такао је да је најпоноснији 
на уписаних хиљаду нових 
ђака који похађају српске 
школе у дијаспори, кампа-
њу за заштиту српске имо-
вине у Федерацији БиХ, као 
и на чињеницу да је захва-
љујући разумијевању пред-
сједника Вучића рад Упра-
ве ефикаснији због повећа-
ног буџета.   
zzПрошло је нешто више 
од двије године од ка-
ко сте на челу Управе за 
сарадњу с дијаспором 
и Србима у региону. Ка-
кво стање сте затекли и 
како би описали тај пе-
риод?  
– Прије двије и по го-

дине, Управа за сарадњу с 
дијаспором и Србима у ре-
гиону није била видљива у 
јавности, као мала једини-
ца без директора, у окви-
ру Министарства спољних 
послова. Данас је ситуација 
другачија. Видљивији смо, 
и то не само у дијаспори и 
региону, гдје смо повећа-
ли број удружења с којима 
сарађујемо на пројектима 
за очување српског иденти-
тета у расијању, већ и у са-
мој Србији гдје људи препо-
знају наш рад и важну уло-
гу дијаспоре на културном, 
економском и политичком 
нивоу. 
zzДа ли бисте могли на-
правити поређење у ор-
ганизовању и вођењу 

државне канцелари-
је и невладине органи-
зације?
– Пошто долазим из не-

владиног сектора, у почет-
ку сам уложио поприличан 
напор да савладам процеду-
ре и да се прилагодим. До-
нио сам неке своје специ-
фичности у раду, али и на-
учио много тога од профе-
сионалца с којима радим 
на дневном нивоу. Државна 
институција је велика ма-
шинерија која се спорије 
покреће, има своја прави-
ла, увезана је с другим ин-
ституцијама. Оно што је до-
бро је да оно што урадите, 
то постаје дио система и 
има далекосежније посље-
дице.  Примјера ради, када 
се деси нека изненадна ху-
манитарна ситуација, мо-
гу одмах да оприједелим 
новац преко своје хумани-
тарне организације на гору-
ће мјесто, сједнем у ауто и 
одем на лице мјеста. С дру-
ге стране, овдје у Управи да 
бих усмјерио донацију гдје 
је потребна, морам да рас-
пишем конкурс, што је дуга 

процедура с роковима, ко-
мисијама итд. Да бих путо-
вао морам да добијем пот-
пис од министара спољних 
послова, финансија и пред-
сједнице Владе. Разумљиво 
је да то захтјева више вре-
мена и труда у процеду-
ралном смислу. Ипак, оно 
што смо урадили као Упра-
ва, попут отварања школа у 
свијету или заштите имови-
не Срба из Федерације, ни-
једна невладина организа-
ција не би могла.
zz  Шта је до сада био Ваш 
највећи изазов у овом 
послу? На који завршен 
пројекат сте најпоно-
снији?
– Мислим да је то 1.000 

нових ђака уписаних у 
српске школе у дијаспори. 
Имао сам прилику да оби-
ђем школе које је основала 
Управа на почетку њиховог 
рада и годину дана касније. 
Одушевио сам се напрет-
ком дјеце, колико лагодни-
је и самоувјереније говоре 
српски. Кад једно дијете у 
дијаспори зна српски, зна-
чи да један српски дом го-

вори српски и да ће знања 
матерњег језика наставити 
да се преносе из генерације 
у генерацију. 
zzКако бисте прокомента-
рисали резултате попи-
са становништва и ка-
ко су се они одразили на 
положај Срба у земља-
ма региона?
– Резултати показују 

тренд опадања броја Срба 
у многим државама реги-
она гдје је попис обављен. 
Због тога постоји бојазан да 
ће поједина права бити уки-
нута или маргинализована 
као што је случај у Вукова-
ру, гдје је због пада броја 
Срба испод 30 одсто уки-
нута ћирилица. То може да 
се одрази и на образовање 
ако нема довољно ђака да 
се формира одјељење, осим 
ако држава или град не по-
каже добру вољу. 
zzВелику пажњу сте по-
светили животу Срба у 
ФБиХ. Узели сте учешће 
и у кампањи за очување 
српске земље у овом ен-
титету. Да ли сте задо-
вољни резултатима? 
– У Федерацији БиХ до 

1991. године живјело је 
541.000 Срба, а данас их је 
око 56.000 на том просто-
ру. Прије годину и по по-
кренули смо кампању ин-
формисања Срба протјера-
них из Федерације о њихо-
вим имовинским правима. 
Ова кампања нам је изузет-
но важна јер право на имо-
вину има око 400.000 расе-
љених и избјеглих Срба, ко-
ји због усклађивања земљи-
шних књига и катастра у 
Федерацији, могу да остану 
без свог насљедства. До сада 
се Kанцеларији за пружање 

УСКОРО СРПСКЕ ШКОЛЕ У АМЕРИЦИ 

zzНа које послове ћете се фокусирати у будућности?
–Поред рeдовних финансирања културних пројеката 
наших организација у региону и дијаспори, планирамо 
и да наставимо с подршком економским самоодрживим 
идејама које смо у претходне двије године лансирали 
као пилот пројекте. Током љета, организоваћемо 
кампове за дјецу из региона, јер нам је намјера да свако 
дијете, рођено у региону, борави у Србији, упозна се с 
Београдом, обиђе историјске знаменитости. 
Наставићемо с отварањем допунских школа српског 
језика и сад ће бити фокус на Сјеверној Америци. Тамо 
су потребе огромне. Имамо контакте с нашим људима 
који живе у тим земљама. Намјеравамо и да наставимо 
сарадњу с Министарством просвјете, јер се нова школа, 
годину дана послије покретања, прикључује систему тог 
Министарства. 

ОЗБИЉНИ ПРОЈЕКТИ ЗА КОСМЕТ

zzКонтинуирано сте већ деценијама у бројним 
хуманитарним акцијама помагали наш народ у 
јужној српској покрајини. У којој мјери је активна 
организација Солидарност за Косово? Да ли постоји 
могућност да посјетите Србе на Космету?
– Не, још увијек. Тужим се пред приштинским судовима 
већ 5 година због тога. Послије забране реорганизовао 
сам Солидарност за Косово тако да моји волонтери 
редовно обилазе српске енклаве. Имамо озбиљне 
пројекте, изградили смо десетак фарми, мљекара, 
фабрика за пастеризацију воћа и поврћа по енклавама. 
Сваке године финансирамо самоодрживе пројекте, 
дијелимо стоку и пластенике, како би људи живјели 
од свог рада, а не од помоћи. Поред тога, Солидарност 
за Косово годишње издваја више од 100.000 евра за 
реновирање школа на КиМ.

ВЛАДИКА БИХАЋКО-ПЕТРОВАЧКИ 
ПОСЈЕТИО СРПСКО СТРАТИШТЕ ГАРАВИЦЕ

Eпископ бихаћко-петровачки Сергије посјетио je разру-
шени Храм Светих апостола Петра и Павла у Притоци и 
Гаравице код Бихаћа, мјесто страдања десетине хиља-
да бихаћких Срба у Другом свјетском рату, те се покло-
нио мученичким жртвама.
Владика је ова мјеста обишао са парохом бихаћким Сла-
вишом Милиновићем, протођаконом Немањом Рељићем 
и члановима Фондације Заборављени коријени из Источ-
ног Сарајева, саопштено је из кабинета епископа Серги-
ја. Споменик у спомен-подручју у Гаравицама подигнут 
је у знак сјећања на српске жртве које су усташе убиле 
током Другог свјетског рата, а недавно је уз њега напра-
вљено импровизовано склониште за псе.
Почетком Другог свјетског рата 1941. године, усташе су 
у Гаравицама извршиле масован покољ у којем је уби-
јено више од 12.000 српских цивила, а међу жртвама је 
био велики број дјеце.

РАДАНОВИЋ: У 2022. ГОДИНИ 62 НАПАДА 
НА ГРОБЉА И ЦРКВЕНЕ ОБЈЕКТЕ У ФБиХ

Предсједник Одбора за заштиту права Срба у Федера-
цији БиХ Ђорђе Радановић изјавио је да су се према 
евиденцији овог одбора, у прошлој години, закључно са 
новембром, догодила 62 напада на гробља и црквене 
објекте, али да доста тога није пријављено. Он сматра да 
није ријеч о спорадичним нападима, већ да то има еле-
менте организованих активности против православног 
становништва и цркве, те да се крши Уставом загаран-
товано право на слободу изражавања вјероисповијести.
Истичући да је православна црква симбол мјеста гдје се 
слободно испољава вјера, Радановић је нагласио да се 
нападима на православне објекте шаље порука вјерују-
ћем становништву да ту није сигурно.
Подсјетио је да је прошле године више пута оскрнавље-
на црква у близини мигрантског кампа Липа поред Би-
хаћа, затим у Благају поред Илиџе, а више пута су непо-
зната лица пријетила и улазила у двориште српске пра-
вославне цркве у Бугојну.
– Прошле године смо имали стравичан напад на цркву у 
Мостару када су уништени каблови за расвјету и цркве-
но звоно. Имамо више напада на мале православне ка-
пеле које се налазе поред гробаља. Један од примјера 
је уништавање православне капеле поред села Босна у 
општини Какањ, као и рушење шест православних спо-
меника на подручју општине Кључ, али су честе појаве 
да се руши један или два споменика, па се то утврди тек 
након двије или три године јер потомци нису пријавили 
– истакао је Радановић.
Он је рекао да на тај начин српско православно станов-
ништво на територији ФБиХ покушава да прође што лак-
ше јер, када пријаве извршење кривичног дјела, покре-
ће се поступак у којем морају да дају изјаве у полицији и 
да се задржавају, а они су обично ту дошли да прислуже 
свијеће својим најближим.

КРАЈИШНИЦИ ИЗ ЧИКАГА  
ПРИКУПИЛИ 5.000 ДОЛАРА  
ЗА ИЗГРАДЊУ ХРАМА У ПОТКОЗАРЈУ

Удружење крајишких Срба Прело из Чикага прикупило је 
5.000 долара за изградњу Храма посвећеног јасеновач-
ким новомученицима у Међувођу код Козарске Дубице.
Светозар Данчуо из овог Удружења рекао је за Глас Срп-
ске да је изградња овог храма од велике важности јер су 
сви потомци јасеновачких жртава. Он је додао да је 5.000 
долара прикупљено захваљујући донацијама поједина-
ца, од чега је Удружење Прело издвојило 1.600 долара.
Изградња Храма посвећеног јасеновачким новомучени-
цима почела је 2018. године уз благослов Његовог прео-
свештенства епископа бањалучког Јефрема.
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информација и бесплатне 
правне помоћи јавило 9.000 
породица, што значи да су 
сви они отпочели поступке 
за остваривање имовинских 
права. Покренути поступци 
се односе на површину од 
око 57.000 хектара. Помо-
гли смо да се отвори кан-
целарија за правну помоћ 
у Београду и да се покрене 
својеврсна онлајн канцела-
рија, преко портала Срп-
ска земља. 
zzВаша прва посјета, као 
државног функционера, 
била је Савезу Срба из 
Словеније. У нашем ли-
сту смо писали како се 
српска заједница у тој 
чланици ЕУ стално уве-
ћава, између осталога 
примјетно је да је сва-
ке године све више сту-
дената из Србије који се 
тамо школују. Упркос то-
ме Срби никако да до-
ђу до статуса национал-
не мањине. Имате ли Ви 
одговор на питање за-
што је то тако?
– Знам колико је ва-

жно добијање статуса на-
ционалне мањине за Србе 
у Словенији, то би омогу-
ћило боље финансирање 
из буџета Словеније, ве-
ће присуство у јавном ин-
формационом сервису на 
српском језику итд. По-
ред бројности, српски на-
род би и према критерију-
му аутохтоности, јер живи 
на том простору од почетка 
16. вијека у Белој Крајини, 
требало да добије статус 
националне мањине, који 
у Словенији већ имају Ита-
лијани и Мађари. Словен-
ци у Србији, којих је више-
струко мање, имају статус 
националне мањине. 
zzХрвати су веома тријум-
фално дочекали вијест 
да сад имају и формал-
но покриће за затира-
ње ћирилице у Вукова-
ру. На подручју погође-
ном земљотресима на 

Банији није се пуно тога 
обновило. Да ли то што 
српска заједница фор-
мално партиципира у 
власти даје наду да на-
ши сународници могу да 
опстану у Хрватској?
– Представници Срба у 

Хрватској учествују у вла-
сти и то је добро за наш 
народ јер може активно 
да учествује у друштве-
но-политичким дешава-
њима у тој држави. Међу-
тим, увијек треба имати на 
уму да су Срби у XX вијеку 
у два наврата били убијани 
и протјеривани, што је до-
вело до тога да према по-
сљедњем попису има само 
3 одсто Срба у Хрватској. 
Што се тиче очувања ћи-
рилице ми с наше стране у 
Управи помажемо пројекте 
који су посвећени очувању 
писма и културе Срба. До-
бро је што је предсједник 
Вучић најавио отопљава-
ње односа двију држава, а 
за стабилност цијелог реги-
она, важна је и иницијати-
ва Отворени Балкан.
zzБоравећи у Црној Гори 

отворили сте изложбу 
посвећену лику и дјелу 
грофа Саве Владисла-
вића Рагузинског. Да ли 
је реално да више икад 
наш народ изњедри ди-
пломату таквог кали-
бра? Како видите будућ-
ност српског народа Цр-
не Горе?  
– Након промјене на че-

лу Црне Горе, вјерујем да ће 
ситуација за Србе бити бо-
ља. Тамо је поносан народ 
који успијева да очува свој 
идентитет а какви су кад је 
ситуација озбиљна, видјели 
смо прије двије године кроз 
литије, када је народ у ве-
ликом броју бранио српске 
светиње у Црној Гори. Што 
се тиче дипломата високог 
калибра какав је био гроф 
Сава Владиславић, српски 
народ је паметан и врије-
дан гдје год да живи и уви-
јек ће имати виђене и ути-
цајне људе. 
zzПрема задњем попису 
у Сјеверној Македони-
ји данас живи мање од 
25.000 становника који 
се изјашњавају као Ср-
би. Који су њихови нај-
већи проблеми?
– Проблем асимилиције 

код Срба у Сjеверној Маке-
донији је можда већи него 
у другим земљама региона 
због блискости језика, вје-
ре, менталитета, што води 
утапању српске заједнице. 
Ипак, она постоји, бори се 
и успјела је да добије на-
ционални празник и да та-
ко постане видљивија. Има 
право на образовање на ма-
терњем језику и статус на-
ционалне мањине. Ми пра-
тимо и помажемо рад Ср-
ба у Македонији, а захва-
љујући предсједнику Вучи-
ћу ове године нам је пове-
ћан буџет па ћемо већом 
финансијском подршком 
традиционалним манифе-
стацијама и активностима 
Срба у Македонији помоћи 
њихов опстанак.

zzУтисак је да потпуно ра-
зличити проблеми опте-
рећују Србе у региону у 
односу на остатак дија-
споре. Да ли се слаже-
те са ставом да би због 
обима и количине про-
блема било потребно 
формирати засебну кан-
целарију или министар-
ство које би се бави-
ло само Србима из ре-
гиона?
– Највише изазова има-

мо у земљама региона бу-
дући да у дијаспори нема-
мо статусних проблема. 
Положај Срба у земљама 
региона различит је од др-
жаве до државе. Није исто 
бити Србин у Љубљани и 
Гламочу. Сваку земљу пра-
тимо посебно и имамо спи-
сак неријешених питања. 
Оно што је заједничко је да 
је српски народ аутохтон у 
свим земљама региона, да 
ту живи од давнина. Негдје 
се поштују српски језик и 
ћирилица, негдје не. Наша 
улога је да приликом су-
срета са представницима 
земаља у окружењу покре-
ћемо питања која су важна 
за српски народ, примјера 
ради, зашто Срби немају 
статус националне мањи-
не или одређена права, за 
разлику од њихових суна-
родника који то имају у Ср-
бији, иако су мање бројни, 
или зашто је ћирилица по-
тиснута? 
zzСа позиције државног 
функционера како Вам 
изгледа међународна 
слика Србије са посеб-
ним освртом на Фран-
цуску, земљу у којој сте 
рођени?
– Мислим да се слика 

у Француској мијења. На 
примјер, прије само 15 го-
дина било је немогуће до-
бити објективан чланак о 
стању на КиМ док данас у 
томе успијевамо иако је си-
туација далеко од идеалне.
 ТРИФКО ЋОРОВИЋ

ЈЕДАН ЈЕ РАЈС
Многи Вас због доказане 
љубави према Србији 
пореде са Арчибалдом 
Рајсoм. Да ли сте 
посјетили његову кућу 
на Топчидеру и постоји 
ли могућност да се она 
претвори у музеј?
– Пошто је Арчибалд 
Рајс највећи Србин 
несрпског поријекла 
свакако заслужује 
да се успомена на 
њега његује. Иако ми 
поређење с њим ласка, 
нисам сигуран да сам 
заслужио да будем 
поређен с историјском 
личношћу као што је 
био Рајс. Трудићу се да 
оправдам повјерење 
које ми је дато.

У ХРВАТСКИМ УЏБЕНИЦИМА  
СРБИ СЕ НАЈЧЕШЋЕ ПРЕЋУТКУЈУ

У школским уџбеницима у 
Хрватској на Италијане, Ро-
ме и Мађаре се најчешће 
гледа неутрално док се Ср-
бима најчешће на спомиње 
националност. Мађари су 
негативно приказани у 28 
одсто случајева, Италијани 
у 23 одсто, а Срби у 15 од-
сто док се на Роме не гледа 
ни најмање негативно, али 
им се у 42 одсто случајева 
не спомиње национални идентитет.
Све ово су резултати недавног истраживања Анализа 
представљања националних мањина у уџбеницима и кури-
куларним документима Републике Хрватске којег је у окви-
ру Оперативних програма националних мањина Владе 
РХ урадио тим на челу са Дејаном Стјепановићем са Уни-
верзитета у Дандију у Шкотској.
Студија је обухватила области хрватског језика, поли-
тике и привреде, музичке културе, географије, историје, 
етике, ликовне културе и природе и друштва за наставу 
на хрватском језику уз још 115 уџбеника који се користе 
у настави већинског народа. 
Још једна занимљивост коју је истраживање показало 
је да су припадници српске заједнице у 8 одсто случа-
јева приказани као припадници већинског народа, а у 
3 одсто случајева као Хрвати у уџбеницима су приказа-
ни и Италијани.
Представљање ове публикације одржано је у Загребу 
14. марта у Кући Европе, а у организацији канцелари-
је потпредсједнице Владе РХ Ање Шимпраге. Догађају 
су присуствовали бројни представници мањинских ор-
ганизација, као и Владиних тијела задужених за односе 
са мањинама те за мањинско образовање.

У ЕТНОГРАФСКОМ МУЗЕЈУ ПРЕДСТАВЉЕНА 
ИЗЛОЖБА ВЕЗ И ЗЛАТОВЕЗ ИЗ ФУНДУСА 
МУЗЕЈА ХЕРЦЕГОВИНЕ У ТРЕБИЊУ

У Етнографском музеју у Београду приказана је изложба 
Вез и златовез из фундуса Музеја Херцеговине у Требињу.
Тијана Чолак-Антић Поповић, директорка Етнографског 
музеја поздравила је присутне и захвалила се Музеју Хер-
цеговине у Требињу што је београдској публици омогућио 
да се упозна са традиционалним техникама украшавања 
текстила карактеристичним за Херцеговину.
Ивана Грујић, директорка Музеја Херцеговине у Треби-
њу се осврнула на вишедеценијску сарадњу два музе-
ја. Посебно је истакла помоћ стручног тима Етнограф-
ског музеја, предвођеног Братиславом Владић Крстић 
и Бранком Боројевић Џокић, који је 1997. године реали-
зовао сталну етнолошку поставку Народни живот и кул-
тура Срба у Источној Херцеговини у другој половини 19. и 
првој половини 20. вијека. Ова изложба и након 25 годи-
на од отварања привлачи пажњу свих посјетилаца Му-
зеја Херцеговине у Требињу. 
Божана Ђузеловић, виши кустос етнолог, која је и аутор 
изложбе, говорила је о самој изложби, истичући посеб-
не услове у којима су ови предмети рађени. Она је пред-
ставила и технике веза којим су украшени дијелови на-
родне ношње, истичући покрстице или ошвице као на-
чин везења карактеристичан за Херцеговину. Посебно 
се осврнула на дијелове бошњачке ношње која се веже 
за свадбене обичаје, као најбољи примјер златовеза ко-
ји се чува у Музеју Херцеговине у Требињу.
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АРБУТИНА: ПОЛИТИКА ЈЕ ОДЛУЧИЛА 
ДА ТРГОВСКА ГОРА БУДЕ ИЗАБРАНА КАО 
ЛОКАЦИЈА ЗА РАДИОАКТИВНИ ОТПАД

Начелник општине Двор Никола Арбутина сматра да је 
локација Трговска гора први случај у свијету да је прво 
одабрана локација за збрињавање радиоактивног от-
пада, а да се након тога утврђује да ли је одговарајућа.
Арбутина је рекао да начин како је вођен поступак, да 
је прво одабрана локација, а потом се утврђује погод-
ност, указује да је већ тада предвиђено да тако и буде 
и да се може очекивати да ће такве резултате показа-
ти и студија утицаја.
– Политика је одрадила своје. Сада би било добро да се 
цијела стручна јавност с обје стране ријеке Уне укључи 
јер се само на аргументованој и стручној основи може 
ићи у побијање поступка одређивања локације – ре-
као је Арбутина.
Он је истакао да ће ова локална заједница, кад добије 
нацрт студије утицаја на животну средину, упутити при-
мједбе као што је то био случај са Националним про-
грамом збрињавања радиоактивног отпада.
Арбутина је објаснио да је обавеза да се нацрт стра-
тегије јавно изложи у Загребу, Двору и једном мјесту у 
БиХ које одреди Савјет министара.
Хрватско Министарство привреде и одрживог развоја 
објавило је информацију о захтјеву за издавање упут-
ства о садржају студије о утицају на животну средину за 
Центар за збрињавање радиоактивног отпада на ло-
кацији Черкезовац на Трговској гори у општини Двор.
Хрватска планира да радиоактивни отпад из Нуклеар-
не електране Кршко, као и постојећи институционални 
отпад, складишти на локацији Трговска гора, на самој 
граници са БиХ. На овој локацији планирана је и из-
градња Центра за збрињавање радиоактивног отпа-
да.  РТРС

 СРБИМА СЕ ОТЕЖАВА УЧЕЊЕ СВОГ ЈЕЗИКА И ПИСМА, А СВОЈУ ШКОЛУ СУ ИМАЛИ ЈОШ 1733. ГОДИНЕ  

Прва школа у Вуковару била је српска
zzПрва школа у Вукова-
ру била је српска школа 
основана 1733. године 
што се у литератури на-
води као година осни-
вања организованог 
школства у овом граду.

Од периода мирне ре-
интеграције до данас 
у хрватској јавности 

присутна су превирања по 
питању тзв. српских школа, 
поготово када је ово питање 
везано за Вуковар. Без обзи-
ра на то што српских шко-
ла као таквих нема, овакав 
термин се користи као по-
двала и са лијеве и са десне 
стране политичког спектра. 
Истина је да постоје модели 
образовања на мањинским 
језицима, па тако и на срп-
ском, али једино су српски 
модели образовања, пого-
тово они по моделу А који 
је доминантан у Вуковару 
и околини, велики проблем 
за овдашњу јавност.

При томе, да изузмемо 
ове законске регулативе, 
Срби имају и историјске 
претпоставке када је орга-
низација школства на срп-
ском језику и писму у пи-
тању, а ако говоримо ди-
ректно о Вуковару онда је 
ова тема у овој години не-
што што се треба помену-
ти и што треба цјелокупно 
друштво да обиљежи. Наи-
ме, ради се о оснивању прве 

вуковарске школе и то срп-
ске школе која је покренута 
1733. године.

Иако је неких облика 
оснивања школе у Вукова-
ру, поготово када су Срби у 
питању, било и раније, у го-
тово свој предратној лите-
ратури ова година се узима 
као година оснивања школ-
ства у овом граду.

– Српска школа у Вуко-
вару помиње се 1720. годи-
не, па се претпоставља да 
је радила и нешто раније, 
а први познати учитељ је 
магистер Живан. Као учи-
тељи помињу се још про-
топоп Јован и Богић. Код 
учитеља Богића учио је вр-
шачки епископ Викенти-
је Поповић (? – 1785) чи-
ја је породица за вријеме 
Аустријско-турског рата 
1716–1718. прешла у Срем. 
Почеци систематске орга-
низације школа везују се 
уз настојања архиеписко-

па и митрополита Викенти-
ја Поповића када су, на ње-
гову молбу, а одлуком ру-
ског цара Петра Великог, 
у Сремске Карловце сти-
гли браћа Максим и Петар 
Суворов и отворили ондје 
школу. Тиме је и у просвје-
ти започео процес русифи-
кације који је већ све више 
захватао литургијски и ад-
министративни живот цр-

кве – наводи вуковарски 
историчар Боривој Чалић.

Зграда школе покрену-
те 1733. године налазила се 
на мјесту гдје се данас нала-
зи Српски дом, дакле поред 
самог вуковарског Сабор-
ног храма посвећеног Све-
том Николају Мирликијском 
чија је изградња покренута 
управо те године. Први учи-
тељ у овој школи био је један 
од многобројних руских учи-
теља који су у том периоду 
дошли на ове просторе, а ри-
јеч је о Тимофеју Левандов-
ском из Кијева.

– Већ 1733, на молбу ми-
трополита Викентија Јова-
новића кијевском архие-
пископу Рафаилу Заборов-
ском, стигла је из Украји-
не група учитеља на челу с 
Мануилом Козачинским. 
Козачински је започео с ра-
дом у сремскокарловачкој 

школи, а остали су упуће-
ни у разна мјеста, међу ко-
јима у Осијек, Даљ и Вуко-
вар. Није познато ко су би-
ли осјечки и даљски учите-
љи док је у Вуковару, у јесен 
исте године, са школским 
радом у кући проте Заха-
рије Дамјановића започео 
Тимофеј Левандовски. За 
школу су, сљедеће године, 
набављене и школске клу-
пе и за то је из црквене ка-
се плаћено 5 форинти и 88 
крајцара. Из 1734. је и на-
редба архиепископа и ми-
трополита Викентија Јова-
новића упућена писмом од 
15. октобра вуковарској цр-
квеној општини о устано-
вљавању „школске кутије” 
за прикупљање прилога ко-
ји би послужили за помага-
ње школовања сиромашних 
ђака – истиче Чалић.

У међувремену, како су 
године одмицале од покре-
тања српске школе и сам 
рад у њој био је бољи и ор-
ганизованији, а број уче-
ника се повећавао. Године 
1785. у попису вуковарског 
протопопијата наводи се да 
су овдје биле двије српске 
школе у којима су магистри 
(учитељи) били Лазар Бог-
дановић и Лазар Јовановић. 
Тада је у Вуковару било 119 
српских ђака који су у че-
тири разреда учили српску 
граматику, велики катихи-
зис, лијепо писање, рачу-

нање, њемачки, српску сти-
листику и друге предмете.

Да би се створили бољи 
услови за рад свих ових ин-
ституција и удружења Ср-
ба у Вуковару тог времена, 
почетком 20. вијека дошло 
је до иницијативе да се по-
стојећа зграда поруши и на 
њеном мјесту сагради но-
ва. Тако је подигнут Срп-
ски дом за чију се изградњу 
заложило преко 40 углед-
них Срба Вуковара. Убрзо 
је скупљено преко 20 хиља-
да круна и за кратко врије-
ме подигнута је импозантна 
зграда, освећена на Светог 
Саву 1905. године.

Након тога, у Српском 
дому се одржавала настава, 
али он је био и мјесто гдје су 
се обиљежавали национални 
и вјерски празници, одржа-
ване академије и приредбе. 
Такође, овдје су се налазили 
и станови учитеља.

Тако су из ове школе 
изашли бројни Вуковар-
ци, људи који ће с време-
ном стећи славно име, али 
и значајно дати свој допри-
нос у развоју овог града. 
Потребно је напоменути да 
су поред ове српске школе 
у првој половини 18. вијека 
основане и друге попут ма-
ђарске, јеврејске, њемачке. 
У складу с тим временом, 
биле су то углавном конфе-
сионалне (вјерске) школе. 
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ПОЖАР УНИШТИО ПРВУ ЗГРАДУ

Сама зграда школе налазила се на овом мјесту све 
до 1822. године када је у Вуковару избио пожар који 
је трајао пет дана и за то вријеме прогутао многе 
стамбене објекте, а међу њима и ову српску школу. 
Убрзо је након пожара подигнута друга зграда која ће 
с временом постати и сједиште многобројних српских 
удружења попут Вуковарског српског пјевачког 
друштва Јавор или Српске женске добротворне задруге. 
О подизању ове нове школске зграде обавијештен је и 
Вук С. Караџић коме је 1837. године Јустин Михаиловић 
написао: „Школу смо овдје нову лијепу сазидали”.

ХРВАТСКА ИГНОРИШЕ ПРЕСУДУ ЕВРОПСКОГ СУДА

Биљане Доње затрпано канцерогеним отпадом
Директор Документационо-инфор-

мационог центра Веритас Саво 
Штрбац изјавио је да се Хрватска, про-
тив које је Европска комисија поново 
упутила предмет Европском суду прав-
де због незаконитог одлагалишта отпа-
да у српском селу Биљани Доњи, оглу-
шила и на њихове апеле, као и разних 
комисија које су вјештачиле да је та-
мо депонован канцерогени материјал.

Реагујући на вијест да је Европска 
комисија 15. фебруара поново упути-
ла предмет против Хрватске Европском 
суду правде јер није у потпуности по-
ступила у складу са пресудом тог суда 
од 2. маја 2019. године, Штрбац је оци-
јенио да је тај случај и доспио пред ко-
мисије јер су угрожени и Хрвати.

– Будући да је ријеч о другом упући-
вању предмета Суду, то може довести до 
финансијских санкција за вријеме које 
је протекло од прве пресуде до пости-
зања усклађености – рекао је Штрбац.

Он је напоменуо да су Равни Котари, 
област у којој се ова села налазе, били 
„мала Калифорнија” и главни снабди-
јевач јадранске обале.

– Парцелу на којој се налази отпад 
продао је или дао у закуп Србин којег 
су вјероватно обманули, рекавши му 
да ће ту бити одлаган грађевински ма-
теријал, али су они ту довозили опасан 

отпад, и то у великим количинама – ре-
као је Штрбац. 

Он је навео да су се Хрвати из Шка-
брње, којима је вода у цистернама црна 
због загађења, први побунили и тражи-
ли да их заштите, због чега је рјешава-
ње овог питања и покренуто и доспјело 
пред комисије и судове.

– У Биљанима Доњим је 1991. године 
било је пописан 1.051 становник, од ко-
јих 1.020 Срба или 97,5 одсто. То је би-
ло једно од најсрпскијих мјеста. Према 
попису из 2021. године тамо живи 209 
становника – 87 мушкараца и 122 же-
не. Нема националног састава, а нису 
сви сигурно Срби – истакао је Штрбац.

Он је указао да када хрватска држава 
Србима нешто и обнови долазе „проу-
сташке хорде из Шкабрње, а онда и из 
Надина који им уништавају и то што им 
држава или они сами оправе”.

Повратник Бенковачког Села, десе-
так километара удаљеног од Биљана До-
њих гдје се годинама депонује штетни 
отпад из Шибеника, изјавио је за Срну 
да се „Црно брдо”, како су Срби отпад 
називали, више не види са пута, али да 
прах са депоније пада по земљи, трује 
је и штети расаду и културама на пар-
целама.

Хрватски медији наводе да из Еко-
лошког удружења Равни Котари више 
од десет година упозоравају да је око 
140.000 тона производног остатка до-
везеног из шибенске фабрике електро-
да и феролегура опасан отпад.

– За ту тврдњу ми имамо аргумен-
те да се у тој тросци налази пуно поли-
цикличких ароматских угљиководика /
ПАХ/, који су јако канцерогени – рекао 
је Здравко Белушић, бивши предсједник 
тог удружења, истичући да су то потвр-
дили и двије независне лабораторије и 
Институт Андрија Штампар.

На незаконитом одлагалишту отпа-
да, које се налази на мање од 50 мета-
ра од кућа, директно је одложено око 
140.000 тона остатка од обраде феро-
мангана и силикомангана од 2010.

Суд је потврдио да камени агрегат 
одложен у Биљанама Доњим треба сма-
трати отпадом, а не нуспроизводом.
 РТРС

 » Биљане Доње – село коме пријети нестанак  
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ПРОГЛАС 
Ка крају конференције учесници су 
усвојили Проглас:
zz  Да не прихватају колонизацију 
српских историјских простора, која се 
очигледно жели постићи признањем 
и успостављањем нове албанске 
државе на вјековном простору 
српског народа;
zzСрпски народ из региона залаже се за 
праведно и трајно рјешење конфликта 
на Косову и Метохији, у преговорима 
Србије са Европском унијом и 
Сједињеним Америчким Државама, 
у складу са међународним правом и 
резолуцијом Савјета безбједности УН 
1244;
zzСрпски народ из региона пружа 
безрезервну подршку државним 
институцијама да у оквиру Устава 
Републике Србије обезбиједи 
аутономију и пуну равноправност 
својим грађанима на Косову и 
Метохији;
zzСрби из региона спремни су на сваки 
вид одрицања и помоћи српском 
народу на Косову и Метохији ради 
постизања праведног рјешења 
гарантованог Уставом Републике 
Србије и међународним правом;
zzСрпски народ из региона инсистира 
код институција Републике Србије 
да се изнађу законска рјешења која 
ће омогућавати иста права српском 
народу из региона као и свим другим 
грађанима Републике Србије.

ОДРЖАНА ЧЕТВРТА СЈЕДНИЦА ОДБОРА ЗА ДИЈАСПОРУ И СРБЕ У РЕГИОНУ 

Какав је положај и перспектива Срба  
у Републици Сјеверној Македонији?

СТОИЛКОВИЋ: СРБИ ЋЕ СЕ ИЗБОРИТИ   
ЗА СВОЈА ПРАВА ТЕК КАД ПОВЕЋАЈУ   
СВОЈ ПОЛИТИЧКИ УТИЦАЈ

Предсједник ДПСМ и посланик 
Собрања Републике Сјеверне 
Македоније Иван Стоилковић 
је оцијенио да само захваљују-
ћи доброј вољи и дјелима Бео-
града данас се може говорити 
о „златном добу односа између 
Србије и Сјеверне Македоније”, 
а  да је то у пракси изгледа друга-
чије. Као примјер навео је чиње-
ницу да Србија за потребе дале-
ко малобројније македонске на-
ционалне мањине издваја мили-
он евра годишње, док Срби од власти у Скопљу немају ско-
ро ништа. Стоилковић је објаснио да таквом односу у доброј 
мјери кумује изузетно велики албански утицај на политичку 
ситуацију у Сјеверној Македонији.
Стоилковић је истакао задовољство што је задњих година ви-
дљиво да је далеко веће занимање матице за положај Срба у 
Сјеверној Македонији наводећи да је у посљедњих пет година 
предсједник Србије покровитељ Светосавске академије која 
се од 2016. године традиционално организује у Скопљу и ко-
ја значајно доприноси угледу српске заједнице. 
Према његовим ријечима, Срби из Сјеверне Македоније при-
падају елитном дијелу Српског свијета што свједочи историја, 
бројни споменици и велики број српских гробова.   
Као закључак Стоилковић је оцијенио да култура није једи-
но поље на коме треба дјеловати, већ да ће Срби у Сјеверној 
Македонији најбоље очувати своја права, уколико се изборе 
за већи политички утицај, а то је једино могуће остварити уз 
помоћ матичне земље.  

Одбор за дијаспору и Србе у ре-
гиону одржао је 1. марта 2023. 
године четврту сједницу, на ко-

јој су размотрени положај и перспек-
тиве Срба у Републици Сјеверној Ма-
кедонији.

ОТВОРЕНИ БАЛКАН ОСНАЖУЈЕ ВЕЗЕ
Министар без портфеља, задужен 

да предлаже мјере и учествује у ко-
ординацији активности у области од-
носа Републике Србије с дијаспором 
Ђорђе Милићевић истакао је да су 
односи Србије и Сјеверне Македо-
није на свом историјском максиму-
му, а да су Срби у Сјеверној Македо-
нији мост између наше двије земље. 
Навео је да регионална иницијатива 
Отворени Балкан, као платформа за 
развој регионалних односа, додатно 
оснажује наше везе и односе са суна-
родницима у Сјеверној Македонији.

Милићевић се осврнуо и на про-
јекте који се спроводе, заједно са Ми-
нистарством просвјете, у циљу њего-
вања и очувања српског језика у Сје-
верној Македонији.

ДЈЕЦА У СКОПЉУ НЕМАЈУ МОГУЋНОСТ 
ДА УЧЕ СРПСКИ ЈЕЗИК

Николина Милатовић Поповић, 
в.д. помоћника директора Управе за 
сарадњу са дијаспором и Србима у ре-
гиону указала је на програм сарадње 
у области образовања између Србије 

и Сјеверне Македоније, која се базира 
на потписаном билатералном спора-
зуму. Навела је и да у Сјеверној Ма-
кедонији постоје три основне школе 
које одржавају наставу на српском 
језику, као и да постоји програм фа-
култативне наставе српског језика. 
Ипак, највећи проблем представља 
немогућност у остваривању контину-
итета у образовању на српском језику, 
недостатак наставног материјала, као 
и недостатак стипендија за наше уче-
нике и студенте, навела је Милатовић 
Поповић и додала да у Скопљу, гдје 
има највише Срба, нема могућности 
похађања наставе на српском језику.

Сједници су присуствовали и пред-
ставници српске заједнице и удруже-
ња у Сјеверној Македонији: предсјед-
ница Српске заједнице у Македони-
ји Гордана Јовић Стојковска; уред-
ник портала Срби.мк Мирослав Трич-

ковић, предсједник Заједнице Срба 
у Македонији, Битољ Зоран Жугић, 
представник Српске заједнице у Ма-
кедонији, Тетово Примислав Станоје-
вић, предсједник КУД Српски вез, Ку-
маново Далибор Китановић и пред-
ставница Удружења за његовање наци-
оналних, вјерских и културних тради-
ција Срба – Српски културни центар 
Скопље Василка Китановић. 

Они су говорили о својим активно-
стима унутар области којима се баве, 
као и о изазовима и могућностима за 
унапређење положаја Срба и очувања 
језика и националног идентитета Ср-
ба у Сјеверној Македонији. 

У наставку сједнице, чланови Од-
бора су информисани о активности-
ма између двије сједнице замјеника 
предсједника Одбора Милимира Ву-
јадиновића, као представника Одбора 
за дијаспору и Србе у региону.

На Космету одржана 15 конференција Савеза Срба из региона
У мјесту Бањска на Косову и 

Метохији у времену од 24. 
до 26. марта 2023, а поводом 
24. годишњице НАТО агресије 
на СРЈ, одржана је петнаеста 
скупштина Конференције срп-
ских националних организација 
из земаља региона. На скупшти-
ни били су присутни представ-
ници из земаља региона: Руму-
није, Мађарске, Словеније, Хр-
ватске, Републике Српске, Фе-
дерације БиХ, Македоније, Ал-
баније и Црне Горе.

Предсједник Управног одбо-
ра Конференције др Момчило 
Вуксановић упознао је са пла-
ном рада Конференције, а у име 
домаћина присутне је поздра-
вио Момчило Гвоздић, пред-
сједник локалне самоуправе. 
Он је истакао да општина Зве-
чан са Српским националним 
савјетом Црне Горе има дугу 
историју заједничке сарадње и 
да се нада да ће убудуће то би-
ти случај и са осталим кровним 
организацијама српског народа 
у земљама региона.

Момчило Вуксановић је ис-
такао да је Конференција сим-
болично организована у Бањ-
ској на Косову и Метохији, ка-
ко би српском народу са ових 
простора пружили подршку у 
чувању својих националних ин-
тереса. Исто тако, да дамо подр-

шку нашој матичној држави да 
сачува територијални интегри-
тет и Косово и Метохију у окви-
ру Републике Србије. Нагласио 
је да је Србима из региона ста-
ло до јединства српског народа: 
„Ми смо један народ, и желимо 
да народ на Косову и Метохији 
схвати да ми мислимо о њима, 
да смо спремни да помогнемо у 
оквиру наших могућности и да 
смо лојални припадници срп-
ског народа из региона”.

Присутнима се у име Управе 
за сарадњу са дијаспором и Ср-
бима у региону обратио савјет-
ник директора за регион Ђорђе 
Алексић. Поздравио је одлуку 
организатора да се Конферен-
ција одржи на Косову и Мето-
хији. Нагласио је да „смо ми је-
дан народ, одакле год да дола-
зимо. Оно што постоји овдје, на 
Косову и Метохији, не постоји 

нигдје у свијету. Толико сакрал-
них објеката, та енергија, духов-
ност која кроз вијекове долази 
до нас. Наши преци, наши све-
ци, су дали све што су имали да 
би то оставили нама”.

Затим су представници Срба 
из региона изнијели проблеме 
са којима се сусрећу. На осно-
ву њихових излагања могло би 
се закључити да је једино под-
ношљиво стање у Румунији и 
Мађарској, а да код свих оста-
лих постоје одређени проблеми. 
О стању у Хрватској говорио је 
замјеник градоначелника Вуко-
вара Срђан Колар, а о положа-
ју избјеглих и прогнаних Срба 
из Хрватске генерални секре-
тар Удружења Срба из Хрват-
ске Милојко Будимир.

Конкретан програм на зајед-
ничкој сарадњи за ову годину 
изнијели су представници Удру-

жења грађана Светосавске све-
чаности из Чачка. Они су пре-
дложили да се почетком августа 
одржи у Чачку заједничко дру-
жење младих из региона. Циљ 
овог дружења би био да млади 
преко предавања из историје и 
обиласка споменичке баштине 
дођу до спознаје да духовни и 
културни простор надилази др-
жавне границе. Преко духовног 
и културног јединства увијек 
је лакше постићи и политич-
ко, економско и свако друго је-
динство међу српским народом.

Учесници Конференције по-
сјетили су и манастире Бањска, 
задужбину српског краља Ми-
лутина и манастир Соколицу 
на територији општине Звечан, 
као споменик културе од изузет-
ног значаја. Посебан значај има 
скулптура Богородице са Хри-
стом која је путовала на велику 
свјетску изложбу у Њујорк, као 
дио највећих естетских достигну-
ћа умјетности Византије, и своје-
врсни амбасадор српске културе 
и истине. У Косовској Митровици 
учесници конференције посјети-
ли су Храм Светог Димитрија, а 
код споменика Бијели анђео запа-
лили свијеће и одали пошту стра-
далим у НАТО агресији.

МИЛОЈКО БУДИМИР
ГЕН. СЕКРЕТАР

 УДРУЖЕЊА СРБА ИЗ ХРВАТСКЕ
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ПРОЈЕКАТ ПОДРШКА ПОРОДИЦАМА НЕСТАЛИХ – МЕМОРИЈАЛИЗАЦИЈА

Слике сјећања – изложба 
чланова породица несталих
У Кући краља Петра 

Првог 28. марта 2023. 
је отворена изложба 

под називом Слике сјећања 
у организацији Удружења 
породица несталих и поги-
нулих лица Суза, и трајаће 
до 4. априла. У питању су 
радови чланова породица 
несталих и погинулих лица 
у ратовима деведесетих, те 
је на основу њихових скица 
радове осликала умјетница 
Соња Росић.

Осликани радови су ре-
зултат пројекта Подршка 
породицама несталих – ме-
моријализација који је реа-
лизован у сарадњи са Међу-
народним комитетом Цр-
веног крста, МКЦК. Изло-
жба Слике сјећања се реа-
лизује уз подршку Удруже-
ња Грађанске иницијати-
ве кроз пројекат Трагови-
ма сјећања и у сарадњи са 
Градском општином Сав-
ски венац, Дјечјим култур-
ним центром Мајдан, Ку-
ћом краља Петра Првог и 
Међународним комитетом 
Црвеног крста.

Слике сјећања чини изло-
жба осликаних радова чла-
нова 16 породица несталих/
погинулих, који су у обли-
ку сата и симболизују те-
шко бреме чекања, али сво-
јом садржајношћу и љепо-
том илуструју и вриједности 
везане за људско достојан-
ство, идентитет, сјећање и 
помирење.

Неки од чланова поро-
дица су поздравили присут-
не: Радмила Крстић ћер-
ка Пере Боромисе са Ба-
није који је нестао 4. авгу-
ста 1995. и даље се води као 
нестао. Нена Благојевић је 
на слици представила му-
жа Мирка који је нестао и 
који још увијек није прона-
ђен. Слика Наде Бодироге 
је посвећена њеним роди-
тељима Теодору и Даници 
Самарџија који су неста-
ли на Кордуну на кућном 
прагу и даље нису прона-
ђени. Славица Башић, су-
пруга Бранка Башића сли-
ку је посветила свом и даље 
несталом супругу. Бранка 
Хинић је слику посветила 

мужу и дјеверу, супруг је 
пронађен, док дјевер на-
жалост још није пронађен. 
Невенки Добрић су убије-
ни син Синиша и свекар од 
стране хрватске војске. Си-
на је сахранила, али све-
крови посмртни остаци још 
нису пронађени. Душанка 
Којић је изгубила мужа Ко-
сту у току злочиначке акци-
је Бљесак и он се и даље во-
ди као нестало лице. Перо 
Славуљ са Баније је посве-
тио слику свом брату Ђури 
који је као новинар кидна-
пован од стране УЧК на Ко-
смету 1998.

Захваљујући Директо-
ру Дјечјег културног цен-
тра Мајдан Драгољубу Ни-
колићу изложба је поста-
вљена у споменику култу-
ре града Београда у којем 
је посљедње године живо-
та провео краљ Петар Први.

– Обећавам и за убуду-
ће када буду нове поставке 
увијек ћемо бити спремни 
да вам уступимо простор 
и да се тим поводом оку-
пимо и сјетимо људи који 
су за слободу дали оно нај-
драгоцјеније, а то је живот.

Ивана Костић аси-
стенткиња службе траже-
ња МКЦК надлежна за рад 
са породицама несталих и 
удружењима навела је да јој 
је изузетна част бити данас 
на отварању ове изложбе.

– Учесници пројекта 
стоички су се суочавали са 
истинским болом, најтана-
нијим осјећањима људи ко-
ји пате и непоколебљиво се 
трудили да им се на том пу-
ту помогне у ублажавању 
патње, проналажењу сми-
сла, достојанственом ода-
вању почасти и очувању ус-
помене на њихове вољене. 
Просторија у којој су се оку-
пљали сваке друге недјеље 
претворила се у храм у ко-
јем су проналазили утјеху, 
сигурност, подршку и до-
бијали снагу и надахнуће 
да креирају ова дјела, дјела 
љубави која су данас свеча-
но изложена.

Костићева наглашава 
да свака нестала особа има 
своју причу, има своју по-
родицу и заједницу на коју 
утиче њено одсуство. Неста-
ла особа није само број, то 
су људи коју су стварно по-
стојали, који заслужују да 
буду пронађени и враћени 
својим породицама.

– Питање несталих ни-
је само проблем породица, 
оно се тиче свих нас. Поро-
дицама несталих потребни 
су наша емпатија, разуми-
јевање и наша активна по-
дршка. Вријеме је да сви бу-
демо сложни и јединстве-
ни по овом питању и да док 
сат откуцава не остављамо 
породице да саме чекају на 
одговоре.

Начелница одјељења Ко-
мисије за нестала лица Вла-
де Републике Србије Љиља-
на Крстић у свом обраћању 
је рекла да иако је прошло 
више деценија од немилих 
догађаја које ови радови 
осликавају сјећање не про-
миче са временом.

– Чекања породица не-
сталих су дуга, болна и не-
заустављива. Чекате и на 
истину и на правду. Ови ра-
дови су мале илустрације 
достојанства и поноса, на-
дања. Трудићемо се да се 
свако нестало лице прона-
ђе. То дугујемо вама, јер то-
лико дуго чекате свој мир.

Извршна директорка 
Грађанских иницијатива 
Маја Стојановић је пору-
чила да јој је изузетно те-
шко да говори испред чла-
нова породица несталих и 
погинулих јер ју је рад са 
жртвама научио да им се 
ништа не говори, да се оне 
само слушају.

– Људи који су некога из-
губили у рату су групе љу-
ди који имају најмање мр-
жње у себи, увијек се нај-
више залажете да се ником 
не понови оно што се вама 
десило. Да бисмо оствари-
ли правду за жртве потреб-
на је истина о томе шта се 
десило, и правда да одгова-

рају они који су те злочине 
починили. Трећа ствар је 
наћи обештећења тим по-
родицама. Нису у питању 
само финансије него моме-
нат препознавања од стране 
сваке државе учеснице шта 
се то десило.

Предсједница Удружења 
Суза Драгана Ђукић каже да 
иза сваке слике стоји огром-
на туга и бол које породице 
достојанствено носе.

– Овим радовима поро-
дице апелују на надлежне и 
јавност да је крајње вријеме 
да се болна неизвјесност от-
клони и врати сваком неста-
лом лицу идентитет. Овом 
приликом морам да подсје-
тим да наше Удружење оку-
пља све породице које су из-
губиле најмилије без обзи-
ра да ли се још увијек воде 
као нестали или су сахрање-
ни. Важно нам је да својим 
активностима сви заједно 
његујемо културу сјећања 
и незаборав.

Ђукићева наглашава да 
су слике штампали на ба-
нерима и тиме је учини-
ли „путујућом” с циљем да 
је што већи број људи ви-
ди и захвалила се сви парт-
нерима на реализацији ове 
изложбе.

Народни појац Светлана 
Спајић извела је двије нуме-
ре Што ова гора на божур 
мирише и Пије вино стоти-
ну ајдука. Нада Бодирога је 
прочитала пјесму Слика у 
оку коју је посветила сво-
јим родитељима. Програм 
је водила шармантна Јова-
на Марић.

Изложби су присуство-
вали и државни секретари 
у Министарству за рад, за-
пошљавање, борачка и со-
цијална питања Лав Григо-
рије Пајкић и Зоран Антић, 
народни посланик и пред-
сједник Савеза Срба из ре-
гиона Миодраг Линта, са-
радник државног секретара 
Михаило Јањић и предсјед-
ник Удружења Срба из Хр-
ватске Милојко Будимир.
 ДРАГАНА БОКУН

 » Светлана Спајић, Душанка Којић, Перо Славуљ, Нена Благојевић, Радмила Крстић и Нада Бодирога

 » Драгана Ђукић

БИВШЕМ УПРАВНИКУ И СТРАЖАРУ 
ЛОГОРА ЛОРА ПОВЕЋАНЕ КАЗНЕ, ЗА 
ЛОГОРАШЕ СУД ЛИЦЕМЈЕРАН

Томислав Дуић, бивши управник сплитске Лоре, злогла-
сног логора из протеклог рата, као и његов сарадник 
Емилијо Бунгур, добили су пред вијећем Високог казне-
ног суда Републике Хрватске јединствену казну затвора 
од 18 година за мучења и убијања која су се дешавала у 
овом логору. Новом пресудом, која је услиједила након 
што су се и тужилац и оптужени раније жалили на пресу-
ду Жупанијског суда у Сплиту, Дуић је добио десет умје-
сто ранијих осам, односно шест година затвора, а Бунгур 
је осуђен на јединствену казну затвора од осам година.
Суд је истовремено одбио жалбу Томислава Дуића који је 
негирао да је био управник Лоре, а заузет је и став да су 
неосновани наводи оба оптужена да су почињене знатне 
повреде одредаба казненог поступка на које су се жалили.
Суд им је као олакшавајуће околности узео у обзир чиње-
ницу што су учесници Домовинског рата, да су обојица 
за своје заслуге били одликовани, да су слабијег здра-
вља и сложених породичних прилика, те што су исказа-
ли жаљење „ако је нетко страдао у Лори”.
То „жаљење”, које су у Удружењу логораша регије Тре-
биње и сами прочитали у пресуди Висoког казненог су-
да из Загреба, која им је стигла поштом прије два дана, 
бивши логораши Лоре сматрају врхунцем лицемјерја.
– Комплетан случај Лора је, у ствари, лицемјеран, јер 
сви знају да су тамо мучени и убијани људи, а некима се 
никада нису пронашли ни земни остаци, али је добро 
то што је ипак хрватско правосуђе прихватило, призна-
ло и пресудило о томе да се ипак догодио злочин вели-
ких размјера, о чему је свједочио велики број свједока, 
бивших заточеника који су све доказали и суд је при-
хватио те чињенице које ће бити живе док год буде жи-
вих свједока који ће о томе причати гдје год будемо мо-
гли – каже Вукан Ковач, предсједник Удружења логора-
ша регије Требиње напомињући да се поименично зна 
18 до 19 људи само из херцеговачко-црногорског краја 
који су тамо страдали, док је укупан број са којим распо-
лажу око 70 људи.
Чланови Удружења логораша не одустају од даљег гоње-
ња, с обзиром да се пресуде односе само на један мањи 
временски период, а судским гоњењем нису обухваће-
ни ни многи некажњени кривци чији злочини, како је 
њиховим жртвама речено, застаријевај, иако по међу-
народном праву ратни злочин никада не застаријева.

РТРС

АРХИВА ХАШКОГ ТРИБУНАЛА  
НЕ СМИЈЕ ЗАВРШИТИ У САРАЈЕВУ

Похрањивање архиве Хашког трибунала у Сарајево на 
захтјев бошњачког члана Предсједништва БиХ Дениса 
Бећировића не смије да се дозволи, већ та документа-
ција треба да буде враћена Републици Српској, изјавио 
је Бранимир Којић, предсједник Скупштине Републичке 
организације породица заробљених и погинулих бораца 
и несталих цивила. Бећировић је генералном секретару 
УН, предсједнику Међународног резидуалног механизма 
за кривичне судове и предсједнику Генералне скупшти-
не УН упутио писмо у којем је затражио да архивска гра-
ђа Међународног кривичног суда за бившу Југославију 
буде похрањена у БиХ.
Којић је истакао да ова организација подржава став по-
сланика СНСД-а у Представничком дому Парламентарне 
скупштине БиХ Милорада Којића да та архива буде вра-
ћена Републици Српској јер је од Српске и узета, мада је 
већим дијелом и насилно отета.
– Захтијевамо од српских представника у заједничким 
институцијама да Република Српска преузме ту докумен-
тацију и похрани је у наше институције, јер су им грађа-
ни Српске дали легитимитет да нас заступају – рекао је 
Којић за Срну.
Слободан Жупљанин, предсједник Организације старје-
шина Војске Републике Српске, поручио је да се Републи-
ка Српска треба залагати свим дозвољеним механизми-
ма да архива Хашког трибунала остане у Хагу или да буде 
похрањена на неку трећу локацију, јер вјероватно не би 
било одобрено да буде похрањена у Републици Српској.
Драган Врховац, предсједник Савеза ратних војних ин-
валида Републике Српске, изјавио је да архивска грађа 
Хашког трибунала треба бити смјештена у Републички 
центар за истраживање рата, ратних злочина и траже-
ње несталих лица
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УДРУЖЕЊЕ СУЗА ПРОМОВИСАЛО ДВА ДВОЈЕЗИЧНА ЗБОРНИКА 

Кад чекање и неизвјесност успоре ритам живота
Удружење породица 

Суза представило 
је јавности 8. марта 

2023. у Галерији Жад у Бео-
граду два двојезична срп-
ско-енглеска зборника свје-
дочанстава о страдању срп-
ског народа у Хрватској у 
периоду 1991–1995. годи-
не под називом Кад чека-
ње и неизвјесност успоре ри-
там живота.

У оба издања објављено 
је 30 прича у којима поро-
дице свједоче о својим не-
сталим и погинулим члано-
вима, о борби за голу егзи-
стенцију, о свом болу, неи-
звјесности и дугогодишњем 
чекању да пронађу посмрт-
не остатке својих најмили-
јих и да их достојанствено 
сахране.

Књиге су аутентичан до-
кумент о голготи коју про-
лазе цијеле породице губит-
ком једног или више својих 
чланова.

На промоцији су гово-
рили проф. Миле Рајчевић, 
историчар Бојан Арбутина, 
политиколог Огњен Гогић, 
предсједница Удружења Су-
за Драгана Ђукић и члано-
ви породица несталих и по-
гинулих Невенка Добрић, 
Нада Бодирога и Стојанка 
Владић.

ПОРОДИЦЕ ЖРТАВА 
СТАЛНО ПРОЖИВЉАВАЈУ 
ТРАУМЕ

Политиколог Огњен Го-
гић је написао предговор 
за другу књигу и велики до-
принос дао у објављивању 
друге књиге. Вратио се не-
колико година уназад на 
период студирања миров-
них студија у Шведској гдје 
је једна професорка била 
врло критична према три-
буналима и комисијама за 
истину.

– Сматрала је да све те 
иницијативе у односу пре-
ма жртвама не узимају до-
вољно у обзир добробит 
преживјеле особе која го-
вори о губитку својих нај-
дражих. Изнова и изнова их 
позивају да говоре о стра-
дању вјерујући да тиме до-
приносе неком бољитку, 
али ефекти нису жељени. 
Жртве када причају о свом 
страдању оне се ретраума-
тизују, и доживљавају се-
кундарну виктимизацију, 
јер њихови саговорници не 
пружају довољно емпатије 
према жртвама.

С тога је апеловао на све 
који буду у прилици да раз-
говарају са жртвама да бу-
ду пажљиви и да то не ра-
де без преке потребе, јер су 
жртве већ пуно пута гово-
риле о томе, а то није има-
ло никаквог ефекта.

– Даћу примјер са су-

ђења у Хашког трибуна-
лу за злочине у Олуји. Жр-
тве Бљеска и Олује су ин-
тервјуисане у предистра-
жним радњама, касније у 
истражном поступку, у са-
мом процесу пред Трибу-
налом, а тај се процес за-
вршио тако што су Хрва-
ти имали славље у Загребу.

Гогић је апеловао на све 
новинаре и истраживаче да 
користе сада ове књиге као 
извор за своје текстове и ис-
траживања, како жртве не 
би изнова и изнова поно-
во морале да причају о гу-
бицима чланова породице, 
да те публикације буду свр-
сисходне.

ОПОМЕНА ЦИЈЕЛОМ 
ЧОВЈЕЧАНСТВУ 

Професор Миле Рајче-
вић је рекао да свједоче-
ња несрећних породица 
са бројним фотографија-
ма  које употпуњују тексто-
ве служе као егземплар за 
више хиљада трагичних и 
сличних судбина погину-
лих и несталих у грађан-
ском рату у Хрватској, зло-
чина и етничког чишћења 
као незаборав.

– У многим селима кроз 
која је прошла хрватска вој-
ска није било више траго-
ва живота од Равних Кота-
ра и Малог Алана, Масле-
нице, Западне Славоније, 
Миљевачког платоа, Медач-
ког џепа, Госпића и других 
до Олује. Колико је само 
остало дјеце без родитеља 
и родитеља без дјеце, пу-
стих, недосањаних живот-
них снова, завичајних успо-
мена из дјетињства и мла-
дости, колико недоврше-
них прича из сеоских дво-
ришта, из школских клупа 
и факултета, прича крај ог-
њишта…

Српском народу у Хр-
ватској се, подсјећа Рај-
чевић, поновила истори-
ја страдања након 50 годи-
на, поновила се Петровач-

ка цеста на којој су гинула 
српска дјеца од туђинских 
авиона и четрдесетих годи-
на прошлог вијека од пото-
мака некажњених убица ко-
ји су чинили злочине и чи-
не све да избришу трагове 
злочина, исто онако како су 
то чинили њихови претход-
ници у ранијим ратовима.

– Страдања и трагеди-
је дати у свједочењима у 
овим књигама требали би 
бити опомена цијелом чо-
вјечанству о рату као најве-
ћој људској невољи.

САЧУВАНО ДОСТОЈАНСТВО
Драгана Ђукић каже да 

већина чланова породица 
несталих и погинулих, као 
и оснивач Удружења Суза 
Чедомир Марић, више ни-
су са нама. Нико није оче-
кивао да ће процес оволи-
ко дуго трајати, и да посли-
је три деценије многе суд-
бине и даље нису ријешене.

– Наш дуг према жртва-
ма је прије свега да све буду 
забиљежене. Поносна сам 
на све наше породице које 
су остале достојанствене у 
свом болу, које не мрзе, ко-
је поштују све жртве и са-
мо желе да и срспке жртве 
имају исти третман.

Ђукићева се захвали-
ла свима који су радили на 
припреми књига Милану Гу-
лићу, Мили Рајчевићу, Ог-
њену Гогићу, Љиљани Ради-
новић, Соњи Росић, Јовани 
Марић, Ивани Максимовић 
Томић, Теодори Тепавчевић, 
Жаклини Симић. Највећу за-
хвалност је упутила чланови-
ма породица несталих и по-
гинулих који су својим при-
чама свједочиле о страдању 
при чему се нису штедјеле и 
по ко зна који пут се враћа-
ле у болну прошлост и по-
ново преживљавали тешке 
тренутке.

ДЈЕЦА ОЛУЈЕ
Бојан Арбутина се захва-

лио Удружењу Суза што су 

омогућили Музеју жртава 
геноцида да подржи публи-
ковање друге књиге јер је 
изузетно битно да државне 
институције Републике Ср-
бије помогну истраживања 
која се односе на ратове де-
ведесетих.

– Као дијете које је има-
ло двије и по године тог 
августа 1995. године могу 
слободно да кажем да сам 
поносан, то може да зву-
чи чудно, што сам дијете 
Олује. Та Олуја је остала у 
мени и она сада производи 
невјероватну енергију која 
се испољава на разне на-
чине кроз професионални 
живот, кроз лични живот и 
тјера ме стално да стварам 
за опште добро, да радим и 
учим како бисмо сачували 
истину о страдању нашег 
народа за будућа покољења.

Многа дјеца Олује су да-
нас љекари, доктори наука, 
војници, полицајци који да-
ју допринос Републици Ср-
бији и људи који заслужују 
свако поштовање.

МАРГИНАЛИЗОВАНА 
КУЛТУРА СЈЕЋАЊА 

Стојанка Владић Игња-
товић, поријеклом из Гли-
не, је изгубила оца Стојана 
Владића.

– Поносна сам на свог 
оца јер је он дао свој мла-
ди живот бранећи своју по-
родицу, кућни праг и своје 
суграђане. Жао ми је сваке 
жртве, без обзира на наци-
оналну припадност, али ме 
стално мучи питање зашто 
се о страдању Срба тако ма-
ло зна. Зато вас молим да се 
сви потрудимо да се о на-
шим жртвама зна много ви-
ше и да се сви боримо сна-
жније за то.

27 ГОДИНА НАДЕ
Нада Бодирога изгубила 

је родитеље Теодора и Да-
ницу Самарџија из Слав-
ског Поља на Кордуну. Пу-
них 27 година она трага за 

посмртним остацима сво-
јих родитеља.

– Како је могуће да то-
лико људи нестане, зар је 
могуће да нам и мртве не 
дају. Ако би нам их дали, 
можда би растеретили кор-
дунашке јаме које су пре-
пуне још од 1941. године и 
преселили их на неко мир-
није мјесто. Разне триби-
не су се претвориле у над-
мудривања и лицитирања 
бројкама жртава и међу-
собна оптуживања.

Бодирога је рекла да ни-
када неће прихватити суге-
стију која је изречена на јед-
ној конференцији у Београ-
ду да не помиње појмове зга-
риште куће, хрватску Олују, 
злочине и злочинце већ да 
каже да су њени родитељи 
страдали у ратном сукобу.

– Они се нису сукобља-
вали, ни са комшијама, а 
камоли са војском. Нису 
били наоружани кратким 
ни дугим цијевима већ љу-
бављу за сваког човјека до-
бронамјерника. Нису за-
служили да буду нестали, а 
камоли да их баце у пламен 
властите куће. Мој отац је 
радио на жељезници и Хр-
ватску је сматрао једином 
домовином, није јој се су-
протстављао ни вербално, а 
камоли оружано. Он и мај-
ка су нестали у хрватској 
војно-редарственој акци-
ји Олуја у моменту када у 
мом селу није било других 
оружаних формација осим 
хрватске.

СКУПА ПРАВДА
Присутне је посебно 

дирнула прича Невенке До-
брић којој су убијени син 
Синиша Добрић од 12 годи-
на и свекар Петар Добрић 
са 63 године.

Приликом повлачења 
из родног села Црквени 
Бок, у шуми Зеленик, нао-
чиглед осталих људи у ко-
лони хрватски војници су 
убили Синишу и Петра који 

су били у кабини трактора. 
Невенка је преживјела јер 
се у том тренутку налазила 
у приколици.

– Након 7, 8 година ту-
жили смо Републику Хр-
ватску за убиство чланова 
породице гдје губимо све 
судове општински, жупа-
нијски, врховни и уставни, 
а као одговор на суду доби-
јамо да је предмет застарио 
и да је њихова смрт насту-
пила услијед ратних дејста-
ва. Наишли смо и на Суду 
у Стразбуру на одбијање, 
уз образложење да је пред-
метни захтјев недопуштен.

Невенка каже да су про-
мијенили адвоката и да са-
да њихов случај води Сла-
ђана Чанковић, те је пред-
мет вратила на Уставни суд 
Републике Хрватске гдје се 
предмет и данас налази.

– Епилог овог претешког 
суђења је терет којим се 
моја породица терети, са 
35.000 куна судских тро-
шкова. Овај судски процес 
ћу водити пред свим надле-
жним судовима док правда 
не буде задовољена то сам 
обећала себи, а Синиши то 
дугујем. Моје невино дије-
те заслужује правду, а мо-
ја обавеза је да на том пу-
ту истрајем – рекла је кроз 
сузе Добрићева.

Из Удружења Суза пору-
чују да је порука књига од-
брана достојанственог става 
према свим жртвама под-
једнако. Биљежењем поје-
диначних судбина породи-
ца, испуњава се дио нашег 
заједничког дуга према жр-
твама да не остану забора-
вљене, јер оно што није за-
писано, као да се није до-
годило.

Захваљујући финансиј-
ској подршци Министар-
ства културе Републике Ср-
бије, Музеја жртава гено-
цида и Удружења Грађан-
ске иницијативе ове књиге 
су угледале свјетлост дана.
 ДРАГАНА БОКУН

 » Драгана Ђукић, Миле Рајчевић, Бојан Арбутина, Огњен Гогић, Стојанка Владић, Нада Бодирога и Невенка Добрић
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ДОБРОВОЉЦИ ИЗ АМЕРИКЕ И РУСИЈЕ СУ У РАТУ ОДБРАНИЛИ ЗЕМЉУ, У МИРУ ЧУВАЛИ ГРАНИЦУ И НА КРАЈУ ДОЖИВЈЕЛИ ПРОГОН

Прешли пола свијета како би створили  
Југославију, а онда су дошли комунисти... 
У Дигиталном омладинском 

центру Градске библиоте-
ке у Новом Саду 17. марта 

2023. године генерални секретар 
Матице српске др Милан Мицић 
одржао је предавање на тему Срп-
ски доборвољци и њихово насеља-
вање у Славонију у периоду 1914–
1941, након чега је промовисана 
и монографија Нова Градина – од 
настанка до нестанка у ограни-
зацији Градске библиотеке, Удру-
жења ратних добровољаца 1912–
1918. и њихових потомака и по-
штовалаца Обилић 1912–1918 Но-
ви Сад и Завичајног сабора Нова 
Градина.

ПОПУНИЛИ ПРАЗНИНЕ
У СРПСКОЈ ВОЈСЦИ 

Важан дио српске историје је 
учешће Србије у Великом рату 
и прилив добровољаца у редове 
војске. 

Према ријечима генералног 
секретара Матице српске др Ми-
лана Мицића наши преци били су 
људи који су одабрали да се бо-
ре на страни Србије, а то је зна-
чило да су унапријед били осуђе-
ни на смрт. 

– Послије 1916. године Краље-
вина Србија није могла да попу-
ни своју војску, која је исцрпље-
на, Србија је окупирана и једини 
извор попуне српске војске били 
су српски добровољци, који су до-

лазили из Русије и САД. Добро-
вољци пристигли из Русије преи-
меновани су, више нису били Пр-
ва српска добровољачка дивизи-
ја, већ су постали Југословенска 
дивизија. Нова држава у настан-
ку, југословенска држава, нагла-
шавала је да се за југословенску 
идеју боре Срби, Хрвати и Словен-
ци, али иза тога су стајали људи 
који су долазили из других кра-
јева. Ти људи, борећи се за уједи-
њење својих крајева и присједи-
њење Србији добили су нову др-
жаву која се звала Југославија и 
која је нестала у два крвава рата 
– објаснио је др Милан Мицић.

Када се Велики рат завршио, 
нова држава се осјећала јако неси-
гурно и поставља се питање како 
одбранити њене границе. Наши 
преци су усељавани на широком 
простору Славоније, Бачке, Бана-
та, Барање и Срема. Основни циљ 
је да се на граници према Руму-
нији и Мађарској формира појас 
насеља српских ратних ветерана 
који су чином добровољства би-
ли вјерни држави, а то се деша-
вало и по дубини те територије.

РАТНИЦИ И НЕИМАРИ
О храбрости, издржљивости и 

пожртвованости српских добро-
вољаца свједоче подаци да им је 
земља дата у привремено власни-
штво, у закуп. Људи су градили 

куће на плацевима, а куће су по-
слије дограђиване. Наши преци 
који су били ратни хероји борили 
су се за животну егзистенцију. Ис-
товремено они показују изузетну 
способност прилагођавања обра-
ди земље, начину привређивања 
и научили су активно да се баве 
пољопривредом и сточарством. 
Након кућа, у насељима су гра-
дили школе, цркве, домове и оп-
штине. Тешка је била судбина до-
бровољаца јер су они били сим-
боли и чувари прве југословенске 
државе, те су били први на удару 
окупационих сила и морали су да 
издрже терет најтежих сукоба и 
напада окупатора.

Послије 1945. године добро-
вољци се враћају у Нову Градину, 
Славонију, Срем, Барању и Бачку, 
почињу поново да граде своја на-
сеља али и да обнављају живот на 

огњиштима која су формирали у 
двадесетим годинама 20. вијека. 
Истовремено, нове комунистич-
ке власти их сматрају својим про-
тивницима што је додатно отежа-
ло животе добровољаца. Савјет 
ратних доборовољаца Краљеви-
не Југославије забрањен је 1947. 
године као фашистичка органи-
зација и то је био нови ударац на-
шим прецима.

– Сви ударци и терет који су 
поднијели добровољци указује да 
су наши преци били људи на које 
се ваља угледати и добро је да по-
стоје удружења и потомци добро-
вољаца, који неће дозволити да 
се они забораве. Добровољци су 
створили нову државу и оно чему 
је српски народ тежио вијекови-
ма. Зато су они узор јер су пока-
зали способност да саграде нова 
насеља и подигну нова огњишта. 

Својим дијелом су својим потом-
цима, држави и народу оставили 
примјер јунаштва и херојства – 
истакао је Мицић.

Управо због наведених заслуга 
ратних добровољаца, а у захвал-
ност њихових потомака настала је 
књига Нова Градина – од настан-
ка до нестанка. 

Милован Буха, дипломирани 
економиста и потомак доброво-
љаца, нагласио је да је повод за 
писање књиге 100 година од на-
станка славонског села Нова Гра-
дина. 

Буха је испричао како је изгле-
дао живот у овом селу које је фор-
мирано 1922. године од доброво-
љаца, када су ту дошле четири по-
родице и тако је почело оснивање 
села. 1927. године је направљена 
прва кућа у Градини, а до 1932. го-
дине направљена је већина кућа. 
Данас је тешко замислити живот у 
тим условима и том немању. Ме-
ђутим, слога, братство и узајамно 
поштовање и помагање одржало 
је ове људе и њихове породице. 
Ту су градили и развијали култу-
ру, обичаје и језик.

Живот добровољаца у нема-
штини и сталној ратној приправ-
ности није био лак, ни за њих ни 
за њихове породице. Зато је ва-
жно сjећати се и чувати успоме-
ну на њих. 

  ДРАГАНА ШИПОВАЦ

Док је Херцеговине, биће и Срба!
Посљедњег мартовског да-

на завршена је манифе-
стација Месец Херцеговине у 
Матици српској. 

Реченицом „док је Хер-
цеговине, биће и Срба” пред-
сједник Матице Српске Дра-
ган Станић је на најбољи на-
чин дефинисао и објаснио 
значај ове манифестације 
коју је организовала ова пре-
стижна установа културе у 
сарадњи са Удружењем Срба 
Херцеговаца у Новом Саду. 

Писан на ћирилици, ско-
ро двије деценије, часопис 
Нова Зора спаја прошлост 
и садашњост.  Лист је на-
слоњен на име и традици-
ју славне Зоре коју су давне 
1896. покренули најуглед-
нији писци тог доба, Алек-
са Шантић, Светозар Ћоро-
вић, Јован Дучић и Атанаси-
је Шола. Лист за забаву, поу-
ку и књижевност, како су га 
називали тадашњи савреме-
ници, излазио је у Мостару, 
а данас су у редакцији часо-
писа Нова Зора, који је обно-
вљен 2004. године, истакну-
ти писци из свих херцеговач-
ких градова, познати акаде-
мици и професори.

– Часопис је покренут у 
тешко и прилично зло ври-

јеме. Тада Херцеговина ни-
је имала никакво гласило – 
подсјетио је проф. др Јован 
Делић, дописни члан САНУ 
и предсједник Издавачког 
савjета Нове Зоре. 

Своја драгоцјена иску-
ства и утиске о раду на часо-
пису пренијели су још Зоран 
Радисављевић, оперативни 
уредник, Габриела Братић, 
секретар редакције, проф. 
др Михаило Шћепановић, 
сарадник и лектор.

У склопу програма 22. 
марта 2023. године пред-
стављене су књиге Српско 
национално питање у Босни 
и Херцеговини: историјски 
процеси, личности и идеје, 
која представља зборник ра-
дова са научног скупа исто-
ричара Ћоровићеви сусрети 

2022. године и Земљом Херце-
говом, аутора Алексе Вучко-
вића и Радомира Вучковића. 

Своје утиске о представље-
ним дјелима говорили су др 
Милан Мицић, Драгутин Па-
повић, предсједник Општин-
ског одбора Српског просвјет-
но-културног друштва Про-
свјета Гацко, као и Радомир 
Вучковић, директор Народ-
не библиотеке Гацко и коау-
тор књиге Земљом Херцеговом.

Своју дјелатност предста-
вио је и Музеј Херцегови-
не из Требиња који је недав-
но обиљежио 70 година по-
стојања.  О историјату и дје-
латности Музеја говорили су 
мср Ивана Грујић, археолог 
и директор Музеја Херцего-
вине и Симо Радић, истори-
чар и кустос. 

Државне границе не могу да буду 
препрека културној сарадњи
У сjедишту Матице српске 

у Новом Саду 8. марта 
одржан је састанак пред-
ставника српских култур-
них институција из Србије, 
Хрватске и БиХ са представ-
ницима Матице српске. 

Како је објаснио иници-
јатор овог састанка генерал-
ни секретар Матице српске 
др Милан Мицић састанак 
је имао за циљ да окупи ин-
ституције културе и удруже-
ња грађана са којима сара-
ђује  Матица српска како 
би се међусобно упознали 
и како би сарадња била ви-
шесмјерн

– Потребно је да се пове-
зујемо, разговарамо и ства-
рамо мозаик српског кул-
турног простора у ком би 
дјеловали и гдје би Матица 
српска, која има двовјековно 
искуство у томе, подржава-
ла све оне институције, поје-
динце и људе који организу-
ју и производе културне са-
држаје који су од значаја за 
српски идентитет. Очување 
језика, писма, вјере, српског 
имена и презимена је циљ 
Матице српске постављен 

још прије два вијека, а да-
нас је то поготово важно ка-
да Срби живе подијељени у 
много више држава него што 
је то било у прошлости – об-
јаснио је Мицић.

Након састанка промо-
висан је Зборник радова са 
научног скупа у Вуковару 
одржаног 2018. године. У 
име деветорице аутора чи-
ји су радови заступљени у 
овом Зборнику говорили 
су директор СКЦ-а Срђан 
Секулић, уредник Зборни-
ка Вељко Максић, др Ми-
лан Гулић, др Урош Стан-
ковић и др Милан Мицић. 
Била је ово прва промоци-
ја овог Зборника ван Хрват-

ске од његовог објављивања 
2021. године. Промоције ван 
источне Славоније, Барање и 
западног Срема онемогући-
ла је пандемија коронавиру-
са и епидемиолошке мјере 
које су отежавале прелазак 
државних граница.

Окупљене је поздравио 
предсједник Матице срп-
ске проф. др Драган Станић.

– Државне границе су ре-
алност коју прихваћамо, али 
те границе нису и не треба 
да буду препрека за нашу 
културну сарадњу и да на 
тај начин будемо повезани 
на једном ширем простору 
– рекао је између осталог 
проф. Станић.

 » Милан Гулић, Урош Станковић, Вељко Максић,  
Милан Мицић и Драган Станић

 » Јован Делић, Габриела Братић, Зоран Радисављевић,  
Михаило Шћепановић и Драган Станић
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27 ГОДИНА ОД ЕКСХУМАЦИЈЕ МАСОВНЕ 
ГРОБНИЦЕ У МРКОЊИЋ ГРАДУ

На православном гробљу у Мркоњић Граду служен је па-
растос и положени су вијенци поводом 27 година од отва-
рања масовне гробнице из које су ексхумирани посмрт-
ни остаци 181 српског цивила и борца убијених у нападу 
Хрватске војске, тзв. Армије БиХ и ХВО-а 1995. године.
Предсједник Републичке организације породица заро-
бљених и погинулих бораца и несталих цивила Исидо-
ра Граорац рекла је да је ово највећа масовна гробница 
српског народа у Републици Српској из протеклог Од-
брамбено-отаџбинског рата.
Предсједник Удружења породица заробљених и погину-
лих бораца и несталих цивила општине Мркоњић Град 
Здравко Караћ рекао је да се не виде никакви знаци да 
ће за злочине у Мркоњић Граду неко одговарати.
Петар Митрић, који је у мркоњићкој масовној гробници 
пронашао брата Душка и два рођака Петра и Милора-
да, истакао је да сјећања не блиједе и да су иза прежи-
вјелих чланова породице године патње, туге и биједе.
– Сјећам се кад је почело откопавање гробнице, сви смо се 
надали да нећемо пронаћи жртве, али је услиједио пакао 
за породице и за све грађане. Ту је било лисица, канопа-
ца, плинских боца, жице, језиво – присјетио се Митрић.
Докази који су пронађени на самом гробљу као што су 
паљевина, крвави трагови одјеће и обуће, плински бре-
нер, бодљикава жица, чауре од пјешадијског наоружања 
потврђују да је њихов покољ био студиозно планиран.
Убијено је 1.646 људи, а још 420 цивила и војника води 
се као нестало. Током офанзиве на српски етнички чист 
простор дошло је до огромних разарања и људских жр-
тава. Само у Мркоњић Граду утврђена је материјална 
штета од 680 милиона КМ. Након што је Република Срп-
ска поново преузела подручје општине Мркоњић Град, 
у православном гробљу пронађена је масовна гробница 
са 181 тијелом звјерски убијених Срба.
Током агресије на 13 западнокрајишких општина Репу-
блике Српске у септембру и октобру 1995. године протје-
рано је више од 120.000 Срба. РТРС
 
 
31  ГОДИНА ОД ЗЛОЧИНА У СИЈЕКОВЦУ

У Сијековцу код Брода обиљеженa је 31. годишњица од 
првог масовног злочина над српским народом у проте-
клом рату. Овај стравичан злочин, у којем је убијено де-
ветеро српских цивила 1992. године починили су при-
падници Хрватске војске и паравојних хрватско- мусли-
манских формација са подручја тадашње општине Бо-
сански Брод.
У наредних неколико дана, ове формације убиле су још 
37 мјештана Сијековца. Најмлађа жртва имала је 17, а 
најстарија 72 године. За маскар над српским цивили-
ма у Сијековцу, пред Судом БиХ до сада је осуђено са-
мо једно лице.
Миља Зечевић из Сијековца тог 26. марта 1992. године из-
губила је три сина- Петра, Милана и Васу и мужа Јована. 
Убили су их припадници ХВ и паравојних муслиманско-
-хрватских формација, који су тада напали ово насеље.
Најмлађи син Бранко умро је након рата. Снагу у 1993. 
години дају јој унучад , али срце јој је, каже, и даље пре-
пуно туге.
Преживјели и данас свједоче да су смрт у Сијековцу 
тог марта 1992. године избјегли само они који нису би-
ли код куће. 
За сат времена убијено је деветоро српских цивила, а 
у наредних неколико дана још 37. Запаљено је 15 кућа 
и православна црква. Био је то први масовни злочин и 
прије него што је почео оружани сукоб у БиХ. Овај злочин 
не смије и неће бити заборављен, поручили су званич-
ници Републике Српске, одајући почаст настрадалима.
У знак сјећања на погинуле у Сијековцу у цркви Огњене 
Марине служен је парастос. Руже и вијенце на спомен 
обиљежје положиле су бројне делегације . РТРС

ОБИЉЕЖЕНО 27 ГОДИНА ОД ЕГЗОДУСА САРАЈЕВСКИХ СРБА  

Поносан народ који није 
хтио да остане под туђином

ЛИНТА: САРАЈЕВО - ГРАД ЈЕДНЕ НАЦИЈЕ

Предсједник Савеза Срба из региона Миодраг Линта 
истиче да се прије 27 година десила једна од највећих 
српских трагедија деведесетих година прошлог вијека 
– егзодус око 120.000 сарајевских Срба.  Он наводи 
да су Срби у Сарајеву готово уништени као народ. Од 
1992 до 1996. године протјерано је око 150.000 Срба. 
У Сарајеву, по попису становништва из 2013. године, 
живи свега 13.000 Срба али је тај број сада далеко 
мањи. То јасно показује да је Сарајево одавно послало 
једнонационалан град и да су приче бошњачких 
политичара о његовој мултиетничности брутална 
измишљотина за међународну јавност.

81 година од страдања Срба у Старом Броду
Служењем литургије и 

помена у Старом Бро-
ду код Вишеграда обиље-
жена је 81 година од стра-
дања више од 6.000 Срба 
Сарајевско-романијске и 
Подрињске регије, које су 
убиле усташе предвођене 
Јуром Францетићем. По-
кољ у Старом Броду и Ми-
лошевићима десио се то-
ком прољећа 1942. године.

Пајо Ђерић, тада четво-
рогодишњи дјечак, сјећа се 
крвавог, 22. марта 1942. го-
дине, збјегова српског наро-
да и нејачи на обалама не-
премостиве Дрине и мон-
струозног злочина усташке 
Црне легије.

– Стигоше усташе, поче 
народ да се гура и бјежи, га-
си народ ватру колико бје-
жи… Почеше да вичу са оне 

и ове стране, а усташе кољу 
близу Дрине и само бацају 
у Дрину. Народ запомаже, 
чују се жене које моле да 
им не кољу дјецу – присје-
ћа се Ђерић.

Митрополит Хризостом 
рекао је да су Срби страдал-
ници напунили многе рије-
ке, језера, бездане и јаме од 
Јадовна до Дрине и то само 
због тога што су вјеровали у 
добро, а они који су их по-

били вјеровали су у прин-
ципе зла.

На мјесту страдања 
2008. године подигнут је 
споменик и спомен капе-
ла, а 2019. године изграђен 
је и спомен музеј у којем су 
уклесана имена 6.000 неви-
но страдалих Срба.

Начелник општине Со-
колац Милован Бјелица по-
звао је све да долазе у Стари 
Брод, а посебно ученике ко-

ји иду на екскурзије и пору-
чио да – ко не буде пошто-
вао своју историју, не мо-
же рачунати на будућност.

Начелник општине 
Вишеград Младен Ђуре-
вић рекао је да покољ над 
српским становништвом 
не смије пасти у заборав. 
Ђуревић је нагласио да је 
планирано да уз помоћ 
Владе Републике Српске 
буде завршен пут који је 
прије неколико година 
пробијен, да он буде ас-
фалтиран како би сви ко-
ји желе могли да што лак-
ше дођу до овог мјеста.

У Спомен-музеју Ста-
ри Брод постављено је 27 
скулптура, које симболи-
зују збијег и улазак српских 
мајки са дјецом у наручју у 
набујалу Дрину.

zzПрипадници Сарајев-
ско-романијског кор-
пуса Војске Републике 
Српске, током Одбрам-
бено-отаџбинског рата, 
зауставили су 35 офан-
зива муслиманско-хр-
ватске војске како би 
одбранили своје домо-
ве.
zzЗа одбрану ових про-
стора, живот је дало ви-
ше од 4.000 бораца, око 
3.500 их је рањено, око 
1.000 сахрањено на Вој-
ничком гробљу Мали 
Зејтинлик у Сокоцу.
zzЕгзодус Срба из Сараје-
ва можда је и најпотре-
снији догађај у историји 
Републике Српске. По-
тезом моћника у Дејто-
ну, у рату одбрањене те-
риторије дате су мусли-
манско-хрватској феде-
рацији. Од фебраура до 
краја марта 1996. годи-
не ријеке људи по ци-
чи зими, камионима, за-
прежним колима, пје-
шице заувијек напушта-
ју сарајевску котлину.
zzСрби остављају домове, 
све што су у животу сте-
кли, са собом носе што 
историја до сада није 
забиљежила кости сво-
јих најмилијих.
zzКада је федерална по-
лиција преузимала 
српске квартове Али-
ја Изетбеговић је пору-
чио да ће сваки Србин 
који је носио пушку би-
ти изведен пред Суд и то 
је можда најбољи одго-
вор да ли су Срби мора-
ли напустити Сарајево у 
библијском егзодусу.

На Војничком спо-
мен-гробљу „Мали 
Зејтинлик“ у Соко-

цу служењем помена и по-
лагањем вијенаца и цвије-
ћа обиљежено  је27 година 
од егзодуса 120.000 сара-
јевских Срба.

Мали Зејтинлик настао 
је након егзодуса сарајев-
ских Срба који су напусти-
ли одбрањена огњишта јер 
су Дејтонским мировним 
споразумом припала Феде-
рацији Босне и Херцегови-
не. Они су са собом поније-
ли посмртне остатке поги-
нулих бораца и сродника.

У Културном центру Па-
ле одржана је духовна ака-

демија приказивањем до-
кументарног филма Егзо-
дус поново.

Министар рада и бо-
рачко-инвалидске зашти-
те Републике Српске Дани-
јел Егић рекао је да је вео-
ма важно његовати сјећање 
на егзодус сарајевских Ср-
ба, који као поносан народ 
нису хтјели да остану под 
туђинском влашћу и одлу-
чили су да се иселе, носећи 
са собом своје мртве.

Егић је нагласио да су 
ти људи у ратном периоду 
одбранили своја огњишта, 
надљудским напорима, у 
више од 30 офанзива.

– Оно што су у рату од-

бранили, у миру су изгу-
били. Вољом свјетских си-
ла, нажалост, општине ко-
је су бранили и одбрани-
ли припале су Федераци-
ји БиХ. Срби као поносан 
народ нису хтјели да оста-
ну под туђинском влашћу, 
и одлучили су да се иселе, 
носећи са собом своје мр-
тве – истакао је Егић.

Изасланик српског чла-
на и предсједавајуће Пред-
сједништва БиХ Бошко То-
мић рекао је да je јединство 
Срба, како би сачували Ре-
публику Српску, потребно 
данас више него икад како 
се не би поновило оно што 
су преживјели прије 27 го-
дина током егзодуса када 
су били приморани да на-
пусте своја огњишта у број-
ним сарајевским насељима.

Начелник Сокоца Ми-
лован Бјелица рекао је да 
грађани ове општине нај-
боље знају како је било то-
ком егзодуса сарајевских 
Срба прије 27 година, ка-
да су примали сународни-
ке којим је неко за зеленим 
столом одузео право на да-
ље живљење на вјековним 
просторима.
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Линта захтијевао да право откупа станова 
добију све прогнаничке породице
Предсједник Савеза Срба из региона 

Миодраг Линта одржао је 8. марта 
састанак у Министарству са Татја-

ном Миленковић која је в.д. помоћника 
министра за рад, запошљавање, борачка 
и социјална питања. Састанку су прису-
ствовали Милица Ђурић из Министарства 
и предсједник Коалиције удружења избје-
глица Миле Шапић.

Министар за рад, запошљавање, борач-
ка и социјална питања Никола Селаковић 
је 17. фебруара ове године донио Рјешење 
о образовању Радне групе за припрему На-
црта закона о измјенама и допунама Зако-
на о избјеглицама.

За предсједника Радне групе именова-
на је госпођа Татјана Миленковић, а за за-
мјеника госпођа Милица Ђурић, која ра-
ди у наведеном Министарству. За чланове 
су именовани представници Комесаријата 
за избјеглице и миграције, Министарства 
финансија, Министарства унутрашњих по-
слова, Републичке дирекције за имовину и 
Сталне конференције општина и градова.

Госпођа Миленковић је информисала 
Линту да је досад одржан само један са-
станак Радне групе на коме она није била 
присутна због других обавеза и на коме 
није ништа договорено односно не посто-
ји барем писана верзија могућих измје-
на и допуна Закона о избјеглицама. Тако-
ђе, госпођа Миленковић нема информа-
цију када ће бити одржан други састанак 
Радне групе.

Линта је тражио од госпође Миленко-
вић да, будућим измјенама и допунама За-
кона о избјеглицама, право откупа станова 
добије више категорија прогнаничких по-
родица из Хрватске и Федерације БиХ, као 

и да држава преузме законску обавезу да 
ријеши стамбено питање преосталих про-
гнаничких породица које су у статусу под-
станара или живе у нељудским условима.

Прво, да се Законом омогући да право 
откупа станова добије 530 породица у се-
дам локалних самоуправа (тзв. СИРП про-
грам) и да се у откупну цијену урачуна до-
сад плаћена кирија. У питању су прогна-
ничке и друге породице које су се 2008. 
године уселиле у станове у Нишу, Чач-
ку, Крагујевцу, Краљеву, Ваљеву, Панче-
ву и Новим Бановцима. Линта је тражио 
и пренио захтјев представника наведених 
породица из седам градова да њихов коор-
динатор Јасенка Мандић из Чачка прису-
ствује наредним састанцима Радне групе.

Друго, да се Законом омогући да право 
откупа станова добије више од 1.200 поро-
дица са којима су закључени уговори о за-

купу или коришћењу а које су добили кроз 
пројекат Социјално становање у заштиће-
ним условима. У питању су прогнаничке по-
родице које живе у око 50 општина и гра-
дова широм Србије.

Треће, да се Законом омогући да право 
откупа станова добије више од 300 породи-
ца ратних војних инвалида и породица по-
гинулих бораца чији су станови већински 
изграђени средствима јапанске Владе и ма-
њим дијелом из буџета Србије. У питању су 
породице које живе у 17 општина и градова 
(Кикинда, Нови Сад, Инђија, Панчево, Бео-
град, Смедерево, Лозница, Крагујевац, Кру-
шевац, Ниш, Лесковац, Сомбор, Кула, Срем-
ска Митровица, Аранђеловац, Чачак и Ваље-
во) и које више од 20 година нису успјеле да 
коначно постану власници станова.

Четврто, да се Законом омогући да пра-
во откупа станова добију 52 породице рат-

них војних инвалида и породица погинулих 
бораца који су добили станове од стране 
Града Београда и у њих се уселили 2020. 
године у насељу Камендин 2, Улица Душа-
на Мађарчића Корчагина у Земун Пољу.

Пето, да се Законом омогући да право на 
рјешавање стамбеног питања добије више од 
1.000 прогнаничких породица са подручја 
бивших југословенских република које ни-
су имале формални статус избјеглих и про-
гнаних лица, а које су и даље подстанари или 
живе у нељудским условима. Комесаријат за 
избјеглице и миграције не дозвољава овим 
лицима да конкуришу за рјешавање стам-
беног питања, што је велика неправда, иако 
су протјерани из својих станова и кућа као 
и остале прогнаничке породице.

Шесто, да се Законом о избјеглицама 
јасно дефинише да Република Србија има 
обавезу да ријеши стамбено питање више 
од 12.000 прогнаничких породица са по-
дручја Хрватске и Федерације БиХ. Сада у 
Закону о избјеглицама стоји да Република 
Србија може рјешавати стамбене потребе 
избјеглих и прогнаних лица што значи да 
не постоји обавеза већ само добра воља. 
Република Србија има моралну и закон-
ску обавезу да ријеши стамбено питање 
највећих жртава рата на простору бивше 
Југославије заједно са интерно расељеним 
лицима са Косова и Метохије.

Линта је на крају излагања госпођи Ми-
ленковић дао свој Приједлог закона о из-
мјенама и допунама Закона о избјеглица-
ма који је девет пута одбијен у Скупшти-
ни oд априла до децембра 2021. године. 
Он је затражио да буде позван на сљедеће 
састанке Радне групе али није добио кон-
кретан одговор. РСК

СРБИЈА ИМА УСТАВНУ, НАЦИОНАЛНУ И МОРAЛНУ  
ОБАВЕЗУ ДА КОНАЧНО ПРИЗНА КРАЈИШКЕ БОРЦЕ
Предсједник Савеза Срба из 

региона Миодраг Линта ду-
боко вјерује да Србија има устав-
ну, националну и морaлну оба-
везу да коначно призна краји-
шке борце за читаво вријеме ра-
та у двоструком трајању.  

Постојећим Законом о пра-
вима бораца, војних инвалида, 
цивилних инвалида рата и чла-
нова њихових породица краји-
шки борци су признати само до 
27. априла 1992. године када је 
престала да постоји СФРЈ од-
носно до 19. маја 1992. године 
када се ЈНА повукла. Из наве-
дене одредбе закона произлази 
да су крајишки борци послије 
27. априла 1992. године водили 
приватан рат и да су у суштини 
терористи што је апсолутно не-
прихватљиво и срамно.

Припадници Српске војске 
Крајине и Министарства уну-
трашњих послова Републике 
Српске Крајине су се часно, по-
штено и храбро борили за очу-
вање суверенитета и територи-
јалног интегритета Југославије и 
слободу свог народа. Крајишким 
официрима и подофицирима 

тј. бившим припадницима ЈНА 
признат ратни стаж за читаво 
вријеме рата у двоструком тра-
јању а њиховим борцима није 
признат ратни стаж послије 27. 
априла 1992. године што пред-
ставља дискриминацију и вели-
ку неправду. Поставља се пита-
ње с ким су ти крајишки офи-
цири и подофицири командо-
вали када је њима у цијелости 
признат стаж, а њиховим бор-
цима није.

Жалосна је чињеница да кра-
јишки борци не могу у пракси да 
остваре право на ратни стаж ко-

ји им је формално признат на-
веденим Законом барем до 27. 
априла 1992. године односно 
до 19. маја 1992. године. Наи-
ме, центри Министарства од-
бране, на захтјеве крајишких бо-
раца, доносе негативна рјешења 
са скадалозним образложењима 
да крајишки штабови и јединице  
Територијалне одбране и МУП 
РСК нису тобоже били у органи-
зацијском саставу ЈНА. 

Даље, у наведеним образло-
жењима стоји да су крајишки 
штабови и јединице Територи-
јалне одбране биле изван тери-

торије Србије и због тога центри 
Министарства одбране у Срби-
ји, цитат, „нису могли бити на-
длежни за вођење евиденције за 
припаднике ТО у Р. Хрватској”. 

Дакле, за Министарство од-
бране крајишки борци су при-
падници ТО Хрватске што је 
апсолутно увредљиво и пони-
жавајуће.

Линта позива Министарство 
одбране да поштује Закон о пра-
вима бораца, војних инвалида, 
цивилних инвалида рата и чла-
нова њихових породица и да ко-
начно почне да крајишким бор-
цима издаје рјешења о признању 
ратног стажа до 27. априла 1992. 
године. Уставом СФРЈ је јасно де-
финисано да је ЈНА представљала 
једну компоненту оружаних сна-
га СФРЈ које су чиниле јединстве-
ну цјелину и састојале се од ЈНА 
и Територијалне одбране. 

Министарство одбране није 
узело у обзир неспорну чиње-
ницу да у то вријеме није посто-
јала Хрватска као држава, и да 
су штабови и јединице Терито-
ријалне одбране на крајишком 
подручју били дио СФРЈ.

Поштовани читаоци, 
Желимо јавно да искажемо захвалност запо-
сленима у Штампарији „Борба” због успјешне 
и плодоносне вишегодишње сарадње. Као што 
је јавности добро познато култна штампари-
ја у београдској Косовској улици је након го-
тово пуних осам деценија постојања преста-
ла са радом. У њој је одштампано више од 10 
милијарди примјерака новина и часописа, а 
својевремено је објављен податак да би се са 
утрошеним папиром могао 750 пута обавити 
екватор Земљине кугле  или више од 100 пу-
та стићи на Мјесец. 
Поред славне историје штампарију Борба су 
красили изванредни и веома стручни људи - 
професионалци спремни да у било које доба 
дана максимално посвећено раде свој посао 
не правећи разлику између великих и малих 
клијената. Набрајање имена је ризик да се неко 
случајно не изостави, зато свима појединачно   
желимо сваку личну и породичну срећу увје-
рени да ће и у новим околностима брзо наћи 
нова радна мјеста. 
Овај број „Српског кола” који је пред вама 
штампан је у најсавременијој штампарији у 
Србији - АПМ принту у којој се данас штампа 
већина дневних новина у Србији. Из тих разло-
га били смо принуђени да прилагодимо формат 
новине.  Нашим читаоцима нудимо исти број 
страна, а новост је што ће „Српско коло” убуду-
ће бити од прве до последње стране у колору.  
Трудићемо се да оправдамо повјерење чита-
лаца и да поред препознатљиве ијекавице и 
ћирилице и даље будемо лист који се чита од 
руке до руке и чува у кућним архивама.   

РЕДАКЦИЈА „СРПСКОГ КОЛА”

12  АКТИВНОСТИ САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА



ЛИСТ САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА  (посјетите и наш сајт www.ssr.org.rs)

НАРОДНИ ПОСЛАНИК МИОДРАГ ЛИНТА УПУТИО ПИСМО ПРЕДСЈЕДНИЦИ ВЛАДЕ СРБИЈЕ АНИ БРНАБИЋ

Омогућити нове пензионерске картице  
и пензионерима из Хрватске и БиХ

Поштована госпођо Брнабић,

Око 1.7 милиона пензионера у Србији се 
од 15. марта на сајту Фонда ПИО или 

у његовим филијалама могу пријавити за 
издавање нове пензионерске картице са ко-
јом ће од 1. октобра имати значајне попу-
сте на производе и услуге. Пензионери са 
овом картицом моћи ће да купују јефтини-
је у трговинским ланцима и продавница-
ма. Такође, имаће попусте на здравствене 
прегледе, на боравак у бањама, у рестора-
нима, салонима, музејима, позориштима 
и тако даље. Нажалост, право на ову кар-
тицу немају пензионери који нису кори-
сници Фонда ПИО Србије односно који су 
пензије стекли у Хрватској, БиХ и другим 
државама региона (Словенија, Црна Гора 
и Македонија).

Тражим од Вас да Влада донесе одлу-
ку да и пензионери који су пензије сте-
кли у Хрватској, БиХ и другим државама 
региона имају право на нове пензионер-

ске картице. Значајан дио пензионера ко-
ји су родом са подручја Хрватске и БиХ је 
пријавом пребивалишта у Србији изгуби-
ло тзв. заштитни додатак и пензије им из-

носе мизерних 3.500 – 6.000 динара или 
нешто веће. Због тога се налазе у изузетно 
тешкој материјалној ситуацији.

Пензионери, родом из Хрватске, БиХ 

и других држава региона, који нису кори-
сници Фонда ПИО, су оправдано огорчени, 
незадовољни и разочарани јер су и они др-
жављани Србије. Они своје пензије троше 
у Србији и савјесно испуњавају своје оба-
везе према држави као и сви остали пен-
зионери. Влада треба да има једнак однос 
према свим пензионерима, а не да прави 
разлику међу њима.

Подсјећам Вас да, и поред мојих више 
захтјева, пензионерима родом из Хрват-
ске, БиХ и других држава региона, који 
нису корисници Фонда ПИО, није у чети-
ри наврата исплаћена једнократна новча-
на помоћ током пандемије корона вируса 
због чега се већ осјећају дискриминисано 
и грађанима другог реда. Поред тога, ни-
су имали право на постојеће пензионер-
ске картице, на ваучере, нити на бесплат-
ну рехабилитацију у бањама.

С поштовањем, ПРЕДСЈЕДНИК 
САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА

МИОДРАГ ЛИНТА

ПИСМО УПУЋЕНО ГРАДОНАЧЕЛНИЦИ НИША ДРАГАНИ СОТИРОВСКИ

Ниш да омогући да 27 прогнаничких 
породица добије право откупа станова

Поштована  
госпођо Сотировски,

Желим да Вас подсјетим да је 
августа 2021. године 75 прогна-
ничких породица добило кључеве 
станова у насељу Бранко Бјеговић 
у Нишу. Од тог броја 60 породица 
има право откупа станова по За-
кону о избјеглицама, а 15 поро-
дица су у систему социјалног ста-
новања у заштићеним условима. 
Нажалост, комисија Града Ниша 
је донијела одлуку да 27 прогна-
ничких породица нема право на 
откуп станова. Сматрам да је на-
ведена одлука дубоко неправед-
на и није у функцији остварења 
трајне интеграције. Прогнанич-
ке породице су оправдано огор-
чене и разочаране и осјећају се 
дискриминисано.

У претходном периоду обра-
тила ми се за помоћ већина од 
27 наведених породица. Из раз-
говора сам сазнао да је већини 
породица одбијен захтјев за от-
куп стана из разлога јер су има-
ли мале рачуне за струју односно 
нису се одмах, након добијања 
кључева, уселили у станове. Ра-
злози су унапријед плаћена ки-
рија више мјесеци код власника 
станова гдје су подстанари, страх 
од великих рачуна јер се за врије-
ме закупа наплаћује, без икаквог 
оправдања, индустријска струја 
која је три пута скупља од гаран-
товане цијене струје коју плаћа-
ју остали грађани, као и отклања-
ње бројних недостатка у станови-
ма. Мањем дијелу породица које 
су се одмах уселиле у станове је 
одбијен захтјев за откуп јер нису 
плаћали рачуне за струју која је, 
као што сам навео, три пута ску-

пља од гарантоване цијене. Тако-
ђе, двије породице су одбијене јер 
наводно не испуњавају све услове 
по Закону о избјеглицама.

Свих 27 прогнаничких поро-
дица којима је одбијен захтјев за 
откуп станова је поднијело жал-
бу. Првостепена комисија је про-
шле недјеље донијела одлуку да 
одбије све жалбе. Према проце-
дури Градско вијеће, као друго-
степени орган, треба да донесе 
коначно рјешење.

Желим да Вас замолим, као 
Градоначелницу и по функцији 

предсједницу Градског вијећа, да 
узмете у обзир горе наведене чи-
њенице и покажете разумијевање. 
То значи да Градско вијеће на јед-
ној од наредних сједница донесе 
праведну одлуку да наведене про-
гнаничке породице имају право 
на откуп станова и да се након 
три деценије живота као подста-
нари коначно трајно интегришу 
у локалну заједницу.

С поштовањем,
ПРЕДСЈЕДНИК САВЕЗА СРБА ИЗ  

РЕГИОНА И НАРОДНИ ПОСЛАНИК
МИОДРАГ ЛИНТА

МОЛБА МУП-у ДА 
ЈОВО ОРЛОВИЋ ДОБИЈЕ 
СРПСКО ДРЖАВЉАНСТВО 
НАКОН 28 ГОДИНА
Обратио ми се Јово Орловић 

из села Речка код Неготина. 
Јово нема српско држављанство, 
односно не посједује ниједан лич-
ни документ. 

Рођен је у Книну 16. 12. 1991. 
године од оца Миланка Орловића 
рођеног 23. јануара 1956. у Пло-
чама и мајком Мирјаном Орло-
вић рођеном 11. марта 1963. у 
Плочама, дјевојачко Брцанија.

Проблем је што у родном ли-
сту не пише Јовино име, и име 
оца, него само да је Мирјана Ор-
ловић родила мушко дијете. Са-
да Матични уред у Книну не же-
ли да изда тако непотпун Родни 
лист, а службеници у Полицији у 
Неготину не могу да покрену по-
ступак примања у књигу државља-
на без родног листа. 

Јово је са породицом прогнан у 
Олуји, али није добио ни прогна-
ничку легитимацију. Његов отац, 
двије сестре и брат имају српско 
држављанство а мајка ће у наред-
ном периоду да поднесе такође 

захтјев јер је добила свој Родни 
лист. Остаје само Јово, без лич-
них докумената.

Јово Орловић је завршио и 
основну и средњу школу у Ваље-
ву. Узоран је грађанин. До сада је 
радио у надници и желио би да се 
запосли, али не може без личне 
карте. У наредном периоду када 
одлучи да оснује породицу неће 
моћи да ступи у брак без личних 
докумената.

Због тога Вас желим замолити 
да помогнете и пронађете начин 
да Јово Орловић добије српско др-
жављанство и коначно ријеши свој 
статус у Србији након 28 година. 

Процедура рјешавања пробле-
ма у Хрватској је компликована 
и потребна су значајна средства 
која породица нема.

Вјерујем да ћете предузети по-
требне мјере да се ријеши наведе-
ни проблем Јове Орловића.

ПРЕДСЈЕДНИК САВЕЗА СРБА 
ИЗ РЕГИОНА И НАРОДНИ ПОСЛАНИК 

МИОДРАГ ЛИНТА

НАПОМЕНА:   
Управа за  

управне 
 послове  

МУП-а  
је послала  

одговор у коме  
није показала  
разумијевање  

за случај  
Јове Орловића
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У сjеверним крајевима (Банат, Бач-
ка, Срем, Барања, Славонија) у колони-
зационом процесу 1920-1941. године 
формирана је 201 колонија у којимa је 
уочи Другог свjетског рата живjело око 
100. 000 људи. Основну колонистичку 
масу чинили су српски ратни ветера-

ни – добровољци из динарских краје-
ва Краљевине Југославије, српски оп-
танти из Мађарске и дjелимично Срби 
из Баната – безземљаши. Колоније 
су настајале као сасвим нова насеља, 
обично око мајура бивших велепосjе-
да  или на ободима старосједилачких 

насеља. Колоније су могле бити из-
разито велике попут Александрова и 
Банатског Карађорђева које су уочи 
Другог свјетског рата имале 4. 500–5. 
000 становника, или сасвим мале по-
пут колоније Мали Жам код Вршца ко-
ја се састојала од осам кућа. 

КОЛОНИСТИЧКА  
НАСЕЉА  
(1920-1941)

 » Пише: др Милан Мицић
45. 

СОЛНОК 
ЖАРКОВАЦ
Солнок је био мајур на веле-

посједу грофа Петра Пеја-
чевића у сремској општини 

Путинци. Године 1910. на мајуру 
живјело је 333 становника, углав-
ном мађарске и њемачке нацио-
налности. Мајур се састојао од 
економских зграда и пет зграда 
у којима се налазио по 14 или 
15 једнособних станова. Солнок 
је био засебна пореска општина, 
највећа од тринаест коју је обу-
хватао Пејачевићев велепосјед и 
према земљишним књигама, пред 
југословенску аграрну реформу, 
износио је 5.912. к.ј. 

На мајуру Солнок у међурат-
ном периоду основана је колонија 
једна од двадесет и четири у Сре-
му. Од 1934. године колонија Сол-
нок понијела је име Жарковац. 
Године 1938. Мјесни одбор ЈРЗ 
(Југословенске радикалске зајед-
нице) Жарковац 16. јуна, упутио 
је захтјев, по страначкој линији, 
Среском одбору ЈРЗ у Руми да 
Жарковац постане засебна општи-
на и одвоји се од општине Путин-
ци. Општина Путинци реаговала 
је на овај допис и 23. августа 1938. 
године упутила допис бану Дунав-
ске бановине Светиславу Рајићу 
са захтјевом да се одбије молба 
Жарковчана јер атар Путинаца у 
том тренутку имао је свега 3.072 
к.ј., а атару Солника 1926. године 
припојено је земљиште сусједних 
мајура (пустара) и то Драгутинов-
ца, Голубинца, Николиног стана, 
Добродола тако да је атар Солно-
ка (Жарковца) износио 1938. го-
дине 7.245 к.ј. земљишта. Вођено 
аргументима општине Путинци 
Министарство унутрашњих по-
слова одбило је захтјев Жарковца 
24. августа 1938. године. 

ЈЕДНА ОД ТРИ ПУСТАРЕ
На подручју општине Путин-

ци током колонизационог проце-
са налазила су се три насељена 
мајура (пустаре): Солнок, Цер-
је и Међеш од којих се у колони-
ју претворио само Солнок. Ми-
нистарство унутрашњих послова 
28. фебруара 1934. године одлу-
чило је да се име насеља проми-
јени у Жарковац. Аграрна зајед-
ница из села тражила је да се на-
сеље назове Томиславци, а према 
мишљењу Министарства унутра-
шњих послова бр. 40 687/930 „по-
што је насеље обична пустара не 
би одговарало да добије име по 
Њ. К. Височанству Томиславу”. 
Према подацима из 1934. годи-
не колонија је имала око 90 на-
сељених породица, а 24. септем-

бра 1938. године имала је сагра-
ђених 126 кућа. Исте, 1938. годи-
не ново насеље Жарковац имало 
је 897 становника.

ДОСЕЉЕНИЦИ ИЗ ЛИКЕ
На пустару Солнок, као и окол-

не мајуре још 1919. године насе-
љавали су се добровољци и ко-
лонисти из Лике и добровољци 
и мјесни аграрни интресенти из 
сремских села. Насељенике је у 
Солнок упућивало Министар-
ство за аграрну реформу и по-
вјереник за аграрну реформу сре-
за румског.

Досељеници су запосјели згра-
де за становање, али и стаје, чар-
даке, шупе, свињце и живјели у 
привременом смјештају у тјескоб-
ним и нехигијенским условима. 
Уз колонисте из Лике и Кордуна 
у ново насеље улазили су коло-
нисти из Србије, али и мјештани 
сремских села Путинаца, Малих 
Радинаца, Прхова, Ривице... Јеле-
на Тртинац, учитељица у колони-
ји, 18. фебруара 1929. године ис-
такла је да „колонисти не могу са-
свим да се сложе. Разни ментали-
тети, из разних покрајина, не мо-
гу међусобно да се гледају.” Иста 
учитељица 4. априла 1929. годи-
не навела је да је за школску сла-
ву славски колач сјекао Сава Ста-
јић, шумар и да „аграрна заједни-
ца није дозволила да други сије-
че колач, уз услов да за столом не 
смије бити ниједан Србијанац.”

На мајуру Солнок у процесу 
аграрне реформе земљиште су 
добијали аграрни интресенти и 
добровољци из свих дијелова Сре-
ма, па и из удаљених сремских 
мјеста који се нису насељавали 
јер услијед удаљености нису мо-
гли да обрађују земљу. Тако су 22. 
септембра 1931. године насљед-
ници Стевана Дамјановића: Ана 
Дамјановић, Бојана Драгичевић 
и Зорка Живковић мијењали зе-
мљиште са седамнаест доброво-
љаца из Ирига „јер су добровољ-
ци удаљени 14 км. а оне добијају 
честице око своје честице на ко-
јој се налази штала”.

Становници Путинаца, због 
близине могли су обрађивати зе-
мљиште око Солника те је Ђоки 
Аврамовићу из Путинаца 8. апри-
ла 1931. године надјељена земља 
на Солноку у површини од 4 к.ј. 
и 1. 500 кв. хв. „а ту је честицу и 
до сада уживао.” Услијед чиње-
нице да су аграрни интресенти 
из сремских села били удаљени 
од земљишта  које им је додијеље-
но долазило је до промјене аграр-

но-посједовних односа у закупу 
или, у завршној фази колониза-
ције, у власништву над земљом. 
Тако је 17. фебруара 1936. годи-
не Давиду Раци, добровољцу, ко-
лару, из Руме, поријеклом из села 
Ресановци, код Босанског Грахо-
ва надјељено на Солноку 8 к.ј. зе-
мље и 765 кв.хв. која је претход-
но припадала Јовану Давидовићу.

КОНФЛИКТИ УНУТАР КОЛОНИЈЕ
Стварање колоније било је ди-

намично уз несигурност досеље-
ника у погледу власништва на ку-
ћом и добијеним земљиштем што 
је стварало конфликте унутар ко-
лоније и стално кретање станов-
ништва ка колонији или из ње 
што је отежавало формирање и 
стабилност новог насеља. Почет-
ком 1927. године у ново насеље 
стигли су аграрни интресенти из 
сремских насеља Путинаца, До-
бринаца, Ривице, Прхова и Доњих 
Петроваца. Жупанијски аграр-
ни уред из Вуковара додијелио је 
кућне плацеве новим становни-
цима колоније. Јуна 1927. годи-
не обављена је ревизија аграрних 
субјеката на колонији Солник, па 
је дио досељеника изгубио земљу 
и кућне плацеве. Све те чињени-
це су стварале неред у колонији у 
настајању и појачавало напетост и 
сукобе унутар колоније. Учитељи-
ца на Солнику Јелена Тртинац 18. 
фебруара 1929. године својим до-
писом Савезу аграрних заједница 
за Банат, Бачку и Срем илустро-
вала је атмосферу која је влада-
ла у аграрној заједници у новом 
насељу, кључној организацији за 
окупљање нових становника:

„Ево већ три дана одржаву 
Скупштину, нико ништа не ра-
ди, само се свађа и пије, скоро све 

куће су се претвориле у крчме. 
Земљу распродају на све стране”.

Солночка учитељица 4. априла 
1929. године записала је:

„Када сам хтјела да поставим 
за подводника Лазу Ковачевића, 
добровољца, аграрна заједница 
се успротивила јер је он у суко-
бу са њима.”

Градња кућа у новом насељу 
била је дуг процес и село се фор-
мирало двије деценије. Жупаниј-
ски аграрни уред у Вуковару 23. 
маја 1925. године одбио је захтјев 
групе насељеника „јер је сва ра-
сположива земља на Солноку већ 
подијељена”. Насељеници су за-
тражили помоћ општине Путин-
ци и општински представници 
посјетили су колонију и 9. авгу-
ста 1925. године поднијели су из-
вјештај општинском представни-
штву и предложили су да се  „по-
вршину земљишта на Солноку на 
којој се налазе сада властелинске 
зграде и насељеницима додије-
ли као кућни плацеви за изград-
њу кућа...” Током новембра 1925. 
године Жупанијски аграрни уред 
реализовао је овај приједлог”.

НАПЕТ ОДНОС СА 
ВЕЛЕПОСЈЕДНИКОМ

Однос колониста и велепосјед-
ника Пејачавића, односно њего-
вих правних заступника, такође је 
константно био напет захваљују-
ћи прије свега раду Жупанијског 
аграрног уреда у Вуковару које 
је 1923. године петорици насе-
љеника надијелило 39 к.ј. земље 
у закуп која је већ од стране ве-
лепосједа била узорана и заси-
јана што је отворило вишегоди-
шњи спор између велепосједни-
ка и колониста. Колонисти су 5. 
августа 1926. године уплатили 

управи велепосједа грофа Пеја-
чевића 13.833 динара за поорану 
и засијану земљу која им је надје-
љена 1923. године.

Колективне и јавне потребе села 
Солнок – Жарковца такође су реа-
лизоване поступно. Филип Пејовић 
ревизор Савеза аграрних заједни-
ца за Банат, Бачку и Срем 7. мар-
та 1933. године у свом извјештају 
навео је да колонисти „имају шко-
лу, артерски бунар немају. Земље 
имају мало, а година је у житу би-
ла слаба, а кукуруз је био прили-
чан. Стање на колонији је тешко.” 

Према извјештају аграрне за-
једнице из Жарковца 1934. годи-
не у насељу је постојала школа, 
58 дјеце похађало је школу која је 
имала једног учитеља; у колонији 
је постојао један артески бунар. 
У колонију нису долазили љекар 
и свештеник, а ново насеље није 
имало приплодних грла. Према 
извјештају аграрне заједнице од 
24. септембра 1938. године „на 
колонији није подигнута црква, 
али је резервисан плац за исту, а 
школа је од старе спајинске згра-
де коју је откупила општина од 
ове заједднице”. Године 1937. от-
купљена је једна стара зграда ко-
ју је откупило Министарство по-
љопривреде за 25.000 динара за 
културно-просвјетне сврхе а „са-
ма је неоправљена и неуређена”.

Ипак, процес прилагођавања 
колониста новом простору био је 
убрзан, а томе је свакако помага-
ла чињеница да су у колонији жи-
вјели и колонисти из динарских 
крајева и Срема. Информација од 
24. јула 1927. године навела је да 
Милан Деврња, из Коранског лу-
га, општина Раковица, срез Слуњ 
„најбоље обрађује земљу на пуста-
ри Солнок”.

 » На иницијативу мјештана по румског великану др Жарку Миладиновићу од Илиндана 1934. село званично носи име Жарковац
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ИСТОРИЧАР ДР НИКОЛА ЖУТИЋ ПРОМОВИСАО ТРИ КЊИГЕ О МУСТАФИ МУЛАЛИЋУ

Истина о Србину мухамеданске  
вјере и члану Врховне команде ЈВуО  
У Институту за савремену 

историју промовисане су 
три књиге (Мустафа Мула-

лић, Србин мохамеданац у Краље-
вини Југославији, либерални кема-
листа и четнички идеолог 1918–
1945, Хроника Другог свјетског ра-
та, Мустафа Мулалић историчар 
и публициста) о Мустафи Мула-
лићу, историчара др Николе Жути-
ћа. На промоцији су говорили др 
Бојан Димитријевић, др Немања 
Девић, филозоф Јово Цвјетковић 
и аутор др Никола Жутић.

МУСЛИМАН У ВРХУ 
РАВНОГОРСКОГ ПОКРЕТА

Како је у свом уводном гово-
ру рекао др Бојан Димитријевић, 
Никола Жутић се бави провока-
тивним темама углавном одно-
сима између Срба и Хрвата, од-
носима католичке цркве према 
српском етносу, српском народу, 
питањима идентитета, проблема-
тике вјерског живота и појединих 
личности из њега.

– Мустафа Мулалић, човјек из 
муслиманског свијета који је био 
у организацији равногорског по-
крета од 1943. године, па све до 
краја рата, као представник јед-
не специфичне струје у Централ-
ном националном комитету. Њего-
ве биљешке су значајан допринос 
разумијевању политичког контек-
ста дјеловања равногорског покре-
та. Комплексна личност Муста-
фе Мулалића спозната је у првој 
књизи преко анализе докумената 
о његовој изузетној политичкој ак-
тивности, као и преко открића ње-
гових бројних културно-умјетнич-
ких талената, склоности ка књи-
жевности, музици, филозофији, 
па чак и психологији. Мулалић је 
нарочито био активан у политич-
ком животу Краљевине Југослави-
је истичући се сјајним говорима у 
Народној скупштини.

СТОЈАДИНОВИЋ РАЗОЧАРАО 
МУСЛИМАНЕ У СРБИЈИ 

Др Александар Раковић са Ин-
ститута за новију историју је го-
ворио о заборављеним Србима 
исламске вјере, односно о конвер-
зији из српског у друге идентитете.

– Када је ријеч о Босни и Хер-
цеговини у деветнаестом вијеку, 
дакле до аустроугарске окупаци-
је, ријетки су били муслимани ко-
ји су изричито за себе говорили да 
су Срби. Српска национална идеја 
је постајала јача када је Аустроу-
гарска ушла 1878. у Босну и Хер-
цеговину, јер је та окупација при-
ближила православне Србе и му-
слимане, такође приближило их је 
и то што су многи млади мусли-
мани били школовани у Београду. 
Када је ријеч о старој Рашкој, му-
слимани су били свјесни српског 
етничког поријекла и родбинских 
веза са православним породицама. 
Када је ријеч о државној политици 
Краљевине и Књажевине Црне Го-

ре, изричито је наглашавано да су 
сви становници у Црној Гори Ср-
би који говоре српским језиком и 
имају три вјере, већином право-
славне, а мање римокатоличке и 
мухамеданске вјере.

Раковић је истакао да се при-
ликом уједињења у Краљевину Ју-
гославију појављују двије ислам-
ске структуре.

– Једну је 1882. године намет-
нуо аустријски цар именујући ре-
ис-ул-улема у Босни и Херцегови-
ни како би одвојио исламску за-
једницу Босне и Херцеговине од 
Цариграда, док је у Србији још од 
времена Михаила Обреновића, 
исламска заједница имала своју 
аутономију. Наиме, од времена  
Кнежевине Србије сматрало се да 
под врховно муфтиствo у Београду 
спадају Србија, са придруженим 
територијама. По попису из 1921. 
године када је ријеч о бројности 
муслиманских вјерника у Срби-
ји је било око 150.000 муслимана 
више него у Босни и Херцеговини.

Раковић је навео да је 1930. до-
шло до усвајања Закона о ислам-
ској заједници којим је прихваће-
на титула реис-ул-улеме из време-
на Аустроугарске, али је сједиште 
премјештено у Београд.

– Краљ Александар је имао на-
мјеру да Џемалудина Чаушевића 
именује за првог реис-ул-улему 
исламске заједнице Југославије. 
Међутим, Чаушевић није хтио да 
пристане због чега је краљевом 
одлуком 6. јуна 1930. пензиони-
сан. Каснијом је Ибрахим Маглај-
лић устоличен у београдској Бај-
ракли џамији у присуству краља 
Александра Карађорђевића. Ме-
ђутим, након атентата у Марсеју 
1936. године Мехмед Спахо усло-

вљава улазак у Стојадиновићеву 
владу тако што тражи да се сједи-
ште реис-ул-улеме врати из Бео-
града у Сарајево. Тај догађај је вео-
ма разочарао  патриотски оријен-
тисане муслимане у Србији и у из-
вјесном смислу био је нека врста 
прекретнице у креирању њиховог 
идентитета. Мустафа Мулалић је 
22. јануара 1936. као народни по-
сланик Југословенске националне 
странке закључио да избор реис-
-ул-улеме није законским путем 
извршен.

Раковић је истакао да је на пр-
вом послијератном попису ста-
новништва 1948. године пописа-
но 161.036 Срба муслимана од ко-
јих је већина, њих 87.637 живјело 
у Србији, а остатак у БиХ.

– Данас на постјугословенском 
простору постоји макар пет група 
муслимана српског идентитета. 
Прву чине они који су крштени 
попут Емира Кустурица и Мах-
муда Бушатлије. Другу групу чи-
не они који су из православне вје-
ре прешли у ислам, а у национал-
ном смислу су остали Срби, међу 
њима је Абдулах Нуман, муфтија 
београдски, иначе из познате бео-
градске породице Сокић. Његово 
име било је Иван Трифуновић, он 
је као хипик примио ислам у Ин-
дији са 19 година. Тај прелазак у 
муслиманску вјеру коштао га је 
расцијепа у породици. Међутим, 
он је наставио да се изјашњава као 
Србин, ево и дан данас Абдулах 
Нуман се изјашњава као Србин. 
Трећу групу чине они муслимани 
који су вијековима у исламској вје-
ри, али припадају српском иден-
титету. На попису 2011. било их 
је 2.686. Четврту групу чине му-
слимани који истичу своје српско 

поријекло, попут политиколога 
Мехмед Алије Лукића из Лукав-
ца код Тузле или правника Ами-
ра Чамџића из Завидовића. Пету 
група чине муслимани који су се 
опредијелили да им српски језик 
буде матерњи.

МУЛАЛИЋ И СЕЛИМОВИЋ 
ИЗАБРАЛИ РАЗЛИЧИТЕ СРПСКЕ 
ОСЛОБОДИЛАЧКЕ ПОКРЕТЕ

Др Немања Девић је говорио 
нешто више о другој књизи, Хро-
ници Другог свјетског рата који 
су у ствари мемоари наводећи да 
је Мустафа Мулалић био ванред-
но даровит политичар, добар го-
ворник, врло вриједан публици-
ста, талентован књижевник, та-
кође човјек са израженим даром 
за музику.

– За човјека такве судбине, 
опредјељења и образовања оче-
кивали бисмо да је окончао жи-
вот 1945. године. Међутим, жи-
вио је до 1983. године. У периоду 
Краљевине Југославије већ су се 
искристалисале двије групације 
у сарајевској интелектуалној му-
слиманској чаршији. Једна је би-
ла у суштини франковска и наги-
њала је према традицијама нека-
дашње Хабзбуршке монархије Ау-
строугарске. Друга којој је припа-
дао и Мулалић била је просрпска 
народна и антишвапска. Та стру-
ја је врло трагично и сурово збри-
сана од стране комуниста из јав-
ног и политичког живота у Другом 
свјетском рату.

Девић је истакао да је Мулалић 
био либерални кемалиста. 

– Он подржава реформе Кема-
ла Ататурка и покушава да либе-
ралне западне традиције увуче ме-
ђу босанске муслимане. То се по-
казало као негдје глас вапајућег у 
пустињи. Међутим, треба читати 
његов Оријент на западу као дјело 
које има актуелне моменте и дан 
данас. На свом политичком зна-
чају добија тиме што 1941. улази 
у круг блиских сарадника Драже 
Михаиловића. Најприје сарадни-
ка, а потом и формално као пот-
предсједник Централног нацио-
налног комитета, као истакнути 
учесник Светосавског конгреса, 
као уредник листа Исток, листа 
муслимана равногораца.

Девић је напоменуо да мусли-
мани од 1941. па до 1944. године 

учествују у муслиманским мили-
цијама, да би тек након капитула-
ције Италије у другој половини 
1944, почели да се јасније сврста-
вају уз партизански покрет.

– Мустафа Мулалић, па и Ме-
ша Селимовић, 1941. године из 
националне солидарности са срп-
ским народом над којим се чини 
геноцид, се придружују српским 
ослободилачким покретима. Се-
лимовић партизанском, Мулалић 
равногорском.

Девић истиче значај изучава-
ња живота Мустафе Мулалића и 
самог контекста времена у коме 
је живио јер 80.000 досијеа има 
у Архиву Србије које је БИА де-
класификовала и предала Архи-
ву на чување.

Аутор др Никола Жутић је ис-
такао чланак о фесу као ретро-
градном покривалу за главу из 
османског периода који се по Му-
лалићу одржао у употреби само у 
Југославији и Египту.

– Мулалић је био заговорник 
духовног и тјелесног ослобођења 
муслиманске жене. Заправо, био 
је посљедњи борац за остварива-
ње женских права муслиманке, 
али и хришћанске жене о чему је 
писао у чланцима Зар и фереџа ко-
је је објављивао у Југославенским 
новинама 1937. године. Борио се и 
против тзв. хрватског питања, томе 
је посветио чланак Тазе уштипци.

ЧУВАР СЕВДАЛИНКИ
Жутић је најавио и четврту 

књигу у којој ће Мулалића при-
казати као етномузиколога и му-
зичког ствараоца.

На крају промоције говорио је 
филозоф и етномузиколог Јово 
Цвјетковић који је оцијенио да су 
севдалинке одувијек имале мул-
тикултурални карактер. 

 – Колико је био визионар и у 
том етномузиколошком смислу, 
Мулалић je схватио да севдалин-
ка претпоставља један нови мо-
дел интерпретације и тумачења 
и као такав мора да буде сведе-
на на одговарајући нотни систем. 
Као спољни сарадник Института 
за проучавање фолклора при зе-
маљском музеју у Сарајеву педе-
сетих година обилазио је Босну и 
тадашње најбоље извођаче севда-
линки како би скупљао грађу и за-
једно са Цвјетком Ритманом, та-
дашњим директором института 
исписао на стотине нотних запи-
са севдалинки.

Цвјетковић је рекао да је зани-
мљиво правити поређење изме-
ђу Мустафе Мулалића и Алексе 
Шантића. 

– Обојица су заслужни за тра-
дицију севдаха и севдалијског пје-
вања. Сам Мулалић је био и хоро-
вођа, свирао је тамбуру, компо-
новао је, дириговао, као и Алекса 
Шантић – закључио је Цвјетковић 
који је своје излагање завршио пје-
вајући севдалинке. ДРАГАНА БОКУН

УКРАТКО О САДРЖАЈУ

Прва књига Мустафа Мулалић, Србин мохамеданац у Краљевини 
Југославији, либерални кемалиста и четнички идеолог 1918–1945, је 
студија у којој је представљена његова политичка, идеолошка 
биографија, као и  његов живот између Београда и Сарајева уочи 
њемачке окупације и стварања Независне Државе Хрватске, па 
до учешћа у Југославенској војсци у отаџбини и на крају суђење у 
Београду 1945. године и затвореничких дана у Казнено-поправном 
дому у Сремској Митровици 1945–1950. Друга књига је Хроника 
Другог свјетског рата. То су мемоари које је Жутић уз огромне напоре 
објавио 2022. године. Трећа књига обухвата Мулалићево књижевно, 
историјско, публицистичко стваралаштво у Краљевини Југославији. 
Сви заинтересовани могу књиге наручити на мејл: nikola.zutic.isi@
gmail.com
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ЗАШТО УРЕДНИК ЛИЧКИХ НОВИНА НИЈЕ ИМАО ШАНСУ ДА ПРЕЖИВИ

СИМО КЉАЈИЋ ИЗ ГОСПИЋА 
–  ЛИКВИДИРАН, ЗАПАЉЕН, 
ИДЕНТИФИКОВАН, АЛИ И 
ДАЉЕ С ОЗНАКОМ НЕСТАО
zzНешто прије поднева 12. окто-
бра 1991. новинар Симо Кљајић 
изашао је из свог стана на првом 
спрату у Улици Драгана Ракића ББ 
у Госпићу (данас Улица краља Пе-
тра Крешимира IV) па, дијагонал-
но преко раскрснице, отишао до 
чувене Угловнице да купи хлеб. И 
нестао.

ПИШЕ: ЈЕЛЕНА С. СПАСИЋ

Као такав се и дан данас води, иако 
је утврђено и пресуђено гдје га је 
и како шест дана касније убила 

хрватска војска.
Најприје, ко је Симо Пе-

тра Кљајић. Рођен је 13. ју-
на 1933. (у неким доку-
ментима стоји и 20. јун) 
у Плочи. По занимању је 
био ковинотокар, тј. ме-
талостругар, како показу-
ју документа чије је копи-
је Удружењу новинара Србије 
(УНС) послало Хрватско нови-
нарско друштво (ХНД). У новинар-
ство ушао 1956, а двије године касније 
обрео се у Личким новинама из Госпи-
ћа. Прошао је пут од новинара-сарад-
ника до главног уредника. Из истих но-
вина, које су од 1976. биле Лички вје-
сник, отишао је у пензију, а посљедњи 
текст за њих написао је 1989. Новине 
су угашене марта 1991. Некако у исто 
вријеме кад се и званично распадало 
„братство и јединство”.

Годину раније, на првим вишестра-
начким изборима, побједио је ХДЗ 
Фрањe Туђмана. Сцена за све што сли-
једи била је постављена.

НА МЕТИ СВИ ВИЂЕНИЈИ СРБИ
Већ у априлу 1991. почиње одвође-

ње госпићких Срба на информативне 
разговоре у милицију, одакле се углав-
ном не враћају. Бомбе усред ноћи на 
српске куће, кафиће постају нормал-
на ствар. У љето те године ћирилица 
је забрањена, а главни трг није више 
носио име Николе Тесле, рођеног че-
тири километра даље. Усташке пјесме 
одјекивале су из кола емиграната, кри-

миналаца и свакакве 
багре која је утјери-
вала страх у кости.

А онда се октобра 
1991. историја, посли-

је 50 година, поновила. 
Нестајали су и масовно 

убијани Срби.
– За Госпић је била наредба: „Ет-

нички очисти!”. Убили смо директо-
ра поште, болнице, власнике ресто-
рана и којекакве друге Србе. Убиства 
су извођена метком у чело, јер нисмо 
имали времена. Понављам, из врхов-

ништва је била наредба да се смањи 
постотак Срба у Госпићу. „Својим ру-
кама” сам убио седамдесет двоје, међу 
којима и девет жена – изјавио је Миро 
Бајрамовић, један од припадника зло-
гласне Мерчепове групе Јесење кише у 
интервјуу за Ферал трибјун у септем-
бру 1997, а пренио Саво Штрбац, пред-
сједник Документационо-информаци-
оног центра Веритас.

С одредницама Србин и новинар 
Симо Кљајић није имао шансе да пре-
живи.

– Тог 12. октобра било је дејство 
ватре, па кад се смирило изашао је до 
продавнице Бродокомерца у Угловни-
ци и купио новине. Хлеб је за пола са-
та требало да стигне из Ријеке. Посли-
је пола сата отишао је по хлеб и никад 
се није вратио. А продавница је на 100 
метара од зграде, ако баш поштујемо 
сва саобраћајна правила и прелази-
мо на пјешачком. И у тих 100 мета-
ра, у подне, у по бијела дана је нестао 
– прича нам кћерка Жељка Травица.

Код себе је имао личну карту, нови-
нарску легитимацију, исказницу да је 
дијабетичар, кључеве од стана и ула-
за у зграду. У стану га је чекала супру-
га Марија.

– Мајка је била храбра да оде у по-
лицијску станицу Госпић и пријави не-
станак. Али на томе је и остало. Она је 
Хрватица па су јој стално на улици до-
бацивали да је српска курва. А за та-

ЋАЛЕ ТИ ЈЕ НЕСТАО...

Телефонске везе са Хрватском 
су1991. ишле преко БиХ или Црне 
Горе, па је било тешко чути се с 
родитељима.
– Послије неколико дана позовем 
у комшилук, питам их шта има, 
а комшија ће ми ноншалантно: 
„Ништа, ћале ти нестао, као и још 
неки из Госпића”. Језиво – сјећа се 
Травица.
Иначе, Општина Госпић по попису 
из 1991. имала је 29.049 становника, 
од којих је било 18.613 Хрвата, а 
8.976 Срба, док је у самом мјесту тај 
однос био 5.015 према 3.243. Госпић 
је на попису 20 година касније имао 
статус града, а у њему је било 11.860 
Хрвата и 609 Срба.

20.000 ЕВРА – ТОЛИКО ВРИЈЕДИ ЈЕДАН ЖИВОТ

Жељка Травица наводи и да су послије правоснажне пре-
суде породице жртава добиле обавјештење од Суда у Рије-
ци да имају право да туже државу Хрватску и траже одштету.
– Има нас из Госпића који смо добили одштету, али 90% људи 
се боји и да тражи, односно тужи. Добила сам 20.000 евра, ето 
колико вриједи живот у Хрватској – каже Травица.
Породица је, иначе, Црвеном крсту Југославије 20. октобра 
1991. пријавила нестанак Симе Кљајића, а у одговору који је 
добила 4. фебруара 1992. наведено је да је тражење покренуто 
преко Црвеног крста Книна и преко Црвеног крста Бањалуке.
– И тако је то ушло и у евиденцију Међународног црвеног 
крста, што је пресудно помогло јер није могло да се игнори-
ше да га тражи Међународни црвени крст – наводи Травица.

 РЕЗУЛТАТИ ДНК АНАЛИЗЕ

Два пута је Кљајићева ћерка Жељка Травица давала крв за 
ДНК анализу.
– Најприје сам 31. јануара 2002. крв дала у Београду за Међуна-
родну комисију за нестале особе из Тузле која ради на подручју 
бивше Југославије, али суд у Ријеци је то оспорио, па сам само-
иницијативно отишла у Загреб и 31. маја 2004. у Заводу за суд-
ску медицину и криминалистику Медицинског факултета, гдје се 
раде ДНК анализе и идентификације, дала крв. Никад ме нико 
ништа није обавијестио ни о чему – истиче Травица.
И Симин брат Никола Кљајић, који живи у Копривници у Хр-
ватској, дао је крв ради идентификације.
–  Крв сам дао у Загребу и од тада никакву информацију ни-
сам добио – каже за УНС Никола Кљајић.

МИТРОПОЛИТ ХРИЗОСТОМ НА СУЂЕЊУ 
ДУДАКОВИЋУ: ЗАТЕКАО САМ 1996. ГОДИНЕ 
40 СПАЉЕНИХ И ОШТЕЋЕНИХ ЦРКАВА

Митрополит дабробосански Хризостом рекао је на суђењу 
за злочине Петог корпуса такозване Армије БиХ да је као 
епископ бихаћко-петровачки 1996. године затекао Сабор-
ну цркву у Босанском Петровцу претворену у јавни тоалет, 
а да је 40 српских цркава било запаљено и оштећено у овој 
и општинама Кључ, Сански Мост и Босанска Крупа. Митро-
полит је на суђењу некадашњем команданту Петог корпуса 
такозване Армије БиХ Атифу Дудаковићу и још шеснаесто-
рици припадника тог корпуса испричао да је 7. новембра 
1996. године са међународним снагама посјетио вјерске 
објекте у већем броју насеља и да су неке цркве биле пот-
пуно или дјелимично запаљене, неке миниране, а с неких 
однесен грађевински материјал.
Он је као свједок Тужилаштва БиХ навео и да приликом 
обиласка цркви није видио срушене џамије, те додао да 
су од 40 објеката санирали све осим једне цркве, а да 
су у два села цркве обновили Бошњаци, преноси Бирн.
Потврдио је и да је 1995. године било дејстава авијације, 
те је негирао да су црквени представници правили спи-
скове за исељавање.
На захтјев браниоца пуштена је изјава свједока из 1994. 
године у којој је говорио о исламским фундаменталистима 
у Петом корпусу такзване Армије БиХ и ослобађању Би-
хаћа, а свједок је појаснио да је ту изјаву дао након акци-
ја у којима су страдали српски цивили у бихаћком крају.

ПОЧЕТАК РАДОВА НА ОБНОВИ  
ХРАМА СВ. ПРОРОКА ИЛИЈЕ У БЛИЊИ

Почетак радова на потпуној кон-
структивној обнови Храма Св. 
пророка Илије у Блињи, тешко 
оштећеног у земљотресу 2020. 
године најавио је парох петрињ-
ски, отац Саша Умићевић.  Бу-
дући да храм има својство по-
јединачно заштићеног култур-
ног добра, сви радови се изводе 
према строгим упутствима Ми-
нистарства културе РХ.
– Остајемо у доброј вјери и нади 
да ће ова светиња дочекати свог патрона у новом руху и 
засијати старим сјајем – истакао је отац Саша.
„Православни народ досељен је на ово подручје крајем 
17. вијека, па би се могло претпоставити да је убрзо мо-
гла бити саграђена бар дрвена капелица. Храм је на овом 
мјесту уцртан и на војној карти Хабзбуршке монархије из 
1775/1776. године, а о старости цркве говори и то што је 
парохија основана 1777. године, док се матице рођених 
воде од 1770. године. 
Војна команда инсистирала је на изградњи чврсте зи-
дане цркве, чије су зидање помогли грофови Кеглеви-
ћи 1809. године. У Шематизмима из 19. вијека за годи-
ну градње се наводи 1815. година, док се у новијој ли-
тератури као година градње наводи 1873. година. Ико-
ностас храма осликао је Анастас Боцарић 1894. године. 
До Другог свјетског рата у храму се чувао Октоих (Србу-
ља) штампан у Млецима 27. 7. 1537. године, као и мно-
ге друге богослужбене књиге. У Другом свејтском рату 
1943. године италијански војници су храм претворили у 
коњушницу и складиште. Мјештани су закопали звона у 
земљу и тако су их сачували. Реновирање цркве почело 
је 1991. године, али због почетка рата није настављено.”

(ШЕМАТИЗАМ ПРАВОСЛАВНЕ  
ЕПАРХИЈЕ ГОРЊОКАРЛОВАЧКЕ, 2017.)

 
ХРАМ СВ. СПИРИДОНА ЧУДОТВОРЦА У 
ПЕТРИЊИ ПОНОВО НА МЕТИ ВАНДАЛА

Дана 26. фебруара 2023. године непознате особе извр-
шиле су провалу у Храм Св. Спиридона Чудотворца у Пе-
трињи, чиме је причињена материјална штета. Након из-
вршене пријаве, припадници Полицијске управе Петри-
ња извршили су увиђај.
Иако је храм у фази изградње, већ се неколико пута на-
шао на мети лопова и вандала, а посљедњи такав напад 
догодио се у мјесецу мају 2022. године, када је млађа му-
шка особа оскрнавила храм исписавши усташке симбо-
ле на улазним вратима и зидовима звоника. 
 ПАРОХИЈА ПЕТРИЊСКА
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ту су по Госпићу причали небулозе да 
има радио станицу и да је дојављивао 
Србима шта да гађају по Госпићу. Тако 
је кренуло, а знате како је завршило – 
каже Травица и додаје да кад је почео 
рат Симо Кљајић је био у пензији, али 
је радио као дописник ријечког Новог 
листа, који је и објавио вијест о њего-
вом нестанку.

Прве, уједно и трагичне вијести, 
стигле су половином јануара 1992.

– Остали смо скамењени када смо у 
Дневнику међу именима жртава у Го-
спићу чули и татино. Ујутру сам звала 
маму, која није хтјела да оде из Госпића 
док не сазна шта је с татом, и рекла сам 
јој да је убијен – наводи Травица, која 
је мало прије нестанка оца, с породи-
цом из Загреба гдје је живјела и са бра-
том, избјегла у село надомак Београда.

СВЈЕДОК ЛИКВИДИРАН
Недуго послије масакра јавно су 

проговорила и тројица припадника хр-
ватске војне службе безбједности из Го-
спића – аутомеханичар Милан Левар, 
који је симбол тог суочавања са злочи-
нима, Зденко Бандо и Зденко Ропац. 
Сва тројица били су свједоци Хашког 
трибунала.

Бандо и Ропац склоњени су у Ње-
мачку, а Левар је одбио статус свједока 
сарадника и остао у Госпићу. Више пу-
та му је подметана бомба под ауто. Ко-
начно су успјели да га убију – кажу да 
се зна и ко – али случај никада није ри-
јешен. Изведено је то 28. августа 2000. 
експлозивом стављеним испод аута.

И тек послије ликвидације главног 
свједока ријечке правосудне власти 
отварају истрагу – 13. септембра 2000, 
иако им је Хашки трибунал, који је ис-
трагу завршио још 1996, раније усту-
пио предмет Госпићка група.

Жупанијско државно тужилаштво 
у Ријеци 5. марта 2001. подиже опту-
жницу за кривично дјело ратни злочин 
према цивилном становништву, а Жу-
панијски суд у Ријеци 24. марта 2003. 
осуђује тројицу злочинаца (од свега 
пет колико их је било на оптужници) 
– официра Хрватске војске Тихомира 
Орешковића (иначе бившег емигранта 
и криминалца са завршеном гимнази-
јом) на 15 година затвора, добровољ-
ца Домовинског рата с чином генера-
ла Мирка Норца Кева (по занимању 
конобара с вишом школом на Факул-
тету физичке културе) на 12 година и 
мајора Хрватске војске Стјепана Гран-
дића званог Штеф (брусач по занима-
њу) на 10 година робије. Сви су били 
носиоци високих одликовања државе 
Хрватске за заслуге у рату. Исту пре-
суду потврдио је Врховни суд Хрватске 
2. јуна 2004. У пресуди је наведено 51 
име жртава (четворо ипак послије хап-
шења пуштено) и „још нека НН лица”.

Левер је говорио, како је Глас Српске 
цитирао текст из Њујорк тајмса, да је 
био свједок убиства 50 људи, Ропац да 
је 1991. до његовог одласка из Госпи-
ћа убијено 127 Срба, док је Бандо из-
јавио да су наредбе за убиства долази-
ле од хрватског Министарства обране. 
Према подацима Веритаса убијена су 
најмање 124 цивила, од тога 48 жена.

Симо Кљајић је, како пише у пре-
суди Жупанијског суда у Ријеци – ко-
је нигде јавно нема, па су нам је ске-
нирали људи из Веритаса – убијен 18. 
октобра 1991. са групом Срба ухапше-
них без разлога, на локалитету Липо-
ва главица код Перушића. У раним ју-
тарњим сатима превезени су из касар-
не у Перушићу до Липове главице гдје 

су их припадници Хрватске војске, од 
којих су неки били маскирани, убили 
из ватреног оружја.

– Кад су убијени избачени су на тзв. 
ничију територију, с једне стране су 
контролисали Срби, а с друге Хрвати, 
а онда су лешеви запаљени – наводи 
Жељка Травица, која је била и свједок 
у процесу и додаје да пресуда породи-
цама жртава није ни дата.

Лешеви су, према ранијим наводи-
ма српског Тужилаштва за ратне злочи-
не, а што су пренијеле Новости, нађени 
25. децембра 1991. на линији раздваја-
ња у рејону Дебело Брдо–Широка Ку-
ла код Перушића. ЈНА, односно при-
падници 6. личке бригаде, како пише 
Српско национало вијеће, пронашли 
су 24 запаљена тијела на подручју се-
ла Дуге Њиве, источно од Перушића. 
Тада је 18 тијела закопано на Дебелом 
Брду, а њих шест однијето у појединач-
не гробнице. Претходно је патолог др 
Зоран Станковић с Војномедицинске 
академије (ВМА) у Београду прегле-
дао лешеве и идентификовао њих 19.

Овдје треба подсјетити да је горепо-
менута истрага почела 2000, а по на-
логу истражног судије Жупанијског су-
да у Ријеци 14. децембра те године је 
била ексхумација на сеоском гробљу 
у Дебелом Брду и тада је „пронађено” 
18 лешева. Тако је хрватска јавност о 
гробљу пуном спаљених лешева зва-
нично обавјештена тек 2000. године. 
До тада нису постојали.

Иначе, ДНК анализом потом је 
идентификовано њих 15, а троје је не-
идентификовано. Међу идентифико-
ваним није био Симо Кљајић.

Сад већ покојни патолог др Зоран 
Станковић, непосредно послије ове 
ексхумације, у децембру 2000. говорио 
је за хрватски Национал и истакао да 
је за два дана крајем децембра 1991. у 
Дебелом Брду, недалеко од војног аеро-
дрома Удбина, прегледао лешеве, као 
и да су препознавањем дијелова тијела 
или пронађених личних ствари, иден-
тификовали њих 19. Станковић је та-
да изјавио да је већ у јануару 1992. на 
разговорима у Будимпешти обавије-
стио потпредсједника хрватске Владе 
и представника Хрватске у УН, а потом 
УН и Хаг, као и да је о Госпићу писао и 
Њујорк тајмс, да је Helsinki Watch о све-
му обавијестио Туђмана… А и да су сву 
документацију о лешевима с Дебелог 
Брда доставили хрватским властима.

– Та тијела пошто су усмрћена по-
ливена су бензином и запаљена. Пао је 
снијег, покрио тијела и она нису била 
у стању трулежи. Код 18 лешева већи 
или мањи дио тијела је недостајао као 
посљедица ватре. Послије обраде ле-
шеви нису покопани у масовну гроб-
ницу него појединачно – навео је Стан-

ковић и додао да су лешеви означени 
словима У (од Удбина) С (од судски) и 
бројкама од 2 до 25.

Породице неких жртава у јануару 
1992. могле су на ВМА да погледају 
фотографије лешева и нађене личне 
ствари.

– Били смо код др Станковића на 
ВМА, али ништа нисмо нашли. Све 
кључеве смо упоређивали и ништа. 
Много је било дијелова лешева на сли-
кама, а рекла бих да су једна шака и 
глава мог тате, по неким контурама. 
Тата је имао изражен ручни зглоб јер 
се бавио куглањем и једна рука ми је 
личила на његову. Али неопходно је да 
то потврди и ДНК анализа, па сам дала 
крв, као и мој стриц, а слао ју је и брат. 
И даље ништа, не знамо гдје је тата, не 
можемо да га сахранимо – прича Тра-
вица и додаје да је њена мајка у фебру-
ару или марту 1992. ишла и у Дебело 
Брдо, али ни то није помогло.

Некако у то вријеме, 6. фебруара 
1992. Вечерњи лист објављује текст под 
насловом Не клоните духом са списком 
несталих чија родбина се овим нови-
нама обратила за помоћ. На списку је 
и Симо Кљајић, тражила га је супру-
га Марија.

Травица претпоставља да су остаци 
њеног оца у Заводу за судску медицину 
и криминалистику Медицинског фа-
култета у Загребу, гдје би требало да су 
неидентификоване жртве из Госпића.

„У односу на С. К. (Симо Кљајић, 
прим. нов), првоступањски суд је при-
хватио исказ његове кћерке, свједока 
Ж. Т.(Жељка Травица, прим. нов.), ко-
ја дозвољава могућност да би леш под 
ознаком УС3 могао бити леш њезина 
оца за којег је свједок Д. Г. навео да је 
покопан одмах на Удбини што међу-
тим, није са сигурношћу утврђено”, 
наведено је у пресуди Врховног суда 
Хрватске.

Маја Васовић, руководилац Групе 
за нестала лица на територији бивше 
СФРЈ при Комисији за нестала лица 
Републике Србије каже за УНС да се 
Симо Кљајић води као нестао иако су 
обавијештени да је идентификован.

– Међународни комитет Црвеног 
крста нам је у октобру 2004. доставио 
да је Симо Кљајић идентификован у ју-
ну 1997. у Хрватској, као и да је извор 
те информације кабинет хрватског пре-
мијера. Претпостављамо да је иденти-
фикован традиционалном методом, 
а пошто је породица дала крв како би 
се потврдио идентитет помоћу ДНК, 
што вјероватно још није урађено, он 
се и даље води као нестао – објашња-
ва Васовићева.

Министарство хрватских браните-
ља, надлежно и за нестале у Домовин-
ском рату, није УНС-у ништа одговори-
ло о Сими Кљајићу. Позвали су се на то 
да „у складу с највишим међународним 
стандардима уграђеним у национално 
законодавство, (Министарство) штити 
податке о несталим и смртно страда-
лим особама током Домовинскога рата 
за које није познато мјесто укопа, као 
и о току њиховога тражења, те иденти-
фикацији посмртних остатака”, па да 
зато нису јавно доступни. Као да смо 
тражили информације за некога ко је, 
рецимо, сједио у својој кући и умро од 
инфаркта. А не за човјека који је убијен 
у масовном злочину хрватске војске, а 
што је потврђено и пресудом.

Тако Симе Кљајића данас нигдје 
нема. Па ни на једном списку убије-
них и несталих новинара у Хрватској 
или свијету, осим у досијеу УНС-а.  УНС

ЗЛОЧИНЦИ НА СЛОБОДИ

Тројица злочинаца у случају 
Госпићка група нису издржали 
цијеле казне, награђени су 
практично, јер је Хрватско 
министарство правосуђа новембра 
2011. пустило на слободу Норца 
пошто је издржао двије трећине 
казне (иначе Норац је имао 
обједињену казну од 15 година 
јер је био осуђен шест година 
за злочин у Медачком џепу), а 
годину дана касније пуштају и 
Орешковића на условну, док је 
тадашњи предсједник Хрватске 
Стјепан Месић дао двије године 
помиловања Грандићу.

ПОЧАСТ НАЈМЛАЂЕМ БОРЦУ ВОЈСКЕ РЕП. СРПСКЕ

Споменкова жртва 
нас опомиње да 
чувамо огњишта
На мјесном гробљу 

Горњи Улишњак у 
Федералној општини Ма-
глај служен je парастос 
и одата почаст најмла-
ђем одликованом борцу 
Војске Републике Српске 
Споменку Гостићу.

Пошту младом срп-
ском борцу, који је стра-
дао од гранате 20. мар-
та 1993. године, одали су 
чланови породице, нека-
дашњи саборци и пошто-
ваоци.

Парастос је служио 
свештеник Владимир Ку-
кић, који је поручио да је 
Споменко свима показао 
шта је љубав према род-
ној груди, као и да у нај-
тежим временима не тре-
ба запоставити и забора-
вити огњиште дједово и 
прадједово.

– Нека нам данас Спо-
менко буде примјер да 
не затварамо и продаје-
мо наша огњишта, већ да 
их што чешће посјећује-
мо – изјавио је Кукић, те 
изразио задовољство што 
је сваке године већи број 
људи који долази на Спо-
менков гроб, како би му 
одали почаст.

Аутор документарног 
филма Споменко на вјеч-
ној стражи и књиге Спо-
менко и Озрен Миле Са-
вић рекао је да су се не-
ке ствари покренуле ка-
ко би се од заборава сачу-
вала жртва Споменка Го-
стића, али да то све није 
довољно, као ни за друге 
младе људе који су поги-
нули у Одбрамбено-отаџ-
бинском рату и створили 
Републику Српску.

– Споменко још уви-
јек живи јер га се сјећа-
мо – истакао је Савић и 
изразио задовољство што 
је локално гробље у којем 
Гостић почива постало 
саборно мјесто и моти-
више некадашње станов-
нике да се враћају у овај 
крај, обнављају униште-
не куће у борби да опста-
ну на својим огњиштима.

Споменкова тетка 
Мирославка Стојановић 
рекла је да је Гостић и по-
ред изузетно тешког дје-
тињства и занемарен од 
оца био друштвен и ра-
зуман дјечак, који је упр-
кос својој младости уви-
јек био на услузи, па је 
тако и током ратних су-
коба несебично помагао 
и био уз саборце.

Добојлија Марко То-
мић најавио је да плани-
ра да покрене иниција-
тиву да једна улица или 
парк у овом граду добију 
назив по Споменку, који 
је, како је рекао, синоним 
за јунаштво.

Гостић, петнаестого-
дишњи дјечак који је од-
био понуду да се склони 
од ратних страхота и ра-
ме уз раме са комшијама 
и пријатељима био борац 
Војске Српске, погинуо 
је од гранате 20. марта 
1993. године недалеко од 
свог села Јовићи на пла-
нини Озрен.

Споменко је сахрањен 
на мјесном гробљу Гор-
њи Улишњак, гдје почи-
вају његова мајка и бака.

Горњи Улишњак, као и 
Споменково село Јовићи, 
по окончању протеклог 
рата припали су Федера-
цији БиХ.

Обнову Гостићевог 
споменика организова-
ли су 2017. године чла-
нови Удружења Насљеђе 
из Бијељине.

Млади херој са Озре-
на добио је спомен-бисту 
у Добоју, која је 20. мар-
та 2014. године поставље-
на у порти Храма Рође-
ња Пресвете Богородице, 
а добојски умјетник Де-
ни Божић осликао је му-
рал са ликом овог дјеча-
ка у Улици војводе Степе 
у Добоју.

Спомен-кип Гостића 
је 28. августа 2021. годи-
не откривен и освештан у 
порти Манастира Светог 
Николе у Петрову. 

 РТРС
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 ОКРУГЛИ СТО НА ПРОЛЕЋНИМ БРАНКОВИМ ДАНИМА 2023.

O стваралаштву пјесника 
Ненада Грујичића 
На Прољећним Бранковим да-

нима 2023, на Свјетски дан 
поезије, у славној Спомен-

-библиотеци Карловачке гимна-
зије, одржан је Округли сто Ства-
ралаштво Ненада Грујичића по-
водом 50 година од објављивања 
прве пјесме, 45 година од штам-
пања првог издања пјесничког пр-
венца Матерњи језик и 40. година 
од Грујичићевог доласка у Бран-
ково коло и сарадње са Карловач-
ком гимназијом.

Учеснике Округлог стола по-
здравио је директор Карловачке 
гимназије Бранко Стојков поже-
ливши успјешан рад књижевним 
научницима, критичарима и пје-
сницима који су истраживали бо-
гато стваралаштво Ненада Груји-
чића и написали радове о његовој 
поезији, прози, драми, есејима и 
критикама, полемикама, допри-
носу српској народној баштини, 
антологичарском раду, стварала-
штву за дјецу, књижевноисториј-
ском промишљању дјела Бранка 
Радичевића и културном после-
нику Ненаду Грујичићу. Водите-
љи Округлог стола Стваралаштво 
Ненада Грујичића били су Растко 
Лончар (уредник) и Слађана Ми-
ленковић.

Округли сто је протекао у из-
узетно надахнутој и озбиљној ат-
мосфери разноврсних излагања, 
са видљивим узбуђењем, жељом 
и вољом за рад учесника овог ску-
па, који су били свјесни изазовног 
задатка и креативне прилике у не-
свакидашњем амбијенту чувене 
Карловачке гимназије старе 232 
године – за 35 година старије од 
Матице српске, 48 година од Пр-
ве српске читаонице у Иригу и 68 
година од Српског народног позо-
ришта. По завршетку свих изла-
гања, дискусија учесника додала 
је жив печат догађају који је био 
симбиоза разних погледа на чу-
десно богате елементе једне не-
свакидашње каријере и ствара-
лачке судбине.

Обраћајући се учесницима 
на крају скупа, Ненад Грујичић 
је захвалио свима на стваралач-
ком узбуђењу које су донијели 
у Сремске Карловце, а потом га 
умножили и њему и себи сами-
ма на Округлом столу што је оби-
љежавао и четрдесету годишњи-
цу од његовог доласка на чело 
Бранковог кола, на ријеткој при-
вилегији која му је дата да у ис-
том дану буде и домаћин и гост 
у вавилонској Спомен-библио-
теци Карловачке гимназије коју 
је засновао и уредио Павле Мар-
ковић Адамов, професор најста-
рије српске гимназије, оснивач и 
уредник чувеног листа Бранково 
коло у Сремским Карловцима 
(1895–1914), чије традиције на-
ставља данашње Бранково коло. 
Адамов је био и кључни човјек у 
акцији другог покушаја прено-
са 1883. године земних остата-

ка Бранка Радичевића из Беча 
на Стражилово.

На крају ријечи захвалности 
учесницима Округлог стола, Не-
над Грујичић је изнио једну готово 
невјероватну „ситницу” – да у тих 
четрдесет година, као спиритус 
мовенс Бранковог кола, никад као 
пјесник није наступио на Стражи-
лову, на Свечаном отварању или 
Затварању, или на било ком про-
граму Бранковога кола, никад ње-
гово пјесничко и списатељско име 
није се нашло у каталогу Бранко-
вог кола, никад у Карловачкој гим-
назији није промовисао неку своју 
нову пјесничку књигу (а било их 
је много за ове четири деценије). 
На Бранковом колу наступио је 
само једном, четири љета прије 
доласка у Бранково коло, далеке 
1979. године, када је на Стражи-
лову као сасвим млад поета при-
мио награду Печат вароши срем-
скокарловачке.

По окончању Округлог стола, 
Грујичић је повео све учеснике на 
протоколарни ручак у стару ка-
фану Четири лава са карловач-
ким тамбурашима који су госте 
дочекали култном пјесмом Бран-
кова жеља Јована Јовановића Зма-
ја, написаној далеке 1877. године 
приликом првог покушаја прено-
са земних остатака Бранка Ради-
чевића из Беча на Стражилово.

Зборник радова Стварала-
штво Ненада Грујичића биће 
штампан за септембарско 52. 
Бранково коло и донијеће радове 
Бошка Сувајџића: Сремскокарло-
вачке терцине Ненада Грујичића, 
Ранка Рисојевића: И отац и мај-
ка, и свети језик матерњи, Јелене 
Алексић: Лирска епонимија Нена-
да Грујичића – хризограмом коди-
рани језик, Јована Попова: Фор-
мални аспекти Грујичићеве поези-
је, Валентине Питулић: Традици-
онални симболи у стваралаштву 
Ненада Грујичића, Предрага Јашо-
вића: Ка поетици лирике Ненада 
Грујичића, Александра Б. Лакови-
ћа: Матерњи језик Ненада Груји-
чића након четрдесет пет годи-
на, Марије Јефтимијевић Михај-
ловић: Разговор о души (Ауторе-

ференцијални аспекти Живе душе 
Ненада Грујичића), Слађане Ми-
ленковић: Стих сонетних венаца 
Ненада Грујичића у књизи „Пуста 
срећа и у венцу Цваст”, Алексан-
дре Мариловић: Поема Покри-
вање куће Ненада Грујичића: од-
брана самосвијести крајишког чо-
вјека, Маје Белегишанин Ивано-
вић: Апсолут певања и света, Јова-
на Пејчића: „Анегдотска” лирика 
Ненада Грујичића или: сушто по-
етско је изнад приче и мимо фор-
ме – Сремскокарловачке терцине, 
Милице Миленковић: Сремски 
Карловци у поезији Ненада Гру-
јичића, Мирка Вуковића: Матер-
њи језик у свјетлу јубилеја Андрее 
Беата Бицок: Приповедачки дис-
курс Ненада Грујичића: индиви-
дуални стил и поетичка решења 
у „Причама из потаје”, „Прича-
ма за романе” и роману „Мужа 
душâ”, Драгане Лисић: Проза пе-
сника Ненада Грујичића (Симби-
оза и одјеци других жанрова и те-
ма у прози као кохезивном факто-
ру укупног стваралаштва), Ивана 
Деспотовића: Стварност умет-
ника и уметност стварности у 
драмама Ненада Грујичића (Чи-
тај „Тракла” и „Од нечега се мора 
живети”) Дамира Малешева: Не-
почин-постеља: есејистика и кри-
тика Ненада Грујичића, Растка 
Лончара: Без компромиса и кон-
сензуса: полемички радови Нена-
да Грујичића, Милутина Ђуричко-
вића: Ненад Грујичић и његов до-
принос народној баштини: значај 
књиге „Ојкача”,Ђине Весић: Ан-
тологичар Ненад Грујичић (Зна-
чај културе сећања као консти-
тутивног елемента националног 
идентитета у Антологији српске 
избегличке поезије „Прогнани Ор-
феји” Ненада Грујичића), Милана 
Громовића: Портрет Бранка Ра-
дичевића у књижевноисторијским 
промишљањима Ненада Грујичи-
ћа, Тодора Бјелкића: Осврт на 
Грујичићево стваралаштво за де-
цу: „Маца на вратанца”, „Шајка-
шки сонети” и „Лија пандемија”, 
Анђелка Анушића: Културни по-
сленик Ненад Грујичић.

БРАНКОВО КОЛО

ОСТАЛИ СМО БЕЗ РОДОЉУБА И ВЕЛИКОГ ХУМАНИТАРНОГ РАДНИКА

Доктор Михајло Мишо 
Рундо отишао у вјечност 
Напустио нас је ерудита и ин-

телектуалац старог кова, ен-
циклопедијског образовања, бо-
рац за слободу, др Михаило Ми-
шо Рундо. Рођен у Билећи 7. сеп-
тембра 1934. године од оца Петра 
и мајке Љубице, рођене Дежуло-
вић из Херцег Новог. Завршио је 
Медицински факултет 1961. го-
дине у Београду.

У Франкфурту је завршио спе-
цијализацију и радио као анесте-
зиолог у најстаријој градској кли-
ници, али и поред успјешне радне 
каријере (примаријус) оставио је 
трага и на Медицинском факул-
тету у Франкфурту гдје је водио, 
по жељи надлежних, стручне се-
минаре студентима медицине.

И поред преданог рада и успје-
ха на професионалном плану, др 
Рундо није штедио ни вријеме 
ни средства да буде од користи 
и помоћи свом народу у тешким 
временима које смо преживје-
ли. Међу многобројним дужно-
стима и обавезама којих се при-
хватао и којим се несебично пре-
давао, поменућемо да је био је-
дан од оснивача Удружења југо-
словенских љекара (1980) које је 
окупљало преко 300 чланова. У 
управи Удружења обављао је раз-
не дужности, а двије године је био 
предсједник.

Читаву деценију је стајао на 
челу Српског хуманитарног фон-
да (1991–2001) без сумње нају-
спјешније српске хуманитарне 
организације у Европи.

Био је повјереник њујоршке 
Фондације Никола Тесла, у којој 
обавља дужност секретара те фон-
дације за европски континент.

Кад год се прикупљала каква 
помоћ, за неку институцију или 
појединца, први је завлачио ру-
ку у сопствени џеп. Није запам-
ћена нека акција (црква, путеви, 
болнице, зајмови…) да јој Мишо 
није дао свој лични печат. Гово-
рио је да лични примјер најбоље 
покреће масе.

Подсјетимо, током традици-
оналног Петровданског сабора 
на Цетињу, блаженопочивши ми-
трополит Амфилохије је одли-
ковао др Миша Рунда Орденом 
Светог Саве „за вјерност Цркви 
Божјој и своме светосавском на-
роду”, а иницијатива за одлико-
вање др Рунда је потекла од пор-
тала ИН4С.

Први је био у дужностима, оба-
везама, први на раду, први по хра-
брости да иступи и поведе у ак-
цију, на демонстрације подршке 
својој матици, а посљедњи у тра-
жењу неких привилегија, права 
за себе, било у виду части или ка-
кве власти.

Предсједник Републике Срп-
ске Мирко Шаровић одликовао је 
др Рунда Крстом милосрђа, Свјет-
ска српска заједница из Женеве 
прогласила га је за Витеза српског 
народа 1995. године, Братство ма-
настира Крка, у знак захвалности 
за пружену помоћ, наручило је у 
Београду израду посебног дара 

Прстена захвалности од сребра, 
на којем је угравиран грб мана-
стира Крка.

Несебично, континуирано и 
предано давао је Српској право-
славној цркви, о чему су најбоље 
могли да посвједоче непосредни 
свједоци тих дјела, блаженопо-
чивши митрополит црногорско-
-приморски Амфилохије и ар-
хијерејски намјесник которски, 
протојереј ставрофор Момчило 
Кривокапић.

Само Бог зна колико је невољ-
ника осјетило његову помоћ, из-
над оне на коју га Хипократова 
заклетва обавезује.

Др Рундо је увијек био човјек 
који је држао до дате ријечи, чу-
вао и своје и достојанство заједни-
це коју је представљао. Осјетљив 
на неправду није избјегавао преја-
ку ријеч, полемику, па и конфлик-
те са људима који су по правди то 
заслуживали, макар се налазили 
у близини и милости разних др-
жавних надлештава.

Иако је презирао сваки крими-
нал, имао је и према њима однос 
хришћанског сажаљевања.

Исповијест доктора Рунда опи-
сао је др Драган Ковач у истоиме-
ном роману.

Међу франкфуртским Срби-
ма и данас се препричава епи-
зода када се тамо упокојио један 
веома контраверзан човјек, рано 
пензионисани сарадник полициј-
ских служби, актер бројних афе-
ра, Мишо Рундо је дао највећи 
прилог за достојну сахрану и то 
међу првима. Србе зачуђене тим 
чином је подсјетио на мисао вла-
дике Николаја да „мртав човјек 
није никоме противник, а камо-
ли непријатељ”.

У времену које свједочи о оп-
штем посрнућу људског рода, еро-
зији етичности, о недостатку Бож-
јег дара братољубља, као и свих 
других универзалних вриједности 
људске цивилизације, сваки при-
мјер човјечности показује да Го-
спод још није изгубио вјеру у љу-
де, јер нам пројављује како човјек 
може бити човјеком и у оваквим 
теретним приликама.

Захваљујући таквим примје-
рима, можемо да се надамо и да 
наш народ још није и неће изгу-
бити вјеру у Бога. Као и увијек у 
историји људског рода, када се 
бурна времена стишају и валови 
сталоже, муљ заузме дно, а онда 
у бистрини и јасноћи видика који 
се пружа, све заузме своје мјесто 
које му припада.
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КЊИГА ЗА БУДУЋА ПОКОЉЕЊА 

Банија је тамо гдје је Милош Кордић
 » Велики број 
поштовалаца 
и пријатеља 
књижевника Милоша 
Кордића 16. марта 
окупио се у великој 
сали на Новом 
Београду поводом 
промоције његове 
нове књиге Било 
једном на Банији 2.

Много великих и лијепих 
ријечи о Милошу Корди-
ћу као човјеку и о њего-

вом ставаралаштву могло се чути 
од модератора пјесника Милоша 
Бајића, новинара и књижевни-
ка Ратка Дмитровића и емери-
туса проф. др Душана Иванића. 
Аплаузи који су услиједили након 
прочитаних одломака, које је сам 
аутор, Милош Кордић, читао, до-
каз су да се са ријечима учесни-
ка промоције сложила и публика.

БАЈИЋ: КОРДИЋ СВОЈУ БАНИЈУ 
НОСИ, ПРЕНОСИ И ЧУВА

Милош Бајић каже да Кордић 
оставља своја дјела за будућа по-
кољења. У тој књизи коју је аутор 
припремао неколико година на-
лазе се информације, које чак ни 
Банијци не знају.

– Милош Кордић је испричао 
и проживио своје умијеће у по-
езији, прози, роману, причама 
кроз путописе, радио и тв емиси-
је, критике и осврте, уредништва, 
извјештаје са ратишта и биогра-
фију села Комоговине и још мно-
го тога кроз часописе, новине… 
Од Милоша нема бољег познава-
оца Баније, њених извора, брзака, 
рјечица, ријека, топонима насеља, 
гора и њених врхова, презимена, 
карактера банијског човјека. Он 
своју Банију носи, преноси и чу-
ва, умотава у меке и њежне ли-
стове књига.

ДМИТРОВИЋ: ОД ЗАБОРАВА 
САЧУВАН СВИЈЕТ КОЈИ 
ВИШЕ НЕ ПОСТОЈИ

Новинар, књижевник и доско-
рашњи министар Ратко Дмитро-
вић аутора Милоша Кордића по-
знаје цијели живот, откад је про-
гледао и проходао, јер су обојица 
из Комоговине. За књигу Било јед-
ном на Банији каже да је значај-
на јер поред фактографије из ње 
можемо сазнати о људима којих 
више нема, специфичним људи-
ма, фантастичним људима.

– Тај свијет више не постоји, 
такви људи више не постоје. Ср-
би рођени на простору данашње 
Хрватске су дали највећи допри-
нос српском народу у цјелини, од 
науке, привреде, културе, спорта, 
глумишта… Два највећа ума, по 
листи америчке НАСЕ, су Срби 
Крајишници, Милутин Миланко-
вић и Никола Тесла. Необрађен је 
у литератури значај Крајишника.

Књига је вишеструко вриједна, 
у смислу језика и начина живота 
који је заувијек избрисан, а млади 
тај свијет могу освијестити чита-
јући Кордићеве књиге.

– Говоримо из времена када се 
прича о електричним аутомоби-
лима и аутоматским шоферима, 
а у једној од приповједака Кордић 
говори о времену када је бицикл 
или како су га бабе звале „пацикл” 
био основно превозно средство. 
Из детаља сазнајемо колико је 
то велико богатство било када си 
имао динамо на бициклу. Па, ка-
кво је звоно било, да ли је или не 
контраш… То је вријеме када су 
се чварци из Гавриловића прода-
вали на џак јер нико није хтио да 
их једе. Данас су чварци скупљи 
од лијекова.

Дмитровић каже да Кордић го-
вори о „Ћири” који је био не само 
један од превозних средстава, не-
го и један од изазова да се попнете 
на кривини и узбрдици на „Ћиру” 
када иде спорије, па се возите до 
Меченчана или према Кордуну.

– Тај свијет више не постоји, 
постоји у сјећањима, повременим 
дружењима када се кроз пјесму и 
сузе тога сјећамо и ту и тамо не-
гдје је записано. Хвала Милошу 
на труду, што је сачувао од забо-
рава. Нашим земљацима из дру-
гих крајишких регија, Кордуна, 
Далмације, Лике, Славоније же-
лим да поручим да једина разли-
ка од описа њихових завичаја су 
имена и топоними. Све су то ис-

ти поздрави, обичаји са малим 
нијансама и све је то исти народ.

Дмитровић је замолио присут-
не да се сјећање на Банију, Кор-
дун, Лику, Далмацију и Славони-
ју не отвара и не завршава само 
у оваквим случајевима, или само 
завичајним вечерима.

– Ако нас је неко заборавио и 
прије 30 година донио одлуку да 
тај народ буде збрисан ми смо ду-
жни, а Милош ту улогу обавља са 
великом енергијом и љубављу, да 
на разне начине очувамо сјећање 
и дијелове колико је могуће, као 
што их је Милош сачувао у кори-
цама ове књиге.

ИВАНИЋ: КОРДИЋ ПРИПАДА 
ГАЛЕРИЈИ НАЈЗНАЧАЈНИЈИХ 
ЛИЧНОСТИ КУЛТУРЕ СРБА 
У ХРВАТСКОЈ

Емеритус проф. др Душан 
Иванић истиче да описи Бани-
је у Кордићевим књигама има-
ју једино такмаца у сателитским 
снимцима, али чак ни у њима јер 
сателит не може да опише људе.

– Милош све о чему пише сјен-
чи меланхоличним, лирским то-
ном, оно што је добро и лијепо и 
више га нема. То је лирски дожи-
вљај дјетињства, пејзажи, скро-
вита мјеста, пропланци, млино-
ви усамљене куће… Има једна 
посебна страст Милоша Корди-
ћа, то су инвентари и каталози. 
Имена, презимена, имена лока-
литета, мјеста… То књигама Би-
ло једном на Банији даје вријед-
ност прворазредне документарне 
литературе. Одјек душе Милоша 
Кордића у свим тим каталозима и 
инвентарима, описима предјела 
даје печат литерарности.

Иванићу се чини да Милош 
Кордић једва чека прилику да 
приповиједа, а и са великим за-
довљством описује и извјештава 
о околностима живота, предјели-
ма и људима.

– Књиге свједоче о многостра-
ној личности свог аутора. Од дје-
тињства до дана избјеглиштва и 
кумодрашке адресе. Кордић је 
био ђак, говедар, коњушар, јахач, 
бициклиста, фудбалер, организа-
тор литерарних секција у школа-
ма гдје је радио, организатор кул-

турних дјелатности у Сиску. Кор-
дић је од младих дана пјесник, 
новелиста, романсијер, хрони-
чар, лексикограф, свједок живо-
та свога завичаја…

Милош Кордић је, поручио 
је др Душан Иванић, у врху нај-
значајнијих личности, не култу-
ре Баније, него културе Срба у 
Хрватској.

– Било једном на Банији је по 
детаљима једна велика ситничар-
ница, особито по описима мјеста 
сјећања, па и предмета. Пишући 
Милош се понаша као стари пу-
тописци који су описивали непо-
знате стране земље и прилике, а 
заборавио је можда да је то иску-
ство и његових читалаца, свих ко-
ји су рођени у крајишким селима, 
па и градића до педесетих годи-
на, можда и шездесетих година, 
у Милошевим сјећањима налазе 
искуства која су заједничка.

Пролазе књигом богати фраг-
менти о банијском школству, кул-
тури, личностима…

– Мени се ипак највише доима 
ланац свједочења о добрим људи-
ма Милошевог дјетињства, одра-
стања и зрелости. О породичним 
односима, љубави и присности, не 
толико отац и мајка, браћа и се-
стре колико бабе, дједови, стрине, 
тетке, кумови, комшије. Толико 
добрих људи није могао смислити 
и изабрати Милош Кордић, они су 
били управо такви, пуна срца за 
другога. Чини ми се да тим људи-
ма припада и Милош Кордић. Ри-
јечи које се читају у његовим књи-
гама су  проистекле из нашег дје-
тињства. То су знакови једне ци-
вилизације која је умирала пред 
његовим очима и за његове мла-
дости. Често Кордић стварајући не 
размишља о читаоцу, већ о свом 
задовољству казивања.

КОРДИЋ: МОЈ ПРВИ БУКВАР 
БИО ЈЕ ЋИРИЛИЧНИ!

Милош Кордић каже да нажа-
лост није понио ништа што је од 
материјала до 1991. сакупљао, све 
је остало у стану ком је живио.

– Желио сам да напишем не-
што што ће читаоца да сјети и 
подсјети да је и он имао „Ћиру”, 
ту јабуку, бицикл… Баније сам 

прошао доста, волио сам је, волим 
је и сада у сјећањима, у слика-
ма које сам понио са собом. Оне 
су овдје у тим књигама, у прича-
ма и поезији. Банија поред своје 
природне љепоте, дивне природе, 
окружена ријекама, испресјеца-
на рјечицама, прије свега Бани-
ја је народ. Увијек је за мене би-
ла народ. Његова трагична исто-
рија, језик, говор… У овој књизи 
ријетко гдје употребљавам стра-
не ријечи.

Кордић се присјећа да се на 
Банији до шездесетих година пи-
сала ћирилица.

– Кренуо сам у Комоговину 
у школу и прва два разреда сам 
учио ћирилицу. Чувао сам буквар 
у Сиску до 1991. Онда је нестала 
ћирилица и почело је да нестаје 
много чега.

Кордић се захвалио уредни-
ци Сњежани Станишић јер како 
је рекао да ње није било не би би-
ло ни књиге.

– Много пута смо мијењали 
садржај, убацивали дијелове, из-
бацивали, мукотрпно и вриједно 
је радила на књизи. Нашла је из-
давача, штампарију Графоофсет 
Ненада Врућинића, обезбиједила 
средства. Захваљујем Завичајном 
Удружењу Банија из Новог Сада 
и њеном предсједнику Милова-
ну Половини, Фонду за избјегла 
и расељена лица и за сарадњу са 
Србима у региону који су издво-
јили финансије за штампу, штам-
пару Ненаду Врућинићу, Краји-
шком привреднику и Мирку Ра-
даковићу, ГО Нови Београд, пор-
талима који су најавили промо-
цију Банија онлајну, Савезу Срба 
из региона, Una Serbica, Банији 
и банијским селима и Слободној 
Херцеговини.

Милош Кордић се прије свега 
захвалио својој породици јер без 
њихове подршке његов рад си-
гурно не би био тако плодоносан.

Захвалио се и ТВ Рас која је 
снимала овај догађај и њеном ге-
нералноm директору и уреднику 
Зорану Кордићу.

Промоцији је присуствовао и 
народни посланик и предсједник 
Савеза Срба из региона Миодраг 
Линта.  ДРАГАНА БОКУН

 » Ратко Дмитровић, Душан Иванић, Милош Кордић и Милош Бајић
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ПРОМОВИСАНА КЊИГА ИСТАКНУТЕ ЛИЧНОСТИ ШАЈКАШКЕ ОПШТИНЕ ЖАБАЉ 

ХЕРЦЕГОВАЦ У ШАЈКАШКОЈ
У петак, 31. марта 2023. 

године у холу Основне 
школе Милош Црњански у 
Жабљу проф. Драго Круљ је 
уприличио промоцију сво-
је треће књиге.

Послије првенца Знаме-
нити потомци горштака 
Захумља, Травуније и сре-
дишње Херцеговине, књиге 
коју је аутор сачинио да би 
се одужио земљи из које је 
потекао, а 2018. године из-
дао Прометеј, Драго Круљ 
је одлучио да се двотомним 
издањем Истакнуте лич-
ности шајкашке општине 
Жабаљ одужи и новом зави-
чају, у коме обитава, ства-
ра, подучава и васпитава 
генерације младих, већ пу-
не 64 године живота у Вој-
водини. И не само то, уве-
лико ради на припремању 
своје четврте књиге, која ће 
опет бити посвећена Хер-
цеговини и њеним људима, 
херојима, мислиоцима, ве-
ликим и честитим породи-
цама, вриједностима које 
жели да отргне од забора-
ва и остави систематизова-
не млађим нараштајима.

На промоцији је било 
ријечи о другом тому књи-
ге Истакнуте личности 
шајкашке општине Жа-
баљ, што је било немогу-
ће коментарисати без пр-
вог дијела. Укупно, књиге 
обухватају биографије ви-
ше од пет стотина истак-
нутих личности јужнобач-
ке општине Жабаљ, што је 
већ подвиг вриједан сваког 
поштовања наше културне 
заједнице, а својеврсну дра-
гоцјеност чини поезија при-
купљена и сабрана у фор-
ми некадашње пјесмарице, 
чија је улога непроцјењива 
у нашем народу и о којој 
сам имала част да говорим.

Почевши од Змајевог: 
„Пјесма нас је одржала, њој-
зи хвала!” које још нико до 
дана данашњих није оспо-
рио, наставили смо да пи-
шемо поезију, да се уздиже-
мо ка Богу износећи своју 
душу на папир, у микрофон, 
на екран, на позорницу, као 
молитву којој смо власни. 

Велики поета, који је сво-
ју кожу храбро изложио у 
име слободе, Гојко Ђого, ре-
као је: „Поезија је нешто у 
човјеку што се може изра-
зити само пјесмом и моли-
твом. А ту битне разлике и 
нема. Све су пјесме моли-
тве за добро, само се све не 
пјевају као молитве.” Зато је 
посебна радост што је у овој 
књизи сабрано толико пло-
доносних живота и толико 
пјесама, које истовремено 
узносимо као колективну 
молитву за добро и оставља-
мо, подвижништвом аутора, 
у аманет онима који дола-
зе, као свједочанство и те-
мељ за нове подвиге јер им 
вјерујемо и желимо да буду 
од нас бољи.

У дјелу одабраних пјеса-
ма налази се стваралаштво 
локалних, неафирмисаних 
аутора, али и оних који су 
одавно чувени и вриједно-
шћу потврђени у трајању. 
Каква је то част, нама, ано-
нимнима и љубави нашој 
за овај комад тла и неба на 
које нас је Господ упутио! 
Доминирају пјесме о мај-
ци, том бићу најсличнијем 
Богомајци, из чије матери-
це настаје трајање човјека 
и ту се издваја пјесма Радо-
мира Миљојковића Мајка 
која пјева:
„Пишемо књигу једну
беспочетну бескрајну тајну.
Ти говориш моја рука записује
и поглавља се нашег романа сплићу
у неком трећем неоствареном бићу
што из давнина јаше
кроз наше шуме заумне.(…)”

Но, прије него је Господ 
обрадује најузвишенијом 
улогом, мајка је најприје 

жена и за читав свијет то ће 
остати до краја времена. О 
жени говори Никола Тргић:
„Јер она је… жена.
Хришћанство је она!
На крсту тело и њена
жеља за висином.
Иако паду није склона,
Додирује свет топлином.(…)”

Свакако су значајне и за-
ступљене с правом и пјесме 
о нашем крају, кроз муку 
и радост. За ово прво, не-
изоставна је пјесма нашег 
драгог Владике Фотија Чу-
рушки мученици, која казу-
је о чурушкој рацији и на 
тај начин о рацији у ције-
лој Шајкашкој:
„У нашој школи
Ђура Јакшић,
где смо на одмор
јурили и радовали се
радошћу као сви ђаци, несташлуке
незлобивошћу скривајући
а сви заједно, као једно
У Другом светском рату, на Божић,
четрдесет друге,
побијено је хиљаду петсто људи,
чурушких Срба,
за које не би довољно врба,
већ плава гробница
Тиса им поста.(…)”

О животу у радости овог 
подручја, има доста пјесама 
локалних стваралаца, по-
пут пјесме Бранке Вугда-
лић Радосна срећа која би 
могла сасвим одговарати 
прољећу:
„Срећа виче,
срећа кличе,
младо жито сада ниче.
Срећа сања
и одзвања.
Тиха радост
ту се клања.
Срећа иде
па застане,
да у зору
ту осване.(…)”

И ето, огријешивши се о 
многе, одличне поете мо-
дерног, невезаног стиха, чи-
ја би анализа могла бити за-
себна и одузети нам врије-
ме. Направила сам тек неки 
пресјек локалног пјеснич-
ког стваралаштва. Душа је 
изнијета и несумњива, а ве-
лики број пјесника који су 
пуни љубави и о добру ми-
сле је наша велика радост. 
Како је говорио Иван В. Ла-
лић: „Праве имперсонално-
сти у лирици нема. Импер-
соналност је само маска; 
само бијели завој испод ко-
јег, ако је пјесник аутенти-
чан, осјећате рану.”

С великом радошћу че-
кам да наредна књига угле-
да свјетло дана и да се, дра-
гоцјена као и досадашње, 
забијели у мраку садашњи-
це која се нескривено труди 
да нам затре подвижнике и 
традицију. Драго Круљ без 
дилеме растерује тај мрак 
и ја му желим још многе 
књиге и још многе године.
 ЉИЉАНА ЂОГО

БИЉЕШКА О АУТОРУ 

Драго Круљ рођен је 1940. године у Ранковцима, 
Љубиње, у Републици Српској, а данас живи на 
релацији Жабаљ (Нови Сад) – Зеленика (Херцег Нови). 
По занимању је магистар хемије и остварио је веома 
значајне резултате у педагошком раду у Панчеву, а затим 
и као први директор Средње школе 22. октобар у Жабљу. 
Круљ је сакупио и даље сакупља биографије знаменитих 
људи из оба своја завичаја, а своју трећу књигу обогатио 
је изабраним пјесмама. Пензију не признаје, нити 
признаје да је човјек довољно квалитетно живио ако 
је живио само за себе и дјелао само у сфери која се 
биљежи у радни стаж. Сматра да је човјек испунио 
мисију тек онда кад учини за своју средину и свој род 
више од тога, ако иза њега нешто остане на корист широј 
заједници. То је једини критеријум на основу кога бира 
биографије за своје књиге.

 » Аутор Драго Круљ

У БЕОГРАДУ ПРОМОВИСАНА ЗБИРКА ПЈЕСАМА СРЂАНА Н. ЧОМИЋА 

БИЉЕШКА О АУТОРУ

Срђан Н. Чомић је рођен 14. 7. 
1984. године у Дубровнику. Средњу 
медицинску школу је завршио у 
Требињу. А потом уписује и завршава 
Високу медицинску школу струковних 
студија  – општег смјера.
Још од ране младости показује 
интересовање за књижевним 
стваралаштвом. Ово му је прва збирка 
поезије којом се обраћа читаоцу 
са помјешаним опусом личних 
и родољубивих емоција. Живи у 
Београду, стално је запослен од 2010. 
године у Клиничко-болничком центру 
Звездара, на клиничком одјељењу 
онко-хематологије. Низ година се бави 
синдикалним радом, а тренутно је 
потпредсједник Заједнице синдиката 
Србије Јединство, при КБЦ Звездара. 
Један је од оснивача и активни члан 
Завичајног клуба Билећана у Србији, 
гдје је и члан Управног одбора. Учесник 
је разних хуманитарних акција широм 
Србије и Републике Српске.
У слободно вријеме, поред поезије, воли 
природу, животиње и све људе добре 
воље. Ожењен је Драганом, са којом 
има сина Вука.

ИЗМЕЂУ ЗЕМЉЕ И НЕБА
У оквиру књижевно-умјетничког пројекта 

Реч у времену Срђан Н. Чомић промо-
висао је 28. марта у Галерији 73 своју прву 
збирку поезије Између земље и неба. Чомић 
је рођени Дубровчанин, који је живио у Би-
лећи и Требињу. За сва три града вежу га 
посебне емоције које је преточио и у сти-
хове својих пјесама. Поред пјесама испу-
њених родољубивим мотивима, Чомић је 
са читаоцима подијелио и неке своје лич-
не емоције и размишљања.

Ова промоција је била својеврсни раз-
говор модератора Неђе Ћиће Стојановића 
и самог аутора гдје Стојановић каже да ка-
да је први пут видио Срђана Н. Чомића од-
мах је препознао у њему огромну енергију.

– Упознао сам младог човјека пуног љу-
бави, човјека који воли све људе, све срп-
ско, а своју Херцеговину посебном љуба-
вљу. Упознао сам човјека који воли лије-
пу ријеч, поезију, пјесму, човјека који воли 
самог себе, што је добро, јер ко не воли се-
бе не може вољети ни друге. Упознао сам 
човјека од ријечи, од жеље, од амбиције, 
човјека ствараоца. Он је у књигу пјесама 
Између земље и неба уткао љубав према све-
му ономе што највише воли.

Није случајност да је боја корица Чоми-
ћеве збирке управо тиркизна, како је ре-
као Требишњица повезује његова три гра-
да Дубровник, Билећу и Требиње.

– Требишњица се касније преточила 60-
их година у највећу хидроакумулацију на 
Балкану, то је Билећко језеро које има пре-
лијепу тиркизну боју и коју сам ставио на 
корице моје књиге.

Са писањем поезије је почео у средњој 
школи,  али никада није имао времена да 
обједини пјесме у збирку. Међутим, поја-
ва короне га је нагнала уз подршку супру-

ге Драгане и сина Вука да прионе на посао 
како би своје мисли и осјећања укоричио.

Стојановић наводи да Чомићеве пје-
сме немају истовјетни прецизно дефини-
сан ритам, али да је управо драж у тој не-
обичности структуре пјесме, у њеној сло-
боди преламања.

– И то је оно што поезији Срђана Н. Чо-
мића даје особиту специфичност и ориги-
налност и заинтригира наша поетска чула, 
јача нашу знатижељу да дубље пониремо у 
бит и смисленост његових стихова. Зани-
мљива је тематика ауторових пјесама. Он 
пјева о градовима, планинама, предјели-
ма, о мору, дрвећу, људима, манастирима 
и то тако да нас упознаје са њиховим зна-
менитостима, особеностима и карактери-
стикама. На тај начин он уводи едукативну 
компоненту у своју поезију што доприноси 
позитивној комплексности његовог дјела.

Пишући такве стихове мотив аутора је 
да то не остане заборављено.

– Једноставно никада у животу нисам 
био на Косову, али сам имао потребу да 
напишем пјесме о Косову. Немам ника-
кве везе ни са Книном, ни са Крајином, 
али сам исто такође имао потребу да на-
пишем о нашем страдалом и мученичком 
народу који је доживио егзодус и патњу у 
Крајини. Своју нацију волим изнад свега 
и то је мој дуг мом народу, дио моје збир-
ке који се зове Писма отаџбини.

Други дио књиге Писма животу инспи-
рисана су ријечима патријарха Павла: „Бу-
димо људи”.

– Будимо људи је највећи лијек, тако 
да у овом брзом времену транзиције, гло-
бализације двадесет првог вијека, једно-
ставно бити човјек је велики епитет и ве-
лика награда и треба сваким даном да се 
трудимо да будемо људи, да будемо људи 
према најситнијим стварима у животу до 
оних најкрупнијих животних ствари и пи-
тања, и између свега осталога шта смо то, 
ако људи нисмо.

Промоцији су присуствовали директор 
КБЦ Звездара проф. др Петар Сворцан, 
замјеник предсједника ГО Звездара Дра-
гана Ђурић, помоћник предсједника ГО 
Гроцка Драгана Старчевић, представник 
БК компаније (Браћа Карић) Дејан Стар-
чевић, предсједник Кјокуншикаи феде-
рације Србије Славко Симоновић, дирек-
торица култне Галерије 73, која ове годи-
не слави пола вијека постојања, Мирела 
Пудар, Миле Шапић представник Савеза 
Срба из региона, представници Удружења 
Билећана у Србији и представници Удру-
жења Требињаца у Србији.

Једини српски глумац који је глумио 
у једном од филмова о Џејмс Бонду, Хер-
цеговац Милорад Капор овом приликом 
је прочитао пјесму Херцеговина.

У програму су још учествовали пјесни-
киња Јока Милошевић, пјесник Миливо-
је Мишо Рупић, Вук Чомић, док су му-
зички програм употпунили Тања и Ми-
шо Шикман.

Сви заинтересовани књигу могу купи-
ти у Лагуни и боље снабдјевеним књижа-
рама. ДРАГАНА БОКУН

 » Срђан Чомић, Неђо Ћићо Стојановић и Јока Милошевић
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У БЕОГРАДУ ПРОМОВИСАНА КЊИГА АКАДЕМИКА МИЛОВАНА ПЕЦЕЉА

ХЕРЦЕГОВИНА ЗЕМЉА ПЕСНИКА
Ни киша, ни београдска вре-

ва на заласку радног да-
на није омела посјетиoce 

да се у четвртак 9. марта 2023. 
године окупе у биоскопској са-
ли Етнографског музеја како би 
присуствовали промоцији књи-
ге академика Милована Пецеља 
Херцеговина земља песника, чији 
је издавач Удружење Љубињаца.

Била је то прилика да се из по-
себног угла, кроз перо једног од 
најзнаменитијих савремених Хер-
цеговаца, тумачи значај постојби-
не великана српске књижевности 
као што су Јован Дучић, Алекса 
Шантић, Рајко Петров Ного, Гој-
ко Ђого, Ђорђо Сладоје, Момо 
Капор, Радослав Братић, Перо 
Зубац, Мирослав Тохољ…

Према ријечима аутора, на-
слову књиге кумовао је његов ве-
лики пријатељ и један од највећих 
српских пјесника недавно преми-
нули Рајко Петров Ного.

Окупљене је у име домаћи-
на поздравила директорка Етно-
графског музеја у Београду Ти-
јана Чолак-Антић Поповић која 
је изразила задовољство што, у 
вријеме док је још увијек актуел-
на поставка Вез и златовез из фун-
дуса Музеја Херцеговине ауторке 
Божане Ђузеловић, ова установа 
има прилику да и кроз писану ри-
јеч промовише културну башти-
ну српске Херцеговине.

КОВАЧЕВИЋ: НАДАХНУТИ ОПИС 
ХЕРЦЕГОВИНЕ

Подсјећајући на Андрићеву 
тврдњу да је сваки Херцеговац 
потенцијални писац проф. др Во-
јо Ковачевић је у свом излагању 
истакао да књига Милована Пе-
цеља представља сабрани мозаик 
научних и критичких текстова ко-
ји на врло надахнут начин опису-
ју карактер Херцеговине и њених 
културних стваралаца.

– У овој књизи која је стилски 
дотјерана и композиционо уре-
ђена поред описа херцеговач-
ког поднебља аутор приказује 
мишљења најзначајнијих писа-
ца у оквиру српске књижевно-
сти и културе уопште, почев од 
Ивa Андрића, Милоша Црњан-
ског, Добрице Ћосића и других, 
да би у средишњем дијелу књи-
ге дао своја запажања о херцего-
вачким ствараоцима са којим је 
пријатељовао (Ногу, Ђогу, Капору, 
Братићу, Сладоју…). За њих данас 
слободно можемо рећи да су са-
времени класици српске поезије 
и књижевности. Дакле, успио је да 
доведе у исту раван писце који су 
већ освједочени у историји књи-
жевности и културе са онима ко-
ји су значајно допринијели свим 
оним дешавањима која се тичу не 
само историје, већ и културе срп-
скога народа, а који се одигравао 
деведесетих година прошлога ви-
јека – рекао је Ковачевић.

Он је истакао да за класичне 
пјеснике стоји дефиниција да је 
њихово дјело увијек актуелно без 
обзира на вријеме када је настало 

и да се управо на томе темељи Пе-
цељево књижевно-научно дјело.

– Будући да сам био и рецен-
зент ове књиге познато ми је да је 
аутор дубоко и дуго размишљао о 
недоумицама, па би тек онда из-
нио крајњи израз. Као дугогоди-
шњи Милованов пријатељ морам 
да истакнем његову енергију ко-
јом истински и предано задире у 
различите сфере, почев од науке, 
школства, до цјелокупне културе 
– закључио је Ковачевић.

БРБОРИЋ: ИЗМЕЂУ СЛАВНЕ 
ПРОШЛОСТИ И ЗАБРИЊАВАЈУЋЕ 
БУДУЋНОСТИ

Проф. др Вељко Брборић је 
истакао да је аутор Милован Пе-
цељ помало необичан човјек на-
лик епском јунаку који је кадар 
стићи и утећи и на страшном мје-
сту постојати.

– Милован је човјек с пуно 
енергије, талента и различитих 
интересовања. Најмање је књи-
жевни критичар и тумач књижев-
ности, али садржај ове књиге свје-
дочи да му и ова тема није страна 
–  рекао је Брборић.

Он је додао да је аутор један од 
ријетких декларисаних Херцего-
ваца који нису рођени између Не-
ретве и Требишњице, а који је љу-
бав према завичају доказао и ау-
торством над већином од 150 пу-
бликованих фотографија у књизи.

Брборић је истакао да је у пр-
вом поглављу који носи назив Им-

пресије, поред херцеговачких пи-
саца, аутор скупио цитате и дру-
гих знаменитих српских ствара-
лаца који су бираним ријечима 
говорили о Херцеговини и Хер-
цеговцима, а међу којима су Јо-
ван Цвијић, Иво Андрић, Милош 
Црњански, Васко Попа, епископ 
Николај Велимировић…

– Друго поглавље насловљено 
као Записи о пријатељима је нај-
обимнији дио књиге у коме рас-
писани Пецељ даје бројна и сва-
којака објашњења. Тако сазнајемо 
да је Ного Рашовић од старине, 
да се и Добрица Ћосић изјаснио 
као Херцеговац. У ауторовим раз-
мишљањима читаоци ће стићи у 
Српску Црњу до Ђуре Јакшића, 
у Мркоњиће до Светог Василија 
Острошког, у Нови Сад до Пере 
Зупца, шетаће Башчаршијом с 
Рајком Петровим Ногом, читати 
лијепе анегдоте и приче о Ђорђу 
Сладоју. Ту је незаобилазна ауто-
рова родна Гајдобра и тамошње 
књижевне вечери. Сусрешћемо 
се и са Вукашином из Клепаца, 
а Ногову, Ђогову и Сладојеву по-
езију замијениће „вјечити Момо”. 
Као на филму ређају се догађаји с 
пуно духа, сјете, али и свакојаких 
поука. Видjећемо како се пjева 
ганга на Палама између универ-
зитетских предавања. Неће бити 
ни заобиђене значајне кафане од 
Требиња преко Јахорине до култ-
не београдске Старе Херцеговине 
и Клуба књижевника, гдје наста-

је посљедња фотографија Моме 
Капора и то у друштву Милова-
на Пецеља, Рајка Петрова Нога 
и Раде Ђуричин. Наилазимо и на 
омаж незаборавном културном 
дјелатнику Николи Асановићу, 
опис споменика Јевти Дедијеру 
и слово о часопису Нова Зора – 
навео је Брборић. Он је додао да 
као рођени Љубињац мора истаћи 
наслов Љубиње и Љубињци, као и 
реченицу која није у књизи, али 
која каже: „Љубиње је једино мје-
сто у Босни и Херцеговини у ко-
ме се током посљедњег рата није 
десило ниједно убиство на наци-
оналној основи.”

– У трећем дијелу аутор, као 
освједочени научник и истражи-
вач, фактографски додатно освје-
тљава животну стазу Јевта Деди-
јера, док у четвртом пише о не-
досањаном херцеговачком при-
морју, Шантићу, Нушићу, Дучи-
ћу, Тохољу, Андрићу, Мостару…

Закључујући своје обраћање 
Брборић је да рекао ова књига 
даје велики допринос утиску да 
српство не може опстати без Хер-
цеговине.

– Шта је Херцеговина данас? 
Волио бих да ово није тачно, али 
Херцеговина као да нема будућ-
ност. Она је данас слијепо црије-
во српства. Тамо је све мање мла-
дости и живота. Тамошње школе 
су остале без дјеце, популационо 
незаустављиво пропадамо. Поред 
свега, добро је да смо добили јед-
ну афирмативну књигу о љепшој 
страни Херцеговине. Увјерен сам 
да сви осјећамо оно што је Ан-
дрић записао „кад дођем у Хер-
цеговину, брже ходам, лакше ди-
шем и боље мислим.”

ДЕЛИЋ: ЗАВИДНА 
АУТОРОВА БИОГРАФИЈА

Проф др Јован Делић је рекао 
да аутор Милован Пецељ има два 
момента у својој биографији на 
коме му завиди.

– На прагу ове књиге исписана 
су имена петоро унучади: Стефа-
нија, Александар, Лука, Петар и 
Михаило. Данас је то право чудо, 
посебно за некога ко је професор 
универзитета и академик. Други 
моменат се стидљиво прећуткује, 
а то је да је као министар обра-
зовања и културе Владе Републи-
ке Српске суспендован по нало-
гу Високог представника Педија 
Ешдауна – рекао је Делић.

Он је истакао да је веома поно-
сан што је своје најљепше и нај-
зрелије године живота провео као 

професор на Универзитету на Па-
лама, за чији развој је, најприје 
као декан, а касније као мини-
стар, кључни печат дао управо 
Милован Пецељ.

 – Радили смо у баракама Фа-
моса, одјевени у зимске капуте, 
док је по нама падао снијег. Било 
је то вријеме невјероватног зано-
са. Пецељ је позвао тада Новицу 
Петковића, Радована Вучковића, 
Светозара Кољевића, Љубомира 
Максимовића, Ксенију Мариц-
ки Гађански, Рајка Петрова Но-
га, Мому Капора…  

Оцјењујући да је Пецељ наста-
вио традицију великих географа-
-стилиста, попут Цвијића и Деди-
јера, Делић је истакао да је књига 
Херцеговина земља песника изузет-
но драгоцјена, јер доноси обиље 
података и анегдота који се нигдје 
не могу пронаћи и које више не-
ма ко ни да запише.

ПЕЦЕЉ: ОД ПЈЕСНИКА 
ЗАЗИРЕ И ДРЖАВА

Захваљујући се свим учесни-
цима и присутним на промоци-
ји аутор Милован Пецељ је рекао 
да је окупљајући професоре на 
Палама, међу којима је било чак 
14 академика, имао намјеру да се 
међу њима нађе и чувени пјесник 
Гојко Ђого, међутим није му би-
ло дозвољено да пређе границу.

– Пјесници су снажна група 
људи од којих зазире и држава – 
рекао је Пецељ.

Он је изразио велики жал што 
је књига одштампана два дана на-
кон смрти Рајка Петрова Нога ко-
ји је прочитао рукопис и одредио 
и наслов овог дјела.

– Херцеговина има пјесника, 
књижевника, научника, али на-
слов је одредила Рајкова речени-
ца „Миловане, сви који пишу су 
пјесници” – рекао је Пецељ који 
је своје обраћање завршио кази-
вајући стихове Шантићеве пје-
сме Прољеће.

Програм су веома надахнуто 
водили и одломке из књиге чита-
ли Влатка Турањанин Поповски 
и Југослав Рађеновић.

Овој промоцији, између оста-
лих, присуствовали су академик 
Слободан Реметић, потпредсјед-
ник АНУРС, проф. др Сузана Рајић, 
проф. др Петар Алексић, проф. др 
Љиљана Гавриловић, проф. др Ми-
ла Павловић, проф. др Драган Вујо-
вић, проф. др Милица Пецељ (до-
битник Фулбрајтове стипендије), 
Душица Пецељ, књижевница Ве-
сна Капор, писац Божидар Бјелица 
Јапан, Габријела Братић, генерали 
Саво Сокановић, Миленко Жива-
новић, Стојан Коњиковац и Петар 
Шкрбић, пуковник Неђо Попара, 
пуковник Милан Комар, кардиолог 
Ратко Милошевић, предсједници и 
представници завичајних удруже-
ња: Жарко Ратковић, Спасоје Ђого, 
Зоран Јањић, Слободан Бобан Дра-
шковић, Борислав Кркелић, Мишо 
Албијанић, Владо Салатић, бројни 
пријатељи и чланови породице… 

 ТРИФКО ЋОРОВИЋ

БИЉЕШКА О AУТОРУ

Mилован Рајка Пецељ рођен је 15. 12. 1949. године у Гајдобри. 
Студије географије завршио је 1975. на Природно-математичком 
факултету у Новом Саду, где је магистрирао и докторирао 
1989. године. Предавао је у гимназији у Коњицу, на Природно-
математичком факултету, Шумарском и Пољопривредом факултету 
у Сарајеву и Мостару, затим на ПМФ у Приштини и Бањалуци, на 
Шумарском факултету у Бањалуци, Саобраћајном факултету у 
Добоју, Пољопривредном факултету и Филозофском факултету 
у Источном Сарајеву. Од 1992. био је професор на Учитељском 
факултету Универзитета у Београду и ПМФ Универзитета у 
Приштини. Од 2006. до 2020. године радио је у звању редовног 
професора на Географском факултету Универзитета у Београду, када 
је и пензионисан. У 44 године дугој наставничкој каријери oбављао 
је дужности предсједника Савјета ПМФ у Сарајеву, шефа Одсјека 
за географију и предсједника Географског друштва БиХ. Био је био 
потпредсједник Кошаркашког савеза БиХ. 
Oд 1999. до 2004. године обављао је дужност декана Филозофског 
факултета Универзитета у Источном Сарајеву. Руководио је 
реформом образовања у Републици Српској (2004–2005). За књигу 
Јевто Дедијер – живот и дело добитник је награде Владимир Ћоровић 
за најбоље дјело написано на српском језику 2009. и 2010. год.
Пецељ је био министар просвјете и културе у Влади Републике Српске. 
Од 2019. године је предсједник Удружења Љубињаца у Београду. У 
Бањалуци је 18. децембра 2018. године изабран за иностраног члана 
Академије наука и умјетности Републике Српске  – АНУРС.

 » Милован Пецељ са унуком, Војо Ковачевић, Вељко Брборић, Јован Делић, Југослав Рађеновић и Влатка Турањанин Поповски
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БИЉЕШКА О САГОВОРНИКУ

Антун Милетић је рођен у Славонском Броду 1931. године. 
Југословенски је и српски историчар и магистар историјских наука. 
Био је официр ЈНА до 31. децембра 1990, када је пензионисан у чину 
пуковника с дужности начелника Архива оружаних снага СФРЈ и са 
звањем вишег научног сарадника из области војне историје.
На основу књига и научних радова из историје Другог свјетског 
рата, посебно на основу књига Концентрациони логор Јасеновац 
те на основу звања вишег научног сарадника, Универзитет у 
Приштини му је признао научни степен магистра историјских наука 
и одобрио рад на докторској дисертацији Вермахт и партизански рат. 
Од формирања одбора САНУ за сакупљање грађе о геноциду над 
српским и другим народима Југославије, био је његов дугогодишњи 
и један од најактивнијих чланова. Члан је историјске комисије 
Раселовог суда за Југославију.
Био је дугогодишњи сарадник и пријатељ академика Владимира 
Дедијера, предсједника Раселовог суда. Милетић је објавио 20 
књига, више од 60 научних радова и десетине чланака и фељтона у 
штампи. Живи и ради у Београду.

Историчар и магистар војних 
наука Антун Милетић из 
Београда је у разговору за 

бањалучки дневни лист Глас Срп-
ске истакао да се у посљедње ври-
јеме врши не само ревизија броја 
жртава, него и ревизија историје. 
Према његовом мишљењу више 
се не зна ко је добио, а ко изгу-
био Други свјетски рат, а посебно 
је нагласио да се ревизијом баве и 
многе државне установе у Србији.

ПОЛИТИЧАРИМА ЈЕ ВАЖНО ДА 
ПОЛОЖЕ ЦВИЈЕТ У ЈАСЕНОВЦУ

Објашњавајући зашто се поку-
шава умањити број српских стра-
далника у Другом свјетском рату 
и Јасеновцу, Милетић је нагласио 
да су Срби поднијели огроман те-
рет и у Првом и Другом свјетском 
рату. Посебно се осврнуо на суд-
бину јасеновачких жртава.   

– Из логора Јасеновац спасло 
се свега 128 заробљеника, од чега 
сам разговарао с њих више од 40. 
Један преживјели логораш, Јевреј 
Јожа Ерлих, радио је 20 година као 
службеник поред мене. И од њега 
сам чуо свједочење. Многи од њих 
се међусобно нису ни познавали. 
Неки су били у електричној цен-
трали, други у циглани, трећи у 
кожари… били су разбацани. Ви-
дјели су се само кад су били збо-
рови, а то је било укупно два-три 
пута. Књига Против заборава и 
табуа припремљена је за засједа-
ње Раселовог суда у Риму 1990. го-
дине. Главни покретач Владимир 
Дедијер написао ми је писмо да се 
враћа те године и да ћемо то све 
средити. У међувремену је умро 
у Америци. Остало је све на мени. 
Ту књигу сам објавио, али због си-
туације у Југославији било је мало 
заинтересованих, а сад их је још 
мање. Свима је важније да ли су 
положили цвијет у Јасеновцу – ре-
као је Милетић и додао да је као 
историчар сазнања објавио у че-
тири књиге што је поткријепио са 
више од 2.000 докумената. 

– Кад је Државна комисија ко-
ју је одредио Статистички завод 
ФНРЈ направила списак написа-
ли су да је у Јасеновцу страдало 
43.000, а пошто ни то није одгова-
рало, рад те комисије је стављен 
ад акта. То је било одмах послије 
рата. Тада је и БиХ изучавала број 
страдалих. Ишли су од мјеста до 
мјеста и констатовали да је на те-
риторији БиХ убијено 186.000 љу-
ди. Иста тематика изучавана је и 
у Херцеговини. То је било послије 
рата. Хрватска је имала картотеку 
страдалих само на својој терито-
рији. Картотека је имала око 120 
картица, а по њиховим подацима 
је било само 50.000 убијених у Ја-
сеновцу. Сва та различита истра-
живања и различити спискови јесу 
резултат ове данашње ситуације. 
Убиства у Јасеновцу нису истра-
жена демографски, ни археоло-
шки, ни медицински, ни судски… 

Милетић тврди да су истражи-
вања у Доњој Градини мало запо-
чета, али да је све скупа истраже-
но тек око 20 одсто. 

– Ископали су пар јама. У не-
кима су нашли трагове, у неки-
ма није било ничега. Усташе су 

крајем 1944. и 1945. године ва-
дили лешеве из јама и на лома-
чама спаљивали, тако да су уни-
штили трагове. Исто тако, прави-
ли су спискове само оних за ко-
је је постојала одлука, а оне, који 
су довезени композицијама, ваго-
нима, нико није пописивао. Ма-
совна убиства у Градини почела 
су у прољеће 1942. након што су 
биле поплаве па се вода повукла. 
Од марта 1942. жртве су довозили 
на ледину и убијали, без списко-
ва. Али су регистровани вагони.

НА МОМ СПИСКУ НЕМА ЉУДИ 
КОЈИ СУ УБИЈЕНИ ВАН ЈАСЕНОВ-
ЦА

Милетић је живио у Славон-
ском Броду, јер је ту његов отац 
радио као жељезничар, а тврди да 
је као дванаестогодишњи дјечак 
1943. свједочио неким од транс-
порта. 

– Сјећам се како су људи јаука-
ли у вагонима, тражили су воде. 
Ми смо у те вагоне кроз решет-
ке убацивали јабуке да им мало 
олакшамо муке. Дешавало се и да 
жељезничари чуварима кажу како 
нешто не ваља на вагону, точак и 
слично, мували су како би им по-
могли да се избаве. Са жељезнич-
ких станица у Винковцима и Сла-
вонском Броду добио сам подат-
ке о броју композиција и вагона, 
па сам тражио податке колико је 
могло да стане у краће, а колико 
у дуже вагоне. Негдје је могло да 
стане по 40, негдје 60 људи итд. 
Тако сам добијао процјене колико 

је могло да их стигне у тим ком-
позицијама. Њих сам у докумен-
тима означавао као НН лица. Об-
јавио сам поименични списак са 
82.000 убијених логораша и дру-
ги од 60.000 НН лица, што значи 
да сам утврдио више од 140.000 
убијених у Јасеновцу. Тај број је 
без икакве сумње већи. Ова нова 
хрватска држава на споменик је 
урезала имена жртава, која сам 
ја нашао, али су их они поређа-
ли по абецедном реду да се не би 
знало које су нације, вјере, пори-
јекла. У мојој књизи је списак по 
републикама, мјестима и азбуч-
ном реду. Ту је обухваћено 348 
градова и 2.180 села. Већину села 
сам, користећи годишњи одмор, 
обишао у Славонији, јер сам имао 
пријатеље. У БиХ сам обишао по-
дручје од Градишке, Приједора и 
многа друга мјеста с Драгојем Лу-
кићем, који је истраживао о дјеци 
убијеној у Јасеновцу. Након тога, 
добио сам стотине писама захвал-
ности у којима су ми се људи за-
хваљивали јер су коначно сазна-
ли гдје су им чланови породице 
страдали. На примјер, пронашао 
сам да је отац, генерал пуковник, 
Јефте Шашића, Јово, убијен у Ја-
сеновцу. Е, онда су почели да твр-
де да то није тачно, да је у Јасе-
новцу страдало највише 125.000 
људи. На мом списку нема људи 
који су убијени ван Јасеновца, у 
Јадовну, Глини, Дубици итд. Кад 
је то подручје гдје је било Јадов-
но припало Италијанима они су 
затворили логор, а заточеници су 

исељени у Јасеновац. У тој сеоби 
многи су успјели да побјегну, до-
био сам њихове изјаве.

ПОСТАВКА КРИЈЕ ИСТИНУ 
Милетић се осврнуо и на чиње-

ницу да Тито никад није посјетио 
Јасеновац. 

– Тито званично никад није по-
сјетио Јасеновац. Једанпут кад су 
се враћали из Загреба свратио је у 
Јасеновац. Али, шта да види, та-
да ничег није било тамо? Онда је 
био став да ће доћи кад се нешто 
тамо направи. Стево Крајачић, 
Владимир Бакарић и други су на-
редили да се то мјесто сравни са 
земљом да се не би знало да је ту 
био логор. Онда су измислили да 
је то био комунистички логор за 
Хрвате. Осим тога, дешавало се 
и да су мјештани узимали цигле 
за куће које су усташе срушиле у 
рату. Тако је то све зарасло у ба-
руштину, у шибље, све до 1961. 
године кад су почели људи дола-
зити, палити свијеће… Споменик 
је подигнут 1966. и направљена 
је нека поставка, прилично сла-
ба и неадекватна. Пред почетак 
рата, 1988. директорка ЈУСП Ја-
сеновац Ана Пожар питала ме је 
да ли би хтио да направим проје-
кат музејске поставке. Та постав-
ка је ту била до 1993. године. Онда 
су прво упали устаници, послије 
су ушли Хрвати, али су ипак дио 
тродимензионалних експоната и 
слика успјели да спакују у метал-
не кофере и пребацили у Дубицу, 
одатле у Бањалуку. Симо Брдар је 
све то дао Американцима. Они су 
то однијели у Њујорк и на крају 
вратили Хрватима. Тако је завр-
шила та поставка. Садашња није 
ни близу тој. Добио сам пројекат 
и већ кад сам видио прву страну 
било ми је јасно. Концепт је такав 
да је жртва појединац. Они су на-
правили изложбу као Јевреји. Су-
штина је да се на прву не види да 
је највише убијено Срба. Зато су на 
споменик уклесали имена, али по 
абецедном реду, списак од 83.000 
имена, који ништа не казује.

БЕЗБЈЕДЊАЦИ ТРАЖИЛИ 
АРХИВУ ЈЕФТА ШАШИЋА

Милетић се као историчар ба-
вио и Голим отоком о чему је на-
писао књигу заједно с Јефтом Ша-
шићем. 

– Он је ишао с другима да тра-
жи мјесто за Голи оток. Он лично 
је саслушао више од 1.300 офи-
цира, 150 споменичара… Мене је 
ангажовао кад је отишао у пензи-
ју да напишемо ту књигу. На Голи 
оток су највише слали Србе. Срби 
су увијек волели Русе. И сад их во-
ле. Малтене смо завршили књи-
гу и десило се да је Јефто умро. 
Сутрадан дођу безбједњаци и сву 
његову архиву и то што смо ради-
ли однесу. Али ја увијек из предо-
строжности радим у два-три при-
мјерка, код мене је било 80 одсто 
тих материјала. Ту сам књигу на-
писао и објавио.

Милетић не крије да је био 
члан КПЈ, али истиче да никад 
није написао књигу о комунизму. 

– Очигледно је да комунисти 
нису успјели да проблеме ријеше 
братством и јединством. Испрва 
сам мислио да је била добра одлу-
ка у АВНОЈ-у о подјели на репу-
блике, али сад видим да је ту на-
прављена велика грешка. Словен-
ци су након тога навијали за себе, 
Хрвати за себе, муслимани за се-
бе… било је много колаборацио-
ниста. Да ли Срби његују културу 
сјећања? Не бих рекао. Сад се све 
своди на интерес и новац, а то је 
већ политика.

БРЗОЈАВКА ЗА ВАЛДХАЈМА
Милетић се посебно бавио уло-

гом нацистичког официра контра-
верзног Курта Валдхајма. 

– Много сам истраживао о 
Курту Валдхајму. Највећи дио се 
односи на Козару. Одликовао га 
је и Павелић, који је одликовао 
976 војника и официра за успјех 
у офанзиви на Козари. Одликовао 
га је и Тито, папа га је прогласио 
за витеза. Предложили су га за 
генералног секретара УН, иако 
су сви знали да је на листи рат-
них злочинаца. Државна коми-
сија тадашње ФНРЈ га је предло-
жила за ратног злочинца, тај ма-
теријал је доставила Међународ-
ној организацији УН и стављен је 
на свјетску А листу ратних злочи-
наца. Кад су истраживали њего-
ву прошлост подметнут је фалси-
фикован документ. Узели су брзо-
јавку, телеграм. Безвриједан, чак 
није ни требало да буде у архиву, 
нема ништа у њему. Али им је та-
кав требао. И онда су из два друга 
документа израдили фалсификат, 
онако сељачки, да кажем. Чим 
сам га угледао знао сам да је ла-
жан. Онда су ме извели пред ко-
мисију Савезног извршног вијећа 
да браним тај предмет. Службе-
ница ми доноси тај фалсификат 
и каже, „ево ово је из архива”. По-
гледам и кажем: „Такав документ, 
другови, не постоји у архиву”. Из 
џепа извадим и покажем ориги-
нална документа. Они нису зна-
ли да смо микрофилмовали гра-
ђу. Питају, ко је фалсификовао? 
Кажем им: „Онај ко је користио 
тај документ. Користио га је Ду-
шан Пленча, ви њега зовите”. По-
слије свега, ја сам кажњен уко-
ром, али осветио сам им се тако 
што сам написао књигу Брзојав-
ка за Валдхајма.

СВЈЕТЛАНА ЂУРИЧИЋ/ ГЛАС СРПСКЕ

Више се 
не зна 
ко је добио, 
а ко изгубио 
Други свјетски рат!
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ТЕРОР НАД СПЦ У ЦРНОЈ ГОРИ ЗА ВРИЈЕМЕ И ПОСЛИЈЕ ДРУГОГ СВЈЕТСКОГ РАТА

ЦРНОГОРСКА ГОЛГОТА:  
Свештенике бацали у јаме!
zzОд 200 свештеника у Црној 
Гори, током и послије Дру-
гог свјетског рата, побијено је 
њих 182, и то најчешће на  
најсвирепије начине, пошто 
су их претходно звјерски  
мучили – чупали им браде, ка-
чили им овнујска звона, упре-
зали у коњске кочије, тјерали 
их да пију крв убијених четни-
ка, живе их бацали у јаме.

ПИШЕ: ДОНКО РАКОЧЕВИЋ

Прије Другог свјетског рата, 
у Црној Гори је било скоро 
200 свештеника. Преживје-

ло је тек 15 застрашених цркве-
них пастира. Није преживио ни 
митрополит Јоаникије (Липовац) 
– убијен је по окончању рата, у 
једном потоку код Аранђеловца. 
Но, о том злочину ћемо касније. 
Кренимо редом…

Један од првих црногорских 
свештеника којег ће погубити ко-
мунисти је архимандрит Никодим 
Јањушевић, настојатељ Манасти-
ра Свети Лука у Жупи код Ник-
шића. Убијен је у манастирском 
конаку јула 1941. године, да би 
потом његове убице опљачкале 
многе манастирске драгоцјено-
сти, али и личне ствари убијеног 
архимандрита. Тако је однесено 
и 16 његових одликовања.

ЖИВЕ ИХ БАЦАЛИ У ЈАМЕ
Партизанска патрола Ловћен-

ског одреда, чији је командант био 
Пеко Дапчевић, одвела је Петра 
Вујовића из Жупе Добрске само 
зато што је био поп. По кратком 
поступку, осудили су га на смрт 
и живог бацили у јаму дубоку 17 
метара, у Куновом присоју, неда-
леко од Пековог штаба. Свједоци 
кажу да је пет-шест дана из јаме 
запомагао: „Воде, воде… Убијте 
ме ако сте људи!”

Ново Н. Караџић, свршени бо-
гослов из Лијеве Ријеке, пошто је 
побјегао са породицом из Метохи-
је, настанио се код ујака у околи-
ни Бијелог Поља гдје је ухваћен и 
звјерски убијен од својих братуче-
да партизана Луке Жарића и ње-
гових синова.

Жртве свијетлих револуцио-
нарних традиција Дурмиторског 
партизаног одреда су свештеници 
Ново Делић из Дробњака и прото-
јереј Богдан Церовић са Жабљака. 
У исто вријеме, у Боану, код Шав-
ника, изречена је смртна пресуда 
проти Митру Лопушини, али је он 
успио да побјегне. Попа Делића су 
бацили у јаму у Шавнику, са још 
16 угледних људи; о том злочину 
је Радован Бећировић испјевао 
гусларску пјесму.

У Црмници су комунисти 
опљачкали скоро све манастире, 
а у некима су чак и логорске ва-
тре палили. Тако је у Цркви Све-
те Петке у Подгори потпуно изго-

рио иконостас са иконама и оде-
ждама.

За вријеме напада на Пљевља, 
1. децембра 1941. године, кому-
нисти су упали у Манастир Све-
те Тројице. Ухватили су архиман-
дрита Серафима Џарића, 75-го-
дишњег старца, претходно му по-
чупали браду, а онда га задавили.

На Бадњи дан 1942, комуни-
сти су побили и у ријеку Тару ба-
цили 38 људи. Међу њима су би-
ла и два свештеника из среза ко-
лашинског: Ђуро Томовић и Пе-
тар Грдинић.

Из ровачке општине убије-
ни су и бачени у јаму Мртвица, 
у фебруару 1942, свештеник Кр-
сто Бећковић и теолог Пеко Јо-
вановић. Иста јама прогутала је 
још 16 Ровчана.

Кривица Сава Пејовића, све-
штеника из Боке Которске, била 
је што је јавно осуђивао комуни-
стичко безбожништво и неморал. 
Зато је крајем марта 1942, убијен 
на путу за Поборе, гдје је ишао да 
служи вјерски обред.

Комунисти нијесу само убија-
ли свештенике, већ су их на раз-
не начине злостављали и понижа-
вали са намјером да унизе њихов 
углед у народу. Прота Косарић 
и још један свештеник били су 
упрегнути у коњске кочије, а ко-
мунисти су о том „херојском по-
двигу” испјевали пјесму: „Вјерне 
слуге пророка Илије, упрегнуте у 
коњске кочије…”

Одмах послије рата, звјерски 
је убијено неколико свештени-
ка. У Кртолама код Котора, ухап-
шен је прота Михаило Барбић, 
под лажном оптужбом да је издао 
Нијемцима неке комунисте који 
су касније ликвидирани. Дуго је 
звјерски мучен у которском затво-
ру, гдје је и убијен, а његов леш је 
бачен у затворску септичку јаму.

На другој страни Црне Горе, 
поп Пријовић, са Чемерна код 

Пљеваља, убијен је децембра 
1945. Претходно је нељудски 
мучен, бацан у воду по децем-
барском мразу, јахан, чупана му 
брада, сурово батинан. Мучитељ-
ска машта предано је радила, па 
је на крају везан за волове и та-
ко вучен по прашњавом и џомба-
стом друму.

ЛИКВИДАЦИЈЕ У ЦЕЉУ
Најстравичнија судбина заде-

сила је 76 свештеника, на челу са 
митрополитом Јоаникијем, који 
су хтјели да избјегну судбину ве-
ликог броја своје браће, па су от-
почели повлачење са четницима 
Павла Ђуришића, преко Санџака 
и Босне. Од 76 свештеника, само 
су неколицина преживјела велики 
комунистички злочин и енглеску 
подвалу: Крсто Рогановић који је 
успио да се пребаци у Италију, и 
Марко Кусовац који је пронашао 
неку везу у комунистичким редо-
вима и доцније свједочио против 
митрополита Арсенија.

Митрополит Јоаникије и све-
штеници су кратко вријеме држа-
ни у једном логору у непосредној 
близини Цеља. Сви они су, изузев 
митрополита, предани у руке цр-
ногорских комуниста који су их, 
голе и везане телефонском жи-
цом, спровели у Техарје код Цеља, 
гдје су стрељани. Радуле Ј. Осто-
јић је свједочио: „Митрополита 
Јоаникија и остале свештенике 
су злостављали, палили им косе 
и браде, палили им мантије, ло-
мили крстове и спаљивали пред 
њиховим очима иконице и све-
те књиге. Јоаникију су доносили 
четничку крв у чашама и примо-
равали га да пије.”

Митрополита Јоаникија де-
портовали су у Београд. Послије 
тога је спроведен у Младеновац, 
па у Аранђеловац. Једина кривица 
му је била што је био антикому-
ниста. Према једној верзији, Пе-

ко Дапчевић је био наредбодавац 
његовог убиства, Владимир Ро-
ловић извршни пресудитељ, док 
је Василије Циле Ковачевић био 
непосредни егзекутор. По дру-
гој верзији, убио га је лично Пе-
ко Дапчевић. Сигурно је сљедеће: 
убијен је 15. маја 1945. године, у 
једном потоку код Аранђеловца.

Комунисти су се обрушили и 
на цркве и црквену имовину, о 
отимању црквених имања да не 
причамо – ријеч је о хиљадама 
хектара њива, ливада и шума. У 
Рожајама је 1947. године поруше-
на црква, скојевци су били анга-
жовани и за рушење Пивског ма-
настира, који је у посљедњи час 
спасио један старији вјерник. Цр-
ква Свете Тројице у Брезојевица-
ма код Плава, послије рата је била 
два пута у пламену, оба пута су је 
спалили скојевци, а црквено зво-
но са брда Градац бацили у Лим.

КЊИГЕ НА ЛОМАЧИ
Из Цетињског манастира власт 

је однијела преко хиљаду књи-
га, много значајних докумената, 
бројне драгоцјености. Ове књи-
ге су већим дијелом данас у Би-
блиотеци Ђурђе Црнојевић на Це-
тињу, а много тога је завршило у 
приватним собама или на аукци-
јама у свијету. Дио намјештаја из 
радног кабинета митрополита Га-
врила Дожића и његових претход-
ника, однијет је и сада се налази 
у Дому омладине у Подгорици.

Пљеваљска Црква Свете Пет-
ке скрнављена је на најприземни-
је начине; као и Манастир Мора-
ча, чија је огромна библиотека и 
архива, спаљена на ломачи 1952. 
године, у присуству колашинских 
партијских функционера.

За послијератни однос комуни-
стичке власти према Цркви, једна 
од примјера је и страдање митропо-
лита Арсенија Брадваревића, који је 
наслиједио свог несрећног претход-
ника мученика Јоаникија, 1947. го-
дине. Митрополит Арсеније је био 
веома посвећен обнови Цркве. То 
је засметало Блажу Јовановићу и 
осталим комунистима, па је 1953. 
године, на монтираном процесу, 
осуђен на 11 година робије под оп-
тужбом да је радио против режима. 
На крају тог суђења, митрополит 
Арсеније је рекао: „Какав је то цр-
ни режим који један стари митро-
полит, са три-четири свештеника, 
може срушити?!”

Проти Луки Вујашу, секрета-
ру Митрополије, суђено је исто-
времено, јер није хтио да свједо-
чи против митрополита Арсени-
ја. У затвору су га жестоко мучи-
ли и толико пребијали да су му се 
ноге одузеле.

Рушење Његошеве капеле на 
Ловћену, комунистичка власт је 
замислила као посљедњи ударац 
српству и православљу у Црној 
Гори. ИЗВОР: СЕДМИЦА.МЕ

 » Ово је фотографија настала приликом вађења остатака жртава комунизма из јама у 
зиму 1941/42. Снимци су спасени тако што их је енглески пуковник Вилијем Бејли, 
шеф британске мисије при Врховној команди генерала Драже Михаиловића, 1944. 
године однио из Црне Горе и предао краљу Петру Другом у Лондону, а краљ Петар 
их је дао мајору Николи Бојовићу, команданту 1. дурмиторске бригаде, који се, по 
изласку из њемачког логора 1945. године, настанио у Лутону крај Лондона. Мајор 
Бојовић је снимке оставио свом сину, др Радмилу Бојовићу из Београда.

ХЕРЦЕГОВИНА  
НЕ ЗАБОРАВЉА  
ВОЈВОДУ РАДОВИЋА

На градском гробљу у Билећи, оби-
љежено је 25 година од страдања 
војводе Рада Радовића, командан-
та чувених Билећких добровољаца.
Породица, некадашњи саборци и 
пријатељи присјетили су се њего-
вих ратних дана, заслуга и трагич-
ног страдања.
Тог 8. марта 1998. године вијест о 
трагичној смрти војводе Рада Радо-
вића, команданта билећких добро-
вољаца који су дали немјерљив до-
принос за одбрану Републике Срп-
ске, потресла је цијелу Херцеговину. 
И данас након 25 година, сјећања и 
бол не блиједе.
– Имала сам девет година када је та-
та погинуо. Памтим сваки загрљај, 
боју гласа, а мислим да су људи до-
принијели очувању сјећања на ње-
гова дјела. Јако сам поносна на то, 
а можда и тај понос чини да се бол 
лакше преживљава – каже Милица 
Радовић, кћерка војводе Радовића.
Као најпоштованијем команданту 
Одбрамбено-отаџбинског рата, Би-
лећани су Радовићу подигли споме-
ник који краси главну градску улицу 
у овој општини и подсјећа нове ге-
нерације на јуначке подвиге војво-
де и његових добровољаца. РТРС

 
СЈЕЋАЊЕ НА МАУЗЕРА 

У оквиру обијежавања 31. годишњи-
це Дана одбране града Бијељина 
представници Удружења ветерана 
Гарда Пантери положили су вијен-
це и цвијеће на спомен обиљежје на 
мјесту гдје је убијен комадант Гарде 
Љубиша Савић Маузер.
Он је у вријеме избијања ратних су-
коба у Бијељини био шеф Кризног 
штаба, захваљујући којем је орга-
низован српски народ у Семберији.
Предсједник Удружења Гарда Пан-
тери Петар Цвијетиновић истакао је 
да је Маузер у најтежим тренуцима 
организовао српски народ у Сем-
берији, а Бијељина је деблокирана 
у року од три дана.
 
 
У БРЧАНСКОМ НАСЕЉУ 
ГРБАВИЦА ОБИЉЕЖЕНО 
30 ГОДИНА ОД МАСАКРА 
НАД 13 СРПСКИХ БОРАЦА
У брчанском насељу Грбавица оби-
љежено је 30 година од масакра над 
13 српских бораца који су починили 
припадници такозване Армије БиХ.
За тај злочин нико није одговарао. 
Јован Пудић чијем су сину Синиши 
одсијецали дијелове тијела, разо-
чаран је у правосуђе и институције.
– Људима којима су живима вадили 
очи, одсијецали главе, ломили руке, 
ноге, ребра, одсијецали дијелове ти-
јела и нису криви, како да кажем сада 
да је мени држава добра, да је суд до-
бар, не могу никако – рекао је Пудић.
Предсједник БОРС-а Ранко Остојић 
сматра да је подухват међународне 
заједнице и руководства Бошњака 
да се Срби покажу као агресори, а 
друга два народа као жртве.
Министар енергетике и рударства 
Републике Српске Петар Ђокић ре-
као је да грађани Грбавице носе те-
жак терет. РТРС
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JУБИЛАРНО 40. ВЕЧЕ МРКОЊИЋАНА
У ресторану Дома војске Србије 31. 

марта је одржано 40. јубиларно Ве-
че Мркоњићана. Они су једно од нај-

старијих завичајних удружења у Београду 
и Србији. Успјели су да одрже континуитет 
у врло турбулентним временима.

Како је на почетку програма рекао Дра-
ган Стојичић да су поред рата у завичају, 
санкција, бомбардовања, ковида опстали и 
наставили са дружењима како у Београду, 
тако и у завичају Мркоњић Граду.

Предсједник Удружења Мркоњићана 
Славко Самарџија је рекао да ће се тру-
дити да настави оно што су Мркоњићани 
започели прије више од 40 година када су 
основали Удружење.

– У питању је култура, хуманост и шко-
ловање. Вама сваком појединачно хвала 
што сте дошли и што сте у срцу понијели 
ваш крај и уљепшали ово вече.

СМЈЕНА ГЕНЕРАЦИЈА
Као и сваке године Вече Мркоњићана не 

би било потпуно без пријатеља из завича-
ја. Замјеник начелника Мркоњић Града Го-
ран Милановић поздравио је све присутне.

– Мој први долазак у Београд прије 22 
године је био управо долазак на Вече Мр-
коњићана, са мојим покојним оцем. Тако 
да вечерас ово дружење доживљавам вр-
ло емотивно. Вријеме пролази, генерације 
се мијењају, али Вечери Мркоњићана нас 
одржавају. Надам се да ћемо се још мно-
го година дружити и наставити успјешну 
сарадњу и са новим предсједником Удру-

жења Славком Самарџијом. Кум овогоди-
шњег дружења је Јован Марчета.

На Вечери Мркоњићана био је и дуго-
годишњи пријатељ Удружења Мркоњића-
на предсједник Савеза Срба из региона и 
народни посланик Миодраг Линта.

– Знам да смо се веселим поводом оку-
пили, али морам да подсјетим на чињеницу 
да се навршава 27 година од отварања ма-
совне гробнице у Мркоњић Граду. 1. априла 
1996. године почела је ексхумација посмрт-
них остатака 181 српског борца и цивила 
које су на најсвирепије начине убили при-
падници Хрватске војске, Хрватског вијећа 
одбране и тзв. Армије Босне и Херцеговине. 
Тешко здрав разум може да замисли шта 
су ти монструми чинили тим мученицима. 
Прошло је скоро три деценије и још увијек 
нема правде за те жртве. Разлог за то је што 
и даље доминира у западном дијелу међу-
народне заједнице стереотип и лаж да 
су Срби агресори и злочинци, а сви 
остали жртве. Оно што очекујемо 
је да наша мајка Србија још актив-
није и систематичније води борбу 
за истину и да се оснује један Ме-
моријални центар жртава деведесе-
тих година на простору бивше 
Југославије у Београду.

Гости су били још и на-
челник Одјељења за изград-
њу града и управљање имо-
вином Мркоњић Град Бо-
рислав Дакић, предсјед-
ник Удружења Срба из Ре-

публике Српске и Републике Српске Кра-
јине из Панчева Сава Мирковић.

Захвалнице су примили Борислав Јан-
ковић и кум славе Јован Марчета који су 
помогли при снимању филма о Мркоњић 
Граду.

НАСТУП КУД-А ПЕТАР КОЧИЋ
На Вечери Мркоњићана наступио је 

КУД Петар Кочић Мркоњић Град, које је 
основано 2016. године како је за Српско 
коло рекла кореограф Ивана Поповић (на 
слици доље).

– Имамо 250 чланова, разврстаних у 7 
фолклорних група, од најмлађих од три и 
четири године, па све до педестогодишња-
ка. Активни су и наше мушка и женска пје-
вачка група. Врло смо поносни на Игре из 
Мркоњић Града које изводимо.

Поред наступа по Републици Српској 
и Србији овај КУД је ишао и на турнеје по 

Турској, Бугарској, Црној Гори, спрема-
ју се за одлазак у Грчку у јуну. Више 
пута су били код пријатеља у Швај-
царској, Аустрији.

– За Игре из Мркоњић Града, са-
шили смо и најприближније ориги-

налне ношње, у чему нам је по-
могла Маја Бошкић која их је 

шила.
У цијелој Републици Срп-

ској млади одлазе, али По-
повићева каже да они у 
КУД-у немају тај проблем 
јер је сала стално пуна. Пре-

ко недјеље имају пробе, а викендом на-
ступе.

– Ја сам рођена у Темерину, а тренутно 
живим у Мркоњић Граду. Како би усаврши-
ла своје знање посјећујем разне семинаре 
и предавања, како би са својом колегама 
размијенила знање и искуство.

Организована је и лутрија, те су мно-
ги гости кући отишли са вриједним награ-
дама. Госте су забављали: вокали Милица 
Крсмановић и Миливоје Бубања, хармо-
ника Ненад Станковић и клавијатура Не-
над Балешевић.

Да ово вече буде тако успјешно органи-
зовано поред организатора заслужни су и 
спонзори: Компас комерц Боре Глушца, 
Мастер груп Нови Сад, покојног Владана 
Цвијића, Момис Зрењанин браће Станић, 
предузеће Стеве Михаљчића, Савез Срба 
из региона на челу са Миодрагом Линтом, 
ПГП РТС и Радослав Грајић који је недав-
но преминуо, Интер силвер Тоде Ђурано-
вића, Рудници боксита Душан Зељковић, 
Еко Зона Зеленковац Борислав Јанковић, 
Општина Мркоњић Град, Војо Костић, Теле-
ком Мркоњић Град, Црквена општина Бео-
град, ПИК Тамиш Панчево, Жарко Гајић, 
Мегатрејд Удба, Универзал Лекић.

Истакнути појединци који помажу Удру-
жење су др Стеван Павловић, предсједник 
Славко Самарџија, Перо Дакић, покојни 
Ђоко Стојичић, Славко Лисица, Раде Зељ-
ковић, Јелена Ђокић, Душан Костић, Сре-
то Јокес, покојни Пантелија Дакић, покој-
ни Илија Терзија. ДРАГАНА БОКУН

 » Драган Стојичић, Горан Милановић и Славко Самарџија

ВЕСЕЛО НА 13. КРАЈИШКОЈ ВЕЧЕРИ У СМЕДЕРЕВУ
Одржано 13. Крајишко вече 1. 

априла у Мотелу на раскршћу 
у Смедереву које је организова-
ло Удружење Крајишника града 
Смедерева – Организациони од-
бор: Ратко Шупица, Милан Гаћеша, 
Милан Шумоња и Милан Чалић.

Гостима се обратио Милан Гаће-
ша и поздравио све присутне госте 
којих је било око 400. Овом прили-
ком је поздравио и народног по-
сланика и предсједника Савеза Ср-
ба из региона Миодрага Линту ко-
ји је био гост ове Крајишке вече-
ри. Ресторан је био испуњен до по-
сљедњег мјеста, а многи су људи и 
остали без карте који су жељели да 
присуствују овој завичајној вечери.

Уз звуке завичајне пјесме у изво-
ђењу Миле Делије и Моме и Доди-
ра веселило се до раних јутарњих 
часова, подијум је био пун.

Како је за Српско коло рекао је-
дан од организатора Ратко Шупи-

ца гости су презадовољни атмосфе-
ром и добили су само позитивне 
коментаре.

– Жао нам је што нисмо могли 
да примимо више људи, гости су 
долазили из разних крајева Србије, 
не само из Смедерева. Ми смо као 
организатори презадовољни, али 

то је мање битно, оно што је важно 
како су се провели наши земљаци 
и пријатељи, а управо од њих смо 
добили само позитивне коментаре.

Ово удружење се током годи-
не бави и хуманитарним радом, 
ових дана треба да уруче Црве-
ном крсту 150 пари нових ципе-

ла, донаторка је жељела управо 
преко њиховог Удружења да до-
нира ципеле.

Сви присутни су могли да купе 
лутрију и освоје неку од бројних 
награда које су донирали спонзо-
ри: главни спонзор Милан Козар, 
Месара Недељковић, Мики бербер 
(мушко шишање и бријање), Бран-
ко Богдановић (Чварак месни про-
изводи), Вељко Вулканизер, струга-
ра Урош, Драган Дејановић, Ђунекс 
Ленка и Дејан Петровић, Миомир 
Булајић, Стругара Песник Радинац, 
Драган Јањић Малац Мотел на рас-
кшћу, Ђука Драгаш, Катарина ко-
мерц, Душан Делта, Драган Мрђе-
новић, Гаги Живановић, Сњежа-
на Вукеља, Перо Кос Комфорт Ин 
апартмани у Врњачкој Бањи, Трго-
винска радња Брана, Трговина Зока 
Милорад Славић, Фирма Дорсон и 
Фотографска радња Мики.

ДРАГАНА БОКУН »  Милан Гаћешa

 »  Ратко Шупица и Милан Шумоња

 » Чланови КУД-а Петар Кочић са Иваном Поповић, Миодрагом Линтом, Гораном Милановићем, и Славком Самарџијом
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OДРЖАН ЈЕДАН ОД НАЈМАСОВНИЈИХ ЗАВИЧАЈНИХ СКУПОВА СРБА КРАЈИШНИКА

33. Кордунашко вече у Београду
Кордунаши и пријатељи Кордуна оку-

пили су се у ресторану Холивуд 11. 
марта 2023. године на традиционал-

ној 33. Кордунашкој вечери у организаци-
ји Завичајног клуба Кордунаша. Било је то 
вече игара, пјесме, дружења и доброг ра-
сположења. Директно са Кордуна да здра-
вицу одржи дошао је предсједник општине 
Крњак Перица Матијевић који је и аутор 
текста аутентичне кордунашке здравице. 
Након жеља за здравље и слогу, ваљало је 
заиграти и запјевати. Позорницу су испу-
нила дјеца из КУД-а Ћирило и Методије из 
највећег крајишког села Бусије, те запје-
вала и заиграла Пјесме и игре са Кордуна.

Предсједник Завичајног клуба Корду-
наша Слободан Шарац пожелио је добро-
дошлицу свим гостима.

–  Захваљујем се свим спонзорима и до-
наторима, поздравио бих све госте и поже-
лио им добру забаву.

ВАСКРСЛИ У НОВОМ ЗАВИЧАЈУ
Народни посланик Миодраг Линта за-

молио је присутне да минутом ћутања ода-
ју почаст свим српским жртвама од геноци-
да злогласне НДХ и свим страдалим Срби-
ма за вријеме Републике Српске Крајине.

– Срби Кордунаши послије катастрофе 
и трагедије коју су доживјели у новом за-
вичају показали су невиђену снагу, упор-
ност, вољу и енергију да се интегришу у 
Србији, Републици Српској и широм сви-
јета. Поред добродошлице Крајишници, 
Кордунаши очекују да Србија ријеши пи-
тања која их и даље муче као што су стам-
бено питање, да се крајишким борцима 
призна ратни стаж за читаво вријеме ра-
та у двоструком трајању, да Србија стане 
иза српских бораца у процесима који се у 
Хрватској против њих воде, да се започне 
борба за истину о страдању српског наро-
да, и још много других питања.

Предсједник Отаџбинског покрета Дра-
гомир Лалић рекао је да жели да пошаље 
снажну поруку младима, шта је оно што 
старији желе да пренесу на њих.

– Уз све уважавање које завређује За-
вичајни клуб Кордунаша желим да кажем 
да је ово заиста један импозантан скуп, и 
мислим да са овог скупа треба да поша-
љемо младима поруку како је вријеме да 
они преузму све оно што ми радимо. Ве-
лики Милош Црњански је рекао да је зави-
чај оно мјесто које свако од нас понаособ 
одлучи да је. Иако смо без своје воље до-
шли да живимо у мајку Србију, мајка Ср-
бија је наша отаџбина.

Водитељка програма Бојана Вучић при-
сјетила се ријечи са Кордуна: жњора, га-
њак, шајтов шемпуш, вертун, сепет, крто, 
рубац, ћено, ћемер, шкриљак, лампуш и 
вањкуш, зглајзнути, жвајзнути и нагласи-
ла да када си са онима који те ријечи зна-
ју, гдје год да си, ти си у завичају. 

Из завичаја је дошао и дожупан Карло-
вачке жупаније Дејан Михајловић и пред-
ставник Срба са Кордуна.

– Шаљем вам поздраве са Кордуна по-
чевши од Плашког и Карловца, преко Вој-
нића и Топуског, па све до Слуња, Бари-
ловића и Крњака. Свима нама Кордун је 
коријен који нам даје снагу, да корачамо 
успјешно кроз живот и боримо се са мно-
гим изазовима на нашем путу.

Млади умјетник са Кордуна Синиша 
Матијевић ове године је изненадио све 
пристуне поклонивши бисту Слободану 
Шарцу са његовим ликом.

Професионални фудбалер и репрезен-
тативац Србије Милош Косановић који 
игра за Ал Џазиру из Абу Дабија је послао 
фудбалски дрес који је његов отац Драган 
Косановић уручио потпредсједнику Душку 
Дејановићу. Милош је играо у Пољској, 
Турској, Белгији, а сада игра у Емиратима.

Кордун кафе из Бусија је обрадовао Зо-
ру Петровић из Горњег Будачког којој је 
био рођендан, и тим поводом су јој Слобо-
дан Шарац и Ђуро Шкаљац уручили торту.

Торту од фирме Break 4 Cake из Новог 
Сада је добио најбољи плесни пар вечери 
Мирјана и Милош Дудуковић.

ВЕЛИКИ БРОЈ ГОСТИЈУ И СПОНЗОРА
Гости су били: Клаудија Мандић хума-

нитарка, која помаже старијим људима 
на подручју Кордуна и Баније, прикупља-
јући за њих храну, кућне апарате и преко 
потребне основне намирнице и ствари за 
свакодневни живот, Милка Кајганић, пред-
ставница градоначелника и Града Зрења-
нина Радмила Марковић Маћешић, кон-
структор макета из Војнића Бранислав Му-
сулин, представница СКД Просвјета Вој-
нић Данијела Јурић, предсједник КУД-а Пе-
трова гора Београд Стево Бекић, три пред-
ставника Удружења виноградара и воћара 
Висови из Кљајићева на челу са Бранком 
Шоштарићем, у име МЗ Кљајићево Мир-
ко Бјелић и Никола Шушњар, који су по-
клонили печено прасе и кукурзузну пога-
чу, са Кордуна Жељко Матијевић и Синиша 
Матијевић, из Хришћанско-православног 
савеза Драгомир Петковић, историчар др 
Небојша Стамболија, глумац Дејан Стоја-
ковић, предсједник НК Петрова гора Са-
ша Колар и секретар НК Петрова гора Са-
ша Трбојевић, из ФК Кордуна Кљајићево 
су били предсједник Зоран Милетић, пот-
предсједник Ивица Драгић и Милан Ми-
шчевић, из ФК Чонопље дошли су Јово Бо-
шњак и Драган Косановић, док предсјед-
ник Милован Диздар је био спријечен да 

дође због пословних обавеза, организатор 
Врличке вечери Драган Петковић, пред-
ставник Координације удружења избјеглих 
и расељених у Републици Србији Дражен 
Тинтор и представнице Удружења Завичај 
Мирјана Пожар и Сања Шараба, у име пје-
вачке групе Завичајног клуба Кордунаша 
Звуци Кордуна био је Нина Кекић, Слобо-
дан Михајловић је дошао као представник 
Осме кордунашке дивизије из Кљајићева 
са сарадницима, предсједник Коалици-
је удружења избјеглица у Републици Ср-
бији Миле Шапић, из КУД-а Вук Караџић 
из Чонопље дошао је Драган Бајић, замје-
ник предсједника општине Пећинци Зо-
ран Војкић, предсједник Удружења Кра-
јишника западно од Дрине –  општински 
одбор Пећинци Рајко Јевић, Лука Гутеша 
и Ранко Лакетић.

Организована је и богата томбола са 
вриједним наградама које су обезбиједили 
спонзори: Еуротанктранс Стари Бановци, 
Арамбаша ДОО Бусије, Кордунтранс Буси-
је, Фит ин Сурчин и Апартмани Четворка 
Златибор, Кордун кафе Бусије, Апартмани 
Јована Бања Врујци, ВП Винотека Београд, 
Лабораторија Марковић Београд, Прои-
зводња Чутура Паић Београд, Мјесна За-
једница Кљајићево, Удружење Винограда-
ра и воћара Висови Кљајићево, ФК Кордун 
Кљајићево, СТР Нино Београд, Удружење 
8. Кордунашке ударне дивизије Кљајиће-
во, К 2 принт Зрењанин, Производња ко-
басица Бунчић Београд, Пољопривредно 
газдинство Обрадовић Београд, Производ-
ња торти Break 4 Cake Нови Сад, Натура 
Лаб Београд, Нина Вучинић Београд, Удру-
жење бораца Кордуна Београд, СУР Ску-
ла Београд, Печењара Реља Нови Бановци, 
Ресторан Прича Нови Бановци, Фаст фуд 
Буцко 2020 Бусије, Спас плус Батајница, 
Ресторан МБ Младеновац, Печењара НК 
Земун, Печењара Ледине Београд, Ресто-
ран Плитвице Београд, Ресторан Босиљак 
Батајница, Дента Р Београд и Завичајни 
клуб Кордунаша Београд.

Поред 155 вриједних награда биле су и 
награде: боравак у хотелу на Златибору ко-
ју је даровао Завичајни клуб Кордунаша из 
Београда, викенд у Апартманима Четвор-
ка на Златибору за четири особе, награду 
даровали Фит Ин и Четворка из Сурчи-
на, продужени викенд у Апартманима Јо-
вана за четири особе у Бањи Врујци. На-
граду даровала породица Златар из Перне 
са Кордуна. Два печена прасета даровали 
су Кордун кафе из Бусија и МЗ Кљајићево 
и Удружење виноградара и воћара Висови 
из Кљајићева.

За музику се побринуо Треф бенд, и 
пјевачи Зоран Судар, Миланка Вајагић, 
Душан Каназир и Ратко Шарац. Госте су 
кроз програм водили шармантни води-
тељски пар Бојана Вучић и Драган Тома-
шевић обоје из Доњег Војнића. Медијски 
спонзори су били: РТВ Ниагара, Студио 
ЛК и Српско коло. 

ДРАГАНА БОКУН

МИХАЈЛОВИЋ: СРБИ У ХРВАТСКОЈ  
НИКАД НЕЋЕ СЛАВИТИ РАТ 

Замјеник жупана Карловачке жупаније Дејан 
Михајловић је рекао да Срби на Кордуну своје 
културне манифестације организују преко 
СКД Просвјета и Српског народног вијећа. 
Асимилација је нешто што је присутно у свим 
мањинским заједницама, па је то случај и са 
Србима на подручју Хрватске, а самим тим и 
Карловачке жупаније.
– Ми се трудимо да успоримо тај процеса аси-
милације, прије свега кроз Ц модел у систему 
образовања. Прије неколико дана смо отвори-
ли учионицу и опремили је у Крњаку, гдје ће 
дјеца моћи његовати српски језик и културу. 
Настојимо кроз промоцију српске културе да 
Србима на подручју наше жупаније омогући-
мо да се едукују и уживају у српској култури.
Поред асимилације, потешкоће им ствара 
и антисрпска политика која је неријетко 
присутна у јавном простору и доводи до тога 
да се чланови српске заједнице повлаче и 
не желе се експонирати, јавно појављивати. 
Много пута не желе да учествују у раду српских 
културних институција.
Посебно тешке ситуације су када српска 
заједница обиљежава страдања својих 
припадника у посљедњем рату. Српске жртве 
се у хрватском јавном простору не признају 
и не поштују.
– Мени није проблем, нити ниједном припад-
нику српске заједнице да ода почаст на мјесту 
страдања у сваком рату, злочини се дешавају. И 
ја сам за то да се ода почаст свим жртвама које 
су страдале, без обзира биле цивилне или вој-
не. Оно у чему постоји подјела у хрватском јав-
ном простору је обиљежавање прослава. Ни-
ти ја, а и већина припадника српске заједни-
це нисмо спремни присуствовати прославама 
војних акција попут Бљеска и Олује, прије свега 
јер нисмо спремни да славимо рат, а поготово 
нисмо спремни да славимо акције у којима је 
велики број припадника српске заједнице по-
гинуо или је протјеран са огњишта.

 » Дејан Михајловић и Перица Матијевић

 » Милош и Мирјана Дудуковић, Слободан Шарац, Ђуро Шкаљац  » Тражила се карта више 

 » Синиша Матијевић и Слободан Шарац 

МАТИЈЕВИЋ: ОМЛАДИНА ЖЕЛИ 
ДА ЧУВА СРПСКУ ТРАДИЦИЈУ 

Перица Матијевић начелник опћине Крњак 
је навео да у опћини Крњак дјелује Српско 
културно друшво Просвјета пододбор Крњак, 
као и Удруга Бреза и током године организују 
више манифестација.
– Организујемо Годишњи концерт, оживљава-
мо успомене на старе занате као што је жетва 
жита, брање кукуруза, организујемо добро-
творне концерте за прикупљање средстава…
Оно што радује је што у Крњаку, по ријечима 
Матијевића, млади људи радо се баве 
активностима које имају за циљ очување 
традиције и културе.
– У Просвјети имамо 60 активних чланова и 
то су већином дјеца до 18 година. То им је 
вид дружења и забављања, а на тај начин 
оживљавамо нашу традицију и сјећања на 
наше дједове и прадједове.
Матијевић наглаша да је Просвјета друштво 
које повезује Србе у Хрватској.
– Идемо једни другима у госте, позајмљујемо 
међусобно ношње, чак и играче некада. Све 
дијелимо и једни другима помажемо.
Матијевић се захвалио Завичајном клубу Кор-
дунаша на позиву и гостопримству и похвалио 
организацију Кордунашке вечери.
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ОДЛУКА МИЛАНОВИЋА ДА ОДЛИКУЈЕ 
БРИГАДУ ХВО ИЗ ДЕРВЕНТЕ ЈЕ НАСТАВАК 
ПОНИЖАВАЊА СРПСКИХ ЖРТАВА

Скандалозна, али очекивана је одлука хрватског пред-
сједника Зорана Милановића да у Дервенти учествује 
на прослави оснивања злогласне 103. бригаде Хрват-
ског вијећа одбране (ХВО) на годишњицу злочина над 
српским цивилима у Сијековцу код Брода и да јој уручи 
одликовање представља наставак пљувања и нипода-
штавања српских жртава, чланова њихових породица и 
српског народа, оцијенио је предсједник Савеза Срба из 
региона Миодраг Линта.
Ријеч је о бригади која је починила страшне злочине над 
Србима на подручју Дервенте и Посавине што је добро 
познато Милановићу. Припадници те бригаде у логорима 
у Дервенти су на најсвирепије начине мучили и убијали 
српске цивиле и силовали српске жене. Многи логора-
ши су у међувремену преминули од посљедица тортуре, 
а многи живи су тешки инвалиди.
Линта подсјећа на још неколико од бројних примјера ве-
личања ратних злочинаца и вријеђања и понижавања 
српских жртава, чланова њихових породица и српског 
народа од стране хрватског предсједника.
Милановић је прошле године одликовао генерала Ђуру 
Матузовића који је оптужен пред правосуђем у БиХ да је 
током 1992. и 1993. године са групом хрватских офици-
ра и војника починио страшан злочин над српским ста-
новништвом у Орашју.
Милановић је 2021. године вратио седам ратних одли-
ковања и генералски чин господару живота и смрти у 
Осијеку и ратном злочинцу Бранимиру Главашу којем 
је Уставни суд Хрватске укинуо правоснажну пресуду за 
планску ликвидацију српских цивила у Осијеку из про-
цедуралних разлога.
Милановић је 2021. године уручио одликовања припад-
ницима 2. гардијске бригаде Громови који у својој хим-
ни имају рецитал „Громови, за дом спремни били” што 
јасно потврђује њен проусташки карактер.
Милановић је 2021. године у Карловцу присуствовао про-
моцији монографије Специјалне јединице полиције Гром 
чији су припадници, на челу са осуђеним ратним злочин-
цем Михајлом Храстовим, септембра 1991. године почи-
нили монструозни злочин над 13 припадника резервног 
састава ЈНА на Коранском мосту.
Милановић је прошле године изјавио да му је прича о 
убијеној српској дјеци постала неподношљиво гадљива.

 
СКРНАВЉЕЊЕ ПРАВОСЛАВНИХ ХРАМОВА 
У СТОЦУ И ДРУГИМ МЈЕСТИМА У ФБиХ 
ИЗАЗИВА СТРАХ КОД СРБА

Предсједник Савеза 
Срба из региона Мио-
драг Линта најоштри-
је осуђује скрнавље-
ње Саборног храма 
Вазнесења Господ-
њег у Стоцу и позива 
надлежне полицијске 
и правосудне органе 
у Федерацији БиХ да 
у најкраћем року ри-
јеше овај случај. Ме-
ђутим, минималне су 
шансе да одговорни буду приведени правди и адекват-
но кажњени узимајући у обзир чињеницу да се то није 
десило у претходним случајевима.
Линта истиче да наведени вандалски чин јесте један у 
низу напада на православне храмове у Федерацији БиХ. 
На примјер, Храм Вазнесења Господњег у селу Липа код 
Бихаћа оскрнављен је три пута, а Саборни храм Свете 
Тројице у Мостару је опљачкан чак 10 пута током про-
шле године. Потпуно је јасно да чести напади на право-
славне храмове у Федерацији БиХ имају за циљ да код 
малобројних Срба изазову додатни страх, неизвјесност 
и узнемиреност и да им се пошаље злокобна порука да 
за њих нема живота на својим огњиштима.
Линта aпелује представнике међународне заједнице у 
Босни и Херцеговини да јасно осуде наведене изливе 
нетрпељивости и заштите православне храмове и ма-
лобројне Србе у Федерацији БиХ. Трагична је чињеница 
да се пред очима међународних званичника некажњено 
скрнави и оштећује вјерска и културна баштина српског 
народа и шаљу поруке мржње Србима у Федерацији БиХ.

Ликвидацијом девет српских 
цивила у Сијековцу почињен  
први масовни злочин у БиХ
Предсједник Саве-

за Срба из региона 
Миодраг Линта ис-

тиче да је прије 31 годину 
свирепом ликвидацијом де-
вет српских цивила у селу 
Сијековaц, код Брода, по-
чињен први масовни зло-
чин у БиХ. 

Дана 26. марта 1992. го-
дине Хрватска војска и му-
слиманско-хрватске пара-
војне формације су уби-
ством чланова породица 
Зечевић и Милошевић и 
других у Сијековцу започе-
ле необјављени рат против 
српског народа у БиХ. Нај-
млађа жртва био је Драган 
Милошевић који је имао 
17 година а најстарија Јово 
Зечевић (72). Током седмо-
мјесечне хрватско-мусли-
манске окупације у Сије-
ковцу је убијено 46 српских 
цивила.

Злочин у Сијековцу 
представља почетак спро-

вођења плана ликвидације 
и етничког чишћења Срба 
у БиХ. Хрватска војска је 
23 дана раније односно 3. 
марта 1992. године извр-
шила агресију на тадашњу 
општину Босански Брод. Је-
динице Хрватске војске из 
Славонског Брода су пре-
шле мост на ријеци Сави и 
заједно са паравојним хр-
ватско-муслиманским фор-
мацијама заузеле ужи цен-
тар града и станицу мили-
ције. Наведени датум пред-
ставља најаву злочина ко-
ји ће се десити у Сијеков-
цу. Окупација Брода и зло-

чин у Сијековцу је један од 
бројних доказа да је српски 
народ био принуђен да се 
брани да би опстао на сво-
јим вјековним подручјима.

Линта је нагласио да 
је за овај свиреп злочин 
у Сијековцу осуђен једи-
но Земир Ковачевић и то 
на увредљиву казну од 10 
година затвора. Наведени 
злочин је посебно страшан 
јер су међу починиоцима 
били комшије муслимани 
и Хрвати. Иако постоји ве-
лики број материјалних до-
каза људи који су учество-
вали у злочину над Србима 

у Сијековцу и бројним дру-
гим мјестима на подручју 
Брода и Посавине никада 
нису одговарали пред ли-
цем правде.

Прошла је 31 година од 
злочина у Сијековцу, а још 
увијек нема правде за не-
дужне српске жртве, као 
што је нема за многе друге 
убијене Србе широм БиХ. 
Наше жртве се понижава-
ју, умањују и негирају док 
се муслиманске и хрватске 
жртве величају и преувели-
чавају. Могу се чак чути и 
сулуда објашњења и под-
метања да смо сами кри-
ви што смо убијени, муче-
ни и протјерани. Због тога 
је јако важно да покрене-
мо активну и планску бор-
бу за истину о страдању на-
шег народа. Један од начи-
на је оснивање Меморијал-
ног центра српских жртава 
на простору бивше Југосла-
вије у Београду.
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Реис Кавазовић жели да створи исламску БиХ
Најоштрије осуђујем као ратноху-

шкачку изјаву поглавара Ислам-
ске заједнице у БиХ реиса Хусеина 
Кавазовића да се земља мора бранити 
оружјем ако падну институције БиХ – 
поручио је предсједник Савеза Срба 
из региона Миодраг Линта. 

Наведена изјава представља у су-
штини позив на рат с циљем укида-
ња дејтонског уређења БиХ и ствара-
ња унитарне исламске државе како је 
то дефинисано у Исламској деклара-
цији Алије Изетбеговића.

Трагична је чињеница да Хусеин 
Кавазовић позива на оружје и при-
прему за рат умјесто на мир, толе-
ранцију, међусобно разумијевање и 
смиривање тензија у БиХ. У питању је 
неодговорно и неприхватљиво пона-

шање једног вјерског поглавара који 
очигледно заступа пројекат унитарне 
исламске државе као и бошњачки по-
литичари. Да је неко од великодостој-
ника Српске православне цркве рекао 
оно што је изјавио Хусеин Кавазовић 
о томе би брујао читав свијет и сти-
зале би осуде од низа међународних 
организација и држава.

Линта сматра да није реално оче-
кивати јасне и недвосмислене осуде 
запаљиве реторике Хусеина Кавазо-
вића из међународне заједнице нити 
од макар мањег дијела бошњачких по-
литичара. Такође, није реално очеки-
вати извињење од Исламске заједни-
це због посљедње скандалозне изјаве 
њеног поглавара. Није било извиње-
ња када је Хусеин Кавазовић недавно 

бранио имама Махића који је Светог 
Саву назвао зачетником фашизма, а 
СПЦ сектом, а својевремено је тешко 
увриједио Србе када је изјавио да се 
не смије допустити да „влах” влада 
Сребреницом.

Линта истиче да у Босни и Хер-
цеговини није могуће успоставити 
трајни мир, стабилност и међусобно 
повјерење док год са бошњачке стра-
не долазе овакве и сличне ратноху-
шкачке и пријетеће изјаве. То јасно 
показује да бошњачка политичка и 
интелектуална елита, скоро 28 годи-
на од завршетка рата, није искрено 
прихватила Дејтонски мировни спо-
разум према коме се БиХ састоји од 
Републике Српске и Федерације БиХ 
и три равноправна народа.

Скрнављење споменика српским жртвама  
на Гаравицама код Бихаћа је безуман чин
Недавно скрнављење споменика 

невиним српским жртвама на 
Гаравицама код Бихаћа представља 
безуман чин, оцијенио је предсјед-
ник Савеза Срба из региона Мио-
драг Линта. 

Наиме, код споменика је напра-
вљено импровизовано склониште за 
псе. У питању је још један у низу при-
мјера вријеђања, понижавања и ома-
ловажавања невиних српских жртава 
на подручју Федерације БиХ које су 
страдале за вријеме злогласне НДХ 
и током грађанског рата деведесетих 
година прошлог вијека.

Гаравице код Бихаћа су једно од 
највећих српских стратишта у Неза-

висној Држави Хрватској и у Европи. 
Усташки режим је на Гаравицама то-
ком јула и августа 1941. године почи-
нио геноцид над више од 14.000 неви-

них српских цивила са подручја би-
хаћког среза и околних мјеста Лике и 
Кордуна. На Гаравицама је страдао и 
мањи број других нација укључујући 
Роме и Јевреје.

Линта апелује на међународне 
организације и институције да најо-
штрије осуде наведени антицивили-
зацијски чин и захтијевају да надле-
жни органи у Унско-санком кантону 
и Федерацији БиХ хитно пронађу ор-
ганизаторе и починиоце и казне их у 
складу са законом. 

У питању је један од најстрашнијих 
видова злочина из мржње јер потпуно 
је јасно да бошњачким шовинистима 
сметају и мртви Срби.
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УПУТИТИ НАЈОШТРИЈИ ПРОТЕСТ 
ЗБОГ КОНФЕРЕНЦИЈЕ У ЕВРОПСКОМ 
ПАРЛАМЕНТУ О СТЕПИНЦУ

Потпуно је неприхватљиво да се ратни злочинац Алој-
зије Степинац поново у Европском парламенту прика-
зује као светац. Хрватска европосланица Жељка Зовко 
најавила је да 21. марта организује скандалозну конфе-
ренцију Блажени Алојзије Степинац – свједочанство вјере, 
истрајности и наде, поручује предсједник Савеза Срба из 
региона Миодраг Линтa.
Он позива Министарство спољних послова Србије да 
упути најоштрији протест због организовања наведене 
конференције. Потребно је да се, између осталог, хитно 
упуте протесна писма предсједнику и потпредсједници-
ма Европског парламента, предсједавајућем Комитета 
за спољне послове и свим политичким групацијама у 
Европском парламенту.
Линта истиче да сви до сада познати документи потвр-
ђују да је надбискуп Степинац безрезервно подржавао 
геноцидну НДХ од првог до посљедњег дана, да је Ср-
бе називао највећом опасношћу за Хрватску и подржа-
вао њихово масовно убијање, покатоличавање и про-
тјеривање, да је био директно одговоран за учешће ви-
ше од 1.000 католичких свештеника у геноциду над Ср-
бима. Упркос мноштву доказа за учешће у геноциду над 
Србима, Јеврејима и Ромима њега је комунистички ре-
жим, због политике лажног помирења, осудио за мање 
преступе и већи дио казне је провео у кућном притвору.
Линта је увјерен да Србија треба да покрене правну, ди-
пломатску и политичку борбу за међународно признање 
геноцида над Србима у НДХ и на тај начин се супротста-
ви бруталној ревизији историје Другог свјетског рата на 
простору бивше Југославије. То конкретно значи да др-
жаве потписнице Конвенције о спречавању и кажњава-
њу геноцида и међународне организације у својим пар-
ламентима донесу резолуције којима се масовно истре-
бљење Срба у НДХ признаје као геноцид.
Због тога је од суштинског значаја да Скупштина Србије 
усвоји Резолуцију о геноциду над Србима, Јеврејима и 
Ромима у НДХ. Поред тога, од кључне је важности да се 
оснује Меморијални центар геноцида над Србима у НДХ 
чији би циљ, између осталог, био борба за међународ-
но признање геноцида над нашим народом током Дру-
гог свјетског рата.

НИКАДА ЗАБОРАВИТИ НИТИ ОПРОСТИТИ 
НАТО АГРЕСИЈУ И НАШЕ ЖРТВЕ

Предсједник Савеза Срба из региона Миодраг Линта ис-
тиче да је свима јасно да је циљ НАТО агресије био отима-
ње дијела територије Србије а не рјешавање хуманитар-
ног или политичког питања. Савезна Република Југослави-
ја је нападнута под лажним оптужбама за масовно кршење 
људских права Албанаца, масакр у Рачку и преговорима у 
Рамбујеу, а добро је познато да је одлука о томе донијета 
далеко раније. У суштини то је била подршка терористич-
кој организацији косметских Албанаца, тзв. ОВК, која је до 
тада већ починила бројне и планске злочине.
Грађани Србије и читав српски народ никада неће забо-
равити нити опростити агресију и злочин који је почи-
нио НАТО пакт. Не можемо да заборавимо нити да опро-
стимо хиљаде невиних жртава, пострадалу дјецу, раз-
рушене фабрике, болнице, мостове и спаљене возове. 
На овај дан одајемо посебну почаст и дубоко поштова-
ње према војницима и полицајцима који су дали живо-
те и дијелове тијела у борби за слободу наше отаџбине 
и народа. Србија треба да увијек буде поносна на бор-
це који су херојски бранили своју земљу од агресије 19 
чланица НАТО пакта.
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Предсједник Савеза 
Срба из региона Ми-
одраг Линта истиче 

да Хрватска од завршетка 
рата води политику сми-
шљеног прогона крајишких 
бораца. Најновији примјер 
јесте неприхватљива одлу-
ка Државног тужилаштва у 
Ријеци да оптужи Драгана 
Бешира (81) и Слободана 
Ђорђевића (81) да навод-
но нису спријечили убиства 
Хрвата на подручју Ракови-
це и Коренице и да су на тај 
начин починили ратни зло-
чин против цивила. Опту-
жени имају пребивалиште 
на територији Србије.

Потпуно је јасно да Хр-

ватска у континуитету и 
масовно подноси кривич-
не пријаве, отвара нове ис-
траге, подиже оптужнице 
и доноси пресуде против 
крајишких бораца у најве-
ћој мјери на основу прет-
поставки, лажних доказа и 

лажних изјава свједока са-
радника. 

Хрватска путем хап-
шења и монтираних суд-
ских процеса против краји-
шких бораца плански ради 
на цементирању етничког 
чишћења српског народа, 

потврђивању лажног мита 
да се Хрватска бранила од 
„српског агресора” и на од-
враћању крајишких Срба да 
одлазе у свој завичај и бри-
ну о својој имовини.

Линта позива министар-
ку правде Мају Поповић да 
затражи разговор са хрват-
ским министром правосуђа 
с циљем да коначно преста-
ну монтирани судски про-
цеси против крајишких бо-
раца и хапшења на основу 
потјерница. Апсолутно је 
неприхватљиво да Хрватска 
већ 28 година од завршетка 
рата води рат против краји-
шких Срба само сада дру-
гачијим средствима.

СРБИЈА ДА ПОКРЕНЕ БОРБУ ЗА  
ПРИЗНАЊЕ ГЕНОЦИДА НАД СРБИМА У НДХ
Предсједник Савеза Срба из реги-

она Миодраг Линтa oцјењује да 
одржана конференција о Степинцу 
у Европском парламенту представља 
један у низу доказа да се Хрватска ни-
је суочила са геноцидном политиком 
усташког режима. Такође, срамна је 
чињеница да је Европски парламент 
омогућио хрватској европосланици 
Жељки Зовко да Алојзија Степинца 
прикаже као свеца. Добро је позна-
то да је римокатоличка црква у НДХ 
под руководством надбискупа Алој-
зија Степинца отворено не само подр-
жавала усташку политику уништења 
Срба већ и активно учествовала у ње-
ном спровођењу. Нажалост, Европски 
парламент је на овај начин релативи-
зовао антифашизам као једну од те-
мељних вриједности данашњг свијета 
и послао лошу поруку да нема исти 
однос према свим државама.

Линта истиче да је крајње врије-
ме да Србија покрене осмишљену и 
планску борбу за истину и признање 
геноцида над Србима у НДХ на ме-
ђународном плану. Један од важних 

предуслова истинске нормализаци-
је на подручју бивше Југославије је-
сте да Хрватска призна почињени ге-
ноцид над Србима у НДХ. То, изме-
ђу осталог, значи да се на достојан 
начин обиљеже и одржавају мјеста 
злочина, да се спроведе или омогу-
ћи ексхумација посмртних остата-
ка жртава и њихова достојна сахра-
на; да се врати имовина породицама 

жртава геноцида; да се забрани  упо-
треба усташких симбола, слогана и 
пјесама, одржавање миса Анти Па-
велићу и његовим сарадницима, по-
дизање споменика убијеним усташа-
ма и штампање и промоцију књига у 
којима се негира постојање концен-
трационих логора и геноцид над Ср-
бима, Јеврејима и Ромима;

Линта сматра да је крајње вријеме 
да Скупштина Србије усвоји Резолу-
цију о геноциду над Србима, Јевреји-
ма и Ромима у НДХ којом би закљу-
чила неспорну истину да су злочини 
усташа над Србима, Јеврејима и Роми-
ма током Другог свјетског рата у НДХ 
смишљен, планиран и почињен гено-
цид како је дефинисано Конвенцијом 
о спречавању и кажњавању геноцида, 
усвојеном од стране Генералне скуп-
штине Уједињених нација 9. децембра 
1948. године. Такође, крајње је вријеме 
да се оснује Меморијални центар гено-
цида над Србима у НДХ чији би циљ, 
између осталог, био борба за међуна-
родно признање геноцида над српским 
народом током Другог свјетског рата

 » Анте Павелић и Алојзије Степинац

ПОНОСНИ НА РАЈКА ВУКАДИНОВИЋА КОЈИ 
ЈЕ СТРАДАО БРАНЕЋИ ПЛИТВИЧКА ЈЕЗЕРА
Прије 32 годинe на Плитвичким је-

зерима се десио први оружани су-
коб између хрватских специјалаца и 
припадника милиције САО Крајине, 
у јавности познат као „крвави Ускрс”, 
подсјећа предсједник Савеза Срба из 
региона Миодраг Линта.

У оружаном сукобу 31. марта 1991. 
године погинуо је припадник мили-
ције САО Крајине Рајко Вукадиновић 
(32) који је са својим саборцима бра-
нио подручје Коренице и Плитвичких 
језера од намјере припадника хрват-
ске специјалне полиције да насилним 
путем успоставе власт.

Током наведене акције хрватска 
полиција је заробила 17 Срба који су 
мјесецима свирепо мучени све до њи-

хове размјене у августу исте године. 
Даљу ескалацију сукоба у том тренут-
ку спријечила је ЈНА, која се поста-
вила као тампон зона.

Рајко Вукадиновић је био прва 
жртва агресије проусташког режима 
Фрање Туђмана на српски народ на 
подручју Крајине. Због тога треба да 
будемо поносни на Рајка Вукадино-
вића и све наше борце који су се бо-
рили за слободу свог народа.

Линта истиче да је агресивна 
акција хрватских специјалаца на 
Плитвичка језера један у низу до-
каза да Туђманов режим није имао 
политичку вољу да започне суштин-
ски дијалог са Србима и истински по-
штује његова уставна, национална, 

политичка и културна права. Туђма-
нов режим се одлучио за ратну оп-
цију с циљем стварања етнички чисте 
хрватске државе по узору на НДХ. То 
је, између осталог, потврдио Фрањо 
Туђман својим србомрзачким изја-
вама да рата не би било да га Хрват-
ска није жељела и да је НДХ била из-
раз тежњи хрватског народа за вла-
ститом државом.

Поред тога, први Туђманов ми-
нистар полиције Јосип Бољковац, у 
својој  књизи Истина мора изаћи ван, 
написао је да је рат у Хрватској по-
чео нападом на Србе, мислећи, из-
међу осталог, на оружане сукобе на 
Плитвицама 31. марта 1991. и у Бо-
рову Селу 2. маја 1991. године.
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Хрватска води политику 
прогона крајишких бораца
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ПРОМОВИСАНА КЊИГА ЉУБИШЕ ШЉИВИЋА

Повратник у Земуну
У сали Градске општи-

не Земун 25. фебруа-
ра одржана је промоција 
књиге Повратник аутора 
Љубише Шљивића. Љу-
биша Шљивић је у књизи 
описао свој пут од родних 
Биљана Доњих до Крагу-
јевца, 1.020 километара 
је за 62 дана прошао пје-
шке. Прошао је три др-
жаве, 1.127.100 корака, 
48 дана пјешачио, а 14 
одмарао. Ишао је рутом 
коју је 1995. године про-
шао у колони са непуне 
двије године.

Ово је била његова че-
тврта рута, и све претход-
не су биле хуманитарног 
карактера. Овај пут је но-
вац прикупљао за дјеча-
ка Илију Милановића из 
Косјерића.

У своје родно село пр-
ви пут је дошао 2017. ка-
да је бициклом ишао за 
Барселону, након тога су 
обновили кућу и управо 
ову књигу је Љубиша пи-
сао у родној кући у Дал-
мацији.

Кроз књигу је описао 
све згоде и незгоде које 
су му се успут догађале, 
своје читаоце ће упозна-
ти са људима који су му 
пружили уточиште, то-
пао кревет, нахранили 
га и напојили. Посебно 
је фасциниран Србима 
који живе на територији 
Босне и Херцеговине. Ко-
лико тешко живе, а коли-
ко у њима топлине и го-
стопримства има. Многи 
од њих су одвојили и оно 
мало што имају како би 

уплатили помоћ за Илију. 
Често ће нас насмијати, 
али и расплакати.

Све вријеме му је жи-
вот био угрожен, оскуди-
јевао је у води и храни, 
борио се са разним вре-
менским неприликама, 
са изузетно болним жу-
љевима, изнурен и једва 
покретан, али из свега то-
га је изашао јачи, и ка-
ко каже научио да ције-
ни све оно што има, а уз-
имао је здраво за готово.

Прошао је Кожловац, 
Кистање, Ђеврске, мана-
стир Крку, Книн, попео 
се до Сињала, Босанско 
Грахово, Дрвар, Босански 
Петровац, Кључ, Сански 
Мост, Приједор, Бањалу-
ку, Дервенту, Модричу, 
Шамац, Брчко, Бијељи-
ну… Сремску Митрови-
цу, Авалу, Земун… и још 
много мјеста.

Најављене промоције 
за књигу Повратник одр-
жаће се у наредном пери-
оду у Крагујевцу и Бања-
луци. ДРАГАНА БОКУН

ПРОМОВИСАНА КЊИГА ДАНЕТА М. ШКОРИЋА 

Доњи Лапац послије Олује
У Великој сали ГО Нови Београд 

25. марта промовисана је књига 
Данета М. Шкорића Доњи Ла-

пац послије Олује (национални инку-
батор). Сав приход од продаје књи-
ге намијењен је обнови крова цркве 
Силазак Светог Духа у Доњем Лапцу 
која је још увијек у изградњи.

Модератор промоције био је но-
винар и публициста Данко Перић, а 
о књизи су говорили историчари др 
Никола Жутић, др Момчило Диклић 
и сам аутор.

ЖУТИЋ: КЊИГА ПОТВРЂУЈЕ 
АУТОХТОНОСТ СРПСКОГ НАРОДА  

Историчар Никола Жутић каже да 
је ова књига завичајно, публицистич-
ко дјело. Шкорић није професионал-
ни историчар, али је страствени ис-
траживач који је годинама радио на 
реконструкцији мучне историје јужне 
Лике, о чему свједочи и његова прет-
ходна књига Доњелапачка читанка 
кроз вјекове.

– Књига која је пред нама наста-
ла је као плод ауторовог нагомиланог 
вишедеценијског вриједног истражи-
вања, те промишљања и прикупљања 
архивског и библиотечког материја-
ла. У Шкорићевом публицистичком 
исказу има много тога биографског, 
мемоарског, предачког, упијеног и за-
памћеног. У књизи су у доброј мјери 
заступљена и лична искуства прежи-
вљена у мирнодопско, али и у ратно 
вријеме, вријеме стравичног страда-
ња личког српског крајишког народа.

У књизи се реконструише и исто-
ријско-етнолошки анализира микро-
простор Доњег Лапца као админи-
стративног центра и њему најближих 
српско-православних села.

– У овом публицистичком дијелу 
откривају се географске одлике и пра-
ти се историјска вертикала овог краја 
и шире Лике, од времена првог поме-
на Срба који се дешава у преднема-
њићко вријеме. Аутор је, што је по-
хвално, користио записе историчара 
и публициста који истичу аутохтоност 
српског народа на простору Западног 
Балкана од римских, античких време-
на што се коси са догматским разми-
шљањима већег дијела званичне либе-
ралне комунистичке историографије 
која и дан данас влада и која је српско 
постојање на западним просторима 
везивала искључиво за српске сеобе 
послије турског освајања српских зе-
маља током 15. и 16. вијека.

Похвално је што је Шкорић, наво-
ди Жутић, донекле одбацио хрватске 
повијесне фалсификате о српским до-
сељавањима на хрватско тло.

– Хрватски се митолози и данас др-
же као пијан плота Порфирогенито-
вог De administrando imperio (Списа о 

народима) јер је то једини помен Хр-
вата у средњем вијеку. Чак га и озбиљ-
ни хрватски историчари одбацују као 
неозбиљно за науку. Нарочито погла-
вље хрватске редакције глава 30 и 32 
која је накнадно дописана.

ПЕРИЋ: ПОДСЈЕЋАЊЕ НА 
„СЕОСКЕ ПАМЕТАРЕ”

Данко Перић каже да Шкорић пи-
ше енциклопедијским начином, ода-
бере одредницу и онда исцрпи у свом 
сазнању све што о њој може да на-
пише.

– Посебно ми је драго што сам се 
на страницама ове књиге подсјетио 
два драга човјека Петра Штиковца и 
Боре Рађеновића. То су били људи, 
као и аутор кога данас представља-
мо енциклопедисти, односно њихово 
сазнање и начин компилације несвој-
ствен малим срединама. У српској со-
циологији прије Другог свјетског ра-
та то се зове „сеоски паметари”, на-
ша сретна околност је што су у свим 
нашим срединама сачуване успоме-
не на те људе. Они су нека врста на-
шег катастра.

ДИКЛИЋ: ЗАПОСТАВЉЕНА 
ИСТОРИЈА КРАЈИШКИХ СРБА

Историчар Момчило Диклић каже 
да је поразно што се периодом кра-
јишке историје бавило само неколи-
ко историчара.

– Постојале су политичке грани-
це које нису дозвољавале да се бави 
са проблемом у другим границама. 
Политичке границе нису смјеле би-
ти препрека за науку. За мене су оне 
измишљене, да се не би који Србин 
из Србије бавио проблемима Срба из 
Хрватске. Тако је сума тога да сам ја 
завршио гимназију и прошао нека-
кве школе и имао свега четири, пет 
реченица о историји крајишких Ср-
ба у тим уџбеницима.

Послије распада Југославије оче-
кивао је експлозију историчара који 
ће изучавати историју управо краји-
шких Срба.

– Очекивао сам на десетине на-
учника који ће се бавити овом исто-
ријом, то се није десило. У Хрватској 
само у једном институту када се рас-
пала Југославија њих 18 је добило 
задатак да се баве хрватско-српским 
односима. Шкорић овом књигом су-
протставља се кривотворењима из-
носећи сегменте или дијелове наших 
заблуда. Не морате се сложити са ње-
говим тумачењем, али он их отвара 
и показује какве су биле заблуде, ко-
лико смо били наивни и удаљени од 
неких ствари.

ШКОРИЋ: НИЈЕ ЛАКО ПИСАТИ 
ПРАВУ ИСТОРИЈУ КОЈА ЈЕ 
ЗАТРПАНА ФАЛСИФИКАТИМА 

Дане Шкорић наводи да себе сма-
тра хроничарем догађаја на једном 
малом простору, односно статисти-
чарем.

– Циљ писања је истина. Проучава-
јући неке историјске догађаје у про-
шлом вијеку, нарочито оне из школ-
ских уџбеника схватио сам да сам 
многе догађаје погрешно учио, на-
рочито оне засноване на идеологији 
комунистичке партије.

Мотив писања су биле демограф-
ске промјене које су настајале посли-
је 1995. године.

– Да би то обрадио морао сам спо-
менути узроке и посљедице чиме сам 
проширио тему наслова. За питање 
узрока свакако сам се морао послу-
жити записима девалвираних исто-
ричара, на шта ће ми прави истори-
чари с разлогом упутити критику. До 
података и демографским кретањима 
послије 1995. године у Лапцу било је 
веома тешко доћи. Унапријед дозво-
љавам себи грешке које су могле на-
стати у попису новодосељених поро-
дица у Лапац. Писати праву историју 
на лажној науци није лако.

Шкорић каже да је 1941. и 1991. 
политичко и војно руководство Срба 
ушло у рат испраног мозга.

– Ово је био мој задатак и моја жи-
вотна сврха. Овиме завршавам запо-
чете послове. Од живота сам узео оно 
што ми је било понуђено, а животу 
вратио што сам могао.

Шкорић је издао 2009. књигу По-
сљедњи трагови мог села Горњи Штрп-
ци гдје је описао –породице по кућ-
ним бројевима, од најстаријег прет-
ка до задњег рођеног.

– Моје село је било већинско чет-
ничко. Њих 36 је одржало ријеч дату за-
клетвом да ће бранити своју Монархи-
ју. Заклетва је одраз људског карактера.

Монографију Доњег Лапца издао је 
2015. године. Књига Доњи Лапац по-
слије Олује се може поручити теле-
фонским путем позивом на број 063 
865 4702.  ДРАГАНА БОКУН

 » Данко Перић, Никола Жутић, Момчило Диклић и аутор Дане Шкорић

 ГЕОПОЛИТИКА И СРБИ У РУСКОМ ДОМУ

У Руском дому у Београду промовисана је књига Геопо-
литика и Срби професора Срђана Перишића који у oвом 
научном дјелу разоткрива однос Срба и геополитике и 
анализира стварање, успон и пад српске геополитичке 
идеје у 19. и 20. вијеку, као и дјеловања великих сила.
Срби морају да се окупљају око своје геополитичке иде-
је обједињавања свих српских земаља, те да буду у нај-
чвршћим односима са Русијом, која је себе уградила у 
темеље српске државности истакнуто је на промоцији.
– Срби, Србија, Република Српска, Црна Гора, припадају 
том кругу који данас носи Русија и свако одустајање од 
тога било би почетак неког новог страдања. У 20. вијеку 
смо одустали од наше геополитичке идеје, па тиме и од 
Русије – рекао је аутор књиге Срђан Перишић.
Он је истакао да је српска елита западно од Дрине ство-
рила Републику Српску, што улива наду да Срби могу да-
нас да размишљају геополитички.
Историчар Милош Ковић истакао је да књига на егзак-
тан начин утврђује шта је геополитички идентитет Срба.
– Суштина српске идеје је да је светосавски и косов-
ски завјет укоријењен, утемељен и заштићен великом 
источном православном цивилизацијом. Наравно, ка-
да Перишић пише о српском народу, он мисли на инте-
грално схватање српског народа, не само у Србији, него 
и у Републици Српској и Црној Гори и свуда гдје се на-
лази – истиче Ковић.
Са скупа је поручено да је идеја обједињавања српских 
земаља срушена у 20. вијеку дјеловањем не само спољ-
ног западног фактора, него и због грешака српске поли-
тичке елите тог времена. РТРС

 » Аутор Дане М. Шкорић
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НОВИ МАНДАТ КОВЈАНИЋУ 

На састанку УО је одлучено да 
ће у наредном периоду дужност 
предсједника Скупштине 
вршити Богдан Меанџија. 
Његови потпредсједници су 
Душан Богичевић и Мирко 
Драгишић.
Због изузетних резултата које 
Удружење биљежи протеклих 
година, у Управном одбору 
није било промјена. На челу Управног одбора је и даље 
Мирослав Ковјанић, а за његове потпредсједнике 
потврђени су Даница Богдановић, Далибор Јелић и Ђуро 
Богдановић.
Остале чланове Управног одбора чине Мара Путник, 
Ђуро Клипић, Станко Еремија, Стојан Кепчија, Мира 
Ћосић Јоз, Дијана Вила, Милан Муждека, Бојан 
Адамовић, Жељка Рајковић.
Надзорни одбор чине предсједник Драган Цветојевић, 
Владо Шашо, Стана Јелић, Ђуро Грубјешић, Бошко 
Џајић.
Годишња чланарина износи 1.000 динара (500 динара 
за незапослене, пензионере и студенте) и може се 
уплатити на жиро рачун Удружења Банијаца 205-
116080-78 (НЛБ Комерцијална банка).

У ПРИПРЕМИ МУЗЕЈ БАНИЈЕ
У великој сали Општине 

Нови Београд 6. марта 
2023. године одржана је ре-
довна и изборна скупштина 
Завичајног удружења Бани-
јаца, потомака и пријатеља 
Баније из Београда. Скуп-
штину је отворио пред-
сједник скупштине проф. 
др Душан Богичевић који је 
након уводног говора про-
читао дневни ред.

Предсједник Управног 
одбора, Мирослав Ковјанић 
резимирао је учинке удру-
жења у 2022. години. 

У организацији овог 
Удружења организоване су 
двије банијске вечери у ис-
тој години, манифестација 
Умотворине и рукотвори-
не Банијаца, Куп Баније у 
малом фудбалу, Банијски 
спортски вишебој, као и до-
дјела новогодишњих паке-
тића најмлађима. 

Мушка и женска пје-
вачка група су наступале 
на бројним манифестација-
ма као што су Златни опа-
нак у Ваљеву, фестивалима 
у Пландишту, Аранђелов-
цу, Ивањици и Суботици, 
Крушедолу, Сајму Завича-
ја у Новом Саду, као и теле-
визијским емисијама Пре-
ло у нашем сокаку, Српске 
домаћице.

Поред тога, Банијци су 
учествовали у прослави Да-
на Општине Двор на Уни 
и Данима српске културе 
у Сиску.

Проф. др Душан Боги-
чевић похвалио је рад УО и 
предсједика Мирослава Ко-
вјанића истичући да је под 
његовом палицом и сарад-
њом са осталим чланови-
ма организација удружења 
више него успјешна. Боги-
чевић се осврнуо на чиње-
ницу да су се многи млади 
Банијци расули по свијету, 
али да треба бити упоран у 
анимирању нових чланова, 
а посебно младих, гдје год 
да се налазе.

На скупштини је поме-
нут пројекат Банијске куће 
или Музеја Баније, мјесту на 
ком би се сакупила култур-
на баштина Баније и оста-
вила у наслијеђе потом-
цима. По ријечима Миро-
слава Ковјанића, пројекат 
је увелико у току али због 
комплексности потребно 
је времена.

Присутнима се обратила 
и потпредсједница УО, Да-
ница Богдановић. Она је по-
здравила све присутне Ба-
нијце, Кордунаше, Личане 
и све Крајишнике ма гдје 
год били.

Она се захвалила чла-
новима Удружења који су 
даривали вриједне експо-
нате који красе колекцију 
удружења попут банијских 
прегача, ћилиме, кошаре, 
кртоле, крпаре, бокеце, ср-
пове, комињаче, гребене за 
вуну итд.

Потпредсједник УО Да-
либор Јелић захвалио се 
члановима управног одбо-
ра на исказаном труду и во-
љи према пројектима који 
се реализују.

– Свако ради свој посао 
са истим жаром и ентузи-
јазмом као да се припрема-
ју за неке лијепе породичне 
тренутке. Тај осјећај при-
падности долази из најуда-
љеније тачке ДНК коју смо 
добили рођењем на Банији 
– закључио је Јелић уз за-
хвалност свим члановима 
удружења на сугестијама, 
приједлозима и подршци.

Након приједлога и гла-
сања дошло је до промје-
не у структури удружења. 
Једногласно, за новог пред-
сједника Скупштине Зави-
чајног удружења Банијаца, 
изабран је Богдан Меанџи-
ја, а дужност потпредсјед-
ника вршиће Душан Боги-
чевић и Мирко Драгишић.

– Прихватио сам ову 
функцију јер сам препо-
знао озбиљност у раду овог 
Удружења и што има мно-
го мојих пријатеља и по-
знаника, посебно мојих 
мајскопољанчана који су 
чланови. Надам се да ће-
мо успјешно сарађивати, 
проширити и подмлади-
ти чланство како би пре-
нијели традицију Баније 
на млађа покољења – ис-
такао је Меанџија.

За добру атмосферу би-
ле су задужене женска и му-
шка пјевачка група Бани-
ја, а Даница Богдановић је 
декорисала простор пред-
метима са Баније тако да 
су присутни, гледајући по-
ставку, могли да се на тре-
нутак присјете родног кра-
ја.

Након скупштине упри-
личена је закуска уз коју су 
чланови и гости у опуште-
нијој атмосфери могли да 
се друже. БАНИЈА ОНЛАЈН

 » Далибор Јелић, Дана Богдановић, Мирослав Ковјанић и Душан Богичевић

ОДРЖАНА РЕДОВНА И ИЗБОРНА СКУПШТИНА ЗУ БАНИЈА СУБОТИЦА

ТИНТОР ОПРАВДАО ПОВЈЕРЕЊЕ

 » Жељко Тинтор, Ана Јовичић и Саша Граорац

ЧУВАРИ ИСТИНЕ О СРПСКОМ СТРАДАЊУ У ПОДРИЊУ

БРОЈНЕ АКТИВНОСТИ УДРУЖЕЊА  
МОСТ СКЕЛАНИ – СРЕБРЕНИЦА
Удружење Мост Скелани 

– Сребреница покренуло 
је у посљедњих 10 година 
више пројеката у Подри-
њу, посебно у подручју Сре-
бреничког среза, гдје је одр-
жано више округлих столо-
ва на којима су учествова-
ли историчари из Музеја 
геноцида из Београда по-
пут проф. др Вељка Ђури-
ћа, Немање Девића, Бојана 
Ђокића, Ненада Антоније-
вића, Драга Мастиловића, 
затим Момира Крсмано-
вића, Александра Павића 
и других. 

Резултат су зборници 
који су објављени: Стра-
дање срба Сребреничког кра-
ја у 20. вијеку, Злочини црне 
легије 1942–1943. у источ-
ној Босни, Злочини геноци-
да над Србима у Сребрени-
ци у Другом свјетском ра-
ту, Црне мараме Сребренице 
и Босна и Херцеговина, Са-
слушање српских избјеглица, 
2022. године.

Носилац тих активно-
сти је Удружење Мост чи-
ји је предсједник Радомир 
Павловић упорни борац за 
истину о страдању Срба у 
Сребреничком срезу у по-
сљедњих 100 година и ау-
тор више књига на ту тему. 

Посебна захвалност се 
дугује проф. др Вељку Ђу-
рићу и сарадницима као и 
декану и проф. др Драги 
Мастиловићу са Универ-
зитета у Источном Сараје-
ву. Зборници садрже и спи-
скове свих страдалих Срба 
у Сребреници и Братунцу, 
а само од злочинаца НДХ 
на подручју Сребреничког 
среза од 1941. до 1945. уби-
јено је 2.264 Срба од чега 
430 дјеце.

Поред штампања збор-
ника Удружење Мост је у 
Скеланима урадило спомен 
бисту мајору Кости Тодоро-
вићу као и спомен плочу за 
све солунце Сребреничког 
среза. Постављен је споме-
ник у граду Сребреница ко-
ји открива истину о масов-
ном покољу Срба у Сребре-
ници, Залазју, Брежанима 
на Друге Тројице 1943. год. 
Постављена је спомен-пло-
ча у Дрињачи која нас под-
сјећа на злочине Црне леги-
је и буре српске крви у Дри-
њачи 1941. год. Обновљен 
је споменик у Факовићима 
посвећен масовном убија-
њу Срба од стране Франце-
тића легије. Ове године 5. 
маја планирамо поставити 
спомен плочу на школи у 
Црвици гдје је испод шко-
ле на Дрини било масовно 
убиство мјештана Црвице и 
околних мјеста у току Дру-

гог рата од стране усташа, 
као и постављање спомен 
плоче у Скеланима на ста-
рој аустроугарској згради 
испод које су убијани Ср-
би и бацани у ријеку Дрину. 

Удружење Мост је пла-
нирало у Дрињачи поред 
те спомен-плоче постави-
ти још двије плоче посве-
ћене Јездимиру Дангићу и 
Александру Љељи Петко-
вићу. Такође, планирамо 
обиљежити и друга мјеста 
масовних убистава Срба на 
ријеци Дрини.

– Ми не смијемо ћута-
ти пред истином и историј-
ским чињеницама – рекао 
нам је др Радомир Павло-
вић аутор књига Црне мара-
ме Сребренице, Солунац Пе-
ро Ђукановић, Приче о обич-
ном човеку који припрема 
да за Петровдан промови-
ше своју нову књигу Мртве 
душе Сребренице.

 » Удружење Мост је у Скеланима урадило спомен бисту  
мајору Кости Тодоровићу 

Скупштина је одржана 4. марта 2023. на 
Отвореном универзитету. Изабрано је 

19 чланова управног одбора и предсједник 
Управног одбора Жељко Тинтор који је и 
законски заступник удружења.

За предсједника скупштине изабран је 
др Саша Граорац. За почасног предсједни-

ка изабран је професор Чедомир Пађен. За 
секретара и благајника изабран је Синиша 
Лазаревић. За потпресједнике Удружења 
изабрани су Драган Боројевић и Милан 
Мишљеновић. За предсједника Надзорног 
одбора изабран је инж. Никола Газибара. 

Д. БОКУН
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Прича о породици Дунђерски 
симболизује судбину   
српског грађанства
У пуној сали Српског култур-

ног центра у Вуковару пред-
стављена je књига Породица Дун-
ђерски – грађанска култура срп-
ске Војводине. 

– Зборник радова Породица 
Дунђерски – грађанска култура 
српске Војводине настао је као ре-
зултат протокола о сарадњи из-
међу Матице српске и општине 
Србобран. Породица Дунђерски 
је у свом трајању обиљежила ско-
ро вијек и по српског постојања 
у Војводини, некадашњој јужној 
Угарској, и била је симбол срп-
ског грађанства. Кроз њу може-
мо да пратимо како је то грађан-
ство настајало, како се развија-
ло и како је на крају и нестало 
послије 1945. године. Породица 
Дунђерски је, дакле, симбол тог 
времена и симбол грађанства ко-
је је аутохтоно, које је настало у 
оквиру Хабсбуршке монархије и 
у себи је спојило све оно што је 
дио српског индентитета заједно 
са средњоевропском културом, 
начином одијевања, размишља-

ња, вредновања и пословања – ре-
као је др Милан Мицић.

Прича о тој некада великој и 
моћној породици и данас заоку-
пља пажњу истраживача, а све 
чешће она се помиње и у филм-
ској умjетности. Међутим, и да-
ље се све углавном своди на приче 
анегдотског садржаја попут при-
че о љубави између Лазе Кости-
ћа и Ленке Дунђерски или о ве-
ликом материјалном богатству 
ове породице.

– То није била само породица 
земљопосjедника и индустријала-
ца, него је имала и огроман дру-
штвени и културни утицај. Дjе-
ловала је на широком плану кроз 
свој хумани рад и културу на раз-
ним пољима и то је била једна по-
родица која је мијењала и себе и 
простор у којем је трајала и жи-
вјела, која је 1919. године имала 
16.000 катастарских јутара земље, 
четири дворца, двије фабрике пи-
ва, фабрику тепиха, породица ко-
ја је између два свјетска рата ути-
цала на формирање Новосадског 
сајма, која је током 19. вијека у 
Новом Саду градила позориште и 
која је напосљетку доживјела да 
се њена моћ и друштвени утицај 
урушава. То урушавање започе-
ло је у вријеме Краљевине Југо-

славије током аграрне реформе, 
а свој нестанак породица је дожи-
вјела у комунистичкој Југослави-
ји 1945. године када су јој тада-
шње власти не само одузели сву 
имовину већ су их прогласиле и 
за народне непријатеље. Стога, 
како је рекао и предсједник оп-
штине Србобран Радивоје Дебе-
љачки, одржавање научних ску-
пова и овај зборник су један од 
начина да се ова генерација Ср-
ба извини породици Дунђерски 
за историјску неправду која им 
је учињена послије 1945. године 
и да се поруши зид ћутања о њој 
– закључио је др Мицић.

О задужбинарству и задужби-
нама породице Дунђерски као и 
о задужбинарству у Срба уопште 
говорила је управница послова 
Матице српске Јелена Веселинов 
која се у свом раду објављеном у 
Зборнику бавила реституцијом 
имовине Богдана Дунђерског ко-
ја је након Другог свјетског рата 
национализована.

– Када је ријеч о задужбини 

Богдана Дунђерског у питању су 
дворац Фантаст у Бечеју, земља 
око 300 катастарских јутара, дви-
је куће у самом Бечеју, капела и 
помоћни објекти који се на има-
њу налазе, за чији повраћај смо 
2012. поднијели захтјев Агенци-
ји за реституцију. Након управ-
ног поступка гдје смо одбијени, 
покренули смо судски поступак 
којим је Управни суд све вратио 
на поновни поступак јер је утвр-
ђено да постоји правни континуи-
тет између задужбине којој је од-
узета имовина и нас који тражи-
мо њен повраћај. Сада смо поно-
во на почетку и вјерујемо да ћемо 
успjети да вратимо имовину која 
припада задужбини Богдана Дун-
ђерског под управом Матице срп-
ске – рекла је Јелена Веселинов.

Људи на различите начине и 
данас помажу рад Матице срп-
ске. То више није на начин да се 
оснивају задужбине као посеб-
на правна лица којима управља 
Матица српска већ је то дарива-
ње одређене имовине, која није 
само у некретнинама или новцу 
већ то могу бити и публикације, 
рукописи, умјетничке слике, по-
родичне библиотеке, уступање 
ауторских права и разни други 
облици помоћи. СРБИ.ХР

ВАСКРШЊИ БАЗАР РУКОТВОРИНА 
ЖЕНА ИЗБЈЕГЛИЦА

Традиционални Васкршњи базар рукотвори-
на жена избјеглица одржан је у Тржном центру 
Биг, под покровитељством Фондације принце-
зе Катарине. Изложбу је отворила комесарка за 
избјеглице и миграције Републике Србије Ната-
ша Станисављевић, заједно са Њ.К.В. престо-
лонасљедником Александром и Њ.К.В. принце-
зом Катарином Карађорђевић. Отварању базара 
присуствовали су: Дарија Кисић, министарка за 
бригу о породици и демографију, Аника Бен Да-
вид, амбасадорка Краљевине Шведске, секре-
тар амбасаде Италије и секретар амбасадора 
Малтешког реда.
– Поносна сам на то што је порука овог хумани-
тарног базара и оног што ради Комесаријат за 
избјеглице и миграције иста, а то је да су у Србији 
сви људи који желе да је поштују и воле добро-
дошли – истакла је комесарка Станисављевић.
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МЛАДЕНОВАЦ ЋЕ ИМАТИ ВЕЋУ  
САРАДЊУ СА РЕПУБЛИКОМ СРПСКОМ  

Шеф Представништва Републике Српске у Србији Мла-
ђен Цицовић посјетио је београдску општину Младено-
вац, гдје је разговарао са руководством о сарадњи са оп-
штинама из Српске, као и између младих, те уручио по-
клон књиге из Републике Српске локалној библиотеци.
Он је након разговора са предсједником општине Мла-
деновац Владаном Глишићем истакао да Представни-
штво ради на повезивању Српске и Србије, подстицању 
и јачању њихових односа.
Цицовић је навео да је разговарано и о пројектима који 
ће привредно повезати Младеновац са општином Пале, 
који имају већ потписан споразум о братимљењу, али и 
са другим дијеловима Републике Српске.
Глишић је рекао да општина Младеновац има добру са-
радњу са општином Пале у Републици Српској, са којом 
је прошле године потписала споразум о братимљењу.
– У будућности планирамо повезати основне школе и 
ученике радити на упознавању културно-историјских 
вриједности на територији Србије и Српске и повеза-
ти спортске клубове из Српске и општине Младеновац 
– рекао је Глишић.
Након састанка у општини, уручено је око 200 наслова 
из Републике Српске Библиотеци Деспот Стефан Лаза-
ревић, која је одјељење Градске библиотеке града Бео-
града у Младеновцу. 

СТУДЕНТИ И УЧЕНИЦИ ИЗ СРПСКЕ 
НАСТУПИЛИ НА БЕОГРАДСКОМ 
ФЕСТИВАЛУ ХАРМОНИКЕ

Пет студената Му-
зичке академије у 
Источном Сарајеву 
наступило је на Бео-
градском фестива-
лу хармонике, ко-
ји се одржао у бео-
градским музичким 
школама Станковић и 
Ватрослав Лисински.
Осим студената Оли-
вере Вујновић, Кри-
стине Живанић, 
Азре Халитовић, Му-
риса Шерифовића и Михајла Петрића на фестивалу су 
учествовали и ученици Музичке школе Стеван Стојановић 
Мокрањац из Бијељине Василије и Радиша Благојевић, 
као и Славица Чобић, а наступ њих осморо подржало је 
Представништво Републике Српске у Србији. Славица 
Чобић, из Музичке школе Стеван Стојановић Мокрањац 
у Бијељини, побиједила у 8 категорији фестивала гдје 
су се такмичили ученици другог разреда средње школе.
Мисија фестивала је промоција и популаризација хармо-
нике као класичног инструмента, уз афирмацију тален-
тованих ученика и његовање љубитеља класичне хар-
монике са посебним акцентом на младе, као и подиза-
ње нивоа културне свијести

Уколико желите да добијете  
свој примјерак Српског кола  
 позовите број 011 227 07 01 

Радним данима од 9 до 16

СРПСКО КОЛО
БЕСПЛАТНО РЕЗЕРВИШИТЕ

ДЕВЕТО ВЕЧЕ ПЕТРОВЧАНА
Ко чека, тај и дочека. 

Баш овом послови-
цом започело је Де-

вето дружење Петровчана 
у Београду. Три године че-
кања биле су из оправда-
них разлога – због „ње” чи-
је име нећемо ни спомену-
ти. Било па прошло и више 
не дошло. 

Оно што је најважни-
је јесте да се првог април-
ског дана у хотелу Орашац, 
у Београду, сабрао велики 
број људи ношени љубaвљу 
према петровачком крају. 
Неко је, међу присутни-
ма, у грмечком крају ни-
као, проходао и прве рије-
чи прозборио, па их живот 
милом или силом на дру-
гом мјесту настанио.  

Неки од посјетилаца су 
потомци рођених Петров-
чана. Наравно, било је и 
оних који су и данас на-
стањени, како у поносу ср-
ца кажу, да живе на најљеп-
шем мјесту кугле земаљске, 
у Петровцу.

– Не дозвољавамо да 
пукне она танана нит ко-
ја нас спаја са прошлошћу, 
која је веома битна за иден-

титет сваког народа. У ова-
квим приликама сваки од 
нас са једне стране осјећа 
захвалност Србији и Бео-
граду, што су нас у датом 
тренутку прихватили, омо-
гућили школовање, запо-
слење и егзистенцију. И ка-
ко наш нобеловац Иво Ан-
дрић рече да је сваки човјек 
дужан свом завичају, тако и 
ми наше дружење сматра-
мо дијелом дуга завичају. У 
то име захвалност свима на 
овако великом одзиву што 
омогућава да нам Петровац 
вечерас буде много ближе 
него што географски јесте 
– присутнима се обратио 
Боро Бањац, предсједник 
Удружења грађана Београ-
да поријеклом из Босанског 
Петровца, који је и органи-
затор завичајне вечери.

Потом се гостима и уче-
сницима обратио и Драго 
Ковачевић, начелник оп-
штине Петровац – Дринић. 
Том приликом je рекао да 
му је веома драго због вели-
ког одзива људи који су и на 
тај начин показали постоја-
ње споне са завичајем. Ко-
вачевић је изразио и пошто-

вање члановима Управног 
одбора Удружења на уло-
женом труду у организо-
вању сусрета на једном за-
видном нивоу.

– Многи од вас, вјеро-
ватно се увијек питају ка-
ко је у нашем завичају, како 
се живи тамо. Није лако у 
ова турбулентна времена, а 
нарочито након свега онога 
што нам се десило на овим 
просторима, након избје-
глиштва, након повратка 
који није био нимало лак. 
И даље је присутан огроман 
одлив становништва са на-
шег подручја. Не само Ср-
ба, него и муслимана који 
живе на том подручју. Све 
вас позивам да дођете и да 
обиђете свој завичај и сво-
је најмилије. Дођите, обно-
вите и уредите своја дома-
ћинства. Сваки ваш дола-
зак нама ће бити подстрек 
да останемо и опстанемо 
на овом простору гдје сада 
живимо. Сви ви, који имате 
афинитета према неким ак-
тивностима које би подигле 
квалитет живљења у нашем 
завичају, позивам да дође-
те. Ми у локалној заједни-

ци нарочито носиоци из-
вршних функција бићемо 
функционалан сервис који 
ће та настојања олакшати – 
рекао је Ковачевић.

Међу онима који су се 
поздравним ријечима обра-
тили, био је и Немања Да-
видовић, предсједник Вије-
ћа општине Босански Пе-
тровац. Изразио је радост 
због великог одзива у на-
ди да ће оваква дружења у 
виду очувања традиције да 
се наставе.

– Ово дружење у Београ-
ду показују да нити Краји-
не и Србије нису прекинуте 
и да генерације које дола-
зе сигурно неће заборави-
ти своје поријекло и крајеве 
из којих су њихови очеви, 
дједови и прадједови поте-
кли и дошли у Србију. Ако 
бисмо се одрекли тога, од-
рекли бисмо се себе. И као 
што каже она стара изрека 
не можеш да стигнеш тамо 
гдје си кренуо ако не знаш 
одакле си кренуо. Како и 
ово вече Петровчана, тако 
и сва друга завичајна оку-
пљања важни су управо због 
тога.

– Малочас у току вођења 
програма када су посјетио-
ци дружења имали могућ-
ност изјашњавања, видјели 
смо да су у великом броју 
присутних, очеви или дједе 
дошли у Србију из Босан-
ског Петровца и околних 
петровачких села. Као што 
она измијењена пјесма ка-
же: „Ђедови наши стигоше 
давно, име ти Петровче по-
стаде славно” – каже Дави-
довић. ТАТЈАНА РАЂЕНОВИЋ

МАРКО РОКВИЋ: Колунић је дио мога срца
Вече Петровчана је специфично јер 

ниједан завичајни скуп не прође без 
учешћа породице Роквић. Традицију 
коју је започео легендарни Маринко 
овог пута је наставио син Марко.  
zzКоја су ти осјећања приликом до-
ласка на завичајна дружења Пе-
тровчана?
– Дивно дружење на које сам ра-

до дошао и вечерас као и на многа 
претходна. Атмосфера је увијек ве-
села, али то је до људи који чине ова 
дружења и као такви свима треба да 
буду за примјер јер су заједништво и 
весео дух врло важне особине сваке 
особе, а још кад се те особе удруже 
онда је то сјајно.

zzО љубави према завичају коју ти је 
пренио отац Маринко?
– Ја сам поносан на своје корије-

не. На своју бабу Босу и дједу Дра-
га. Од малих ногу слушам о нашем 
Колунићу од оца Маринка и стри-
ца Душана. Радо долазим и данас са 
својом породицом. Поред дубоких 
осјећања која ме везују за очев род-
ни крај, ту је и љепота његове при-
роде која ријетко кога остави рав-
нодушним. 
zzТвој доживљај Колунића?

– Колунић је данас у мојим прича-
ма мојој дјеци, надам се и да ће бити и 
мојим унуцима. Најкраће, и најбоље, 
речено – Колунић је дио мога срца.

 » Зов завичаја и у пјесми и у причи  
пјевача Марка Роквића и водитељке  
Татјане Рађеновић 

 » Драгана и Слађана:  
„Петровачки крају, завичају  
мој, венама ми течеш“

СЛАЂАНА И ДРАГАНА

Међу најраспјеванијим и најразигранијим посјетиоцима 
петровачке вечери биле су Слађана Карановић 
Милошевић и Драгана Тубин Јовановић. Дошле су у 
пратњи својих супруга Саше и Милоша, који нису родом 
Крајишници, али потврђују ону шаљиву стару изреку да 
одакле су жене, одатле су и мужеви. Слађана и Драгана 
живе и успјешно раде у Београду. Пуног су срца, уз 
обавезне осмијехе на лицу кад год крене прича о Дринићу, 
Бјелају и Рашиновцима, одакле су им баке и деке. Са 
бескрајем љубави проносе и име Накова, гдје су се у 
колонистичким годинама њихове фамилије доселиле.

 » НА МЛАЂИМА СВИЈЕТ ОСТАЈЕ: Боро Бањац са кћерком Биљаном  
Малиновић и земљакињама Надом Лемаз и Лепом Пузигаћа

 » Драго Ковачевић, начелник Општине Петровац - Дринић;  
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ПИШЕ: РАДЕ Р. ЛАЛОВИЋ

У кишовито и топло децембарско 
предвечерје први пут се сусрећемо 
с древним свједоком људске циви-

лизације, са Јерусалимом. Из јерусалимске 
улице Јафа стрит поред великог рељефног 
натписа „Ја волим Јерусалим” и испод мо-
нументалних камених бедема стижемо на 
Јафа капију кроз коју се директно улази у 
стари град Јерусалим. Док се приближа-
вамо тим древним зидинама свједоцима 
вишемиленијумске цивилизације у чијој 
историји су се сударали не само различи-
ти погледи на свијет, него и различите вој-
ске и империјални интереси осјећам неку 
чудну стрепњу.

Очекивања су недефинисана, а осјећаји 
помијешани. Само сазнање да се крећете 
у простору којим су се кретали Соломон и 
Давид, Христос и његови ученици, и про-
гонитељи, а касније и велики императо-
ри, се чини нестварним, а опет потпуно 
реалним. Сјединили су се кишно предве-
черје, бљесак разнобојних свјетала у ужим 
и ширим улицама старог Јерусалима, жа-
мор који долази некако из дубине и даљи-
не помијешан са ишчекивањем и сазнањем 
да се приближавате најсветијем мјесту на 
планети и у историји људске цивилизације 
стварају осјећај неке чудне стрепње и ве-
ликог ишчекивања. Помијешали су се ра-
ционално и ирационално, претпоставке и 
стварност, а онда и јава са сном.

Све монументалне грађевине архитек-
тонски доведене до савршенства, чврсте и 
стамене, својом  жућкасто-бјеличастом бо-
јом у ово кишно предвечерје обасјане ча-
робним бљештавилом као да нам из чуд-
не и далеке перспективе покушавају свје-
дочити о вијековима и цивилизацијама на 
овом малом парчету земље коју не без ра-
злога многи називају светом.

Крећући се каменом поплочаним ули-
цама и сокацима са безброј дућана и чуд-
ним колоритом боја, слиједећи путока-
зе десно, па лијево, па поново... стижемо 
пред Храм Христова васкрсења  на Голго-
ти, пред мајку свих цркава. Узбуђење рас-
те, срце некако чудно куца. Осјећате како 
крв протиче жилама и чудно пулсира. Чи-
ни ми се да се овдје другачије и дише. На 
великим и тешким вратима дочекује нас 
снажан мирис тамјана и ходочасници ко-
ји се у миру крећу према унутрашњости 
Храма. У миру и побожној стрепњи при-
лазимо средини првог дијела Храма боје-
ћи се да не нарушим мир Господњи, а он-
да се испред нас појављује ружичаста пра-
воугаона камена плоча са украсним сту-
бовима на угловима. На ту плочу, плочу 
миропомазања, је био Христос положен 
након распећа.

Клечећи на кољенима у побожној и 
скрушеној молитви над плочом која и да-
нас точи миро сједињујемо се с овим уз-
вишеним простором осјећајући сву људ-
ску немоћ пред вјечношћу коју свједочи 
ово мјесто на Голготи као симбол жртве 
за спасење рода људског.

Ношени неком божанском енергијом 
пролазимо кроз католички и јерменски 
дио храма и приближавамо се метар по 
метар православном дијелу који је под ју-

рисдикцијом јерусалимског патријарха. 
Пред нама се обасјан пригушеним свје-
тлом појављује пространи наос са вели-
ким и у нијансама старозлатне боје изве-
зеним иконостасом. Испред наоса нас до-
чекује смирено монашко лице са изрази-
ма добродошлице. Ту, на самој Голготи, у 
Цркви Христова васкрсења, осјећа се по-
себна космичка драма коју регулише ло-
гос по Божјем промислу. Ми у молитвеној 
побожности палимо снопове од по триде-
сеттри свијеће, а затим на остављеним ли-
стовима хартије пишемо имена живих, а 
на другим листовима и умрлих сродника 
за молитвени помен. Живим за здравље, а 
почившим за незаборав.

Захваљујући благоугодном разговору 
са овим монахом указана нам је пажња да 
се поклонимо светињама у малој капели 
Христова гроба која се налази под великом 
куполом Храма Христовог васкрсења. По-
гнути, двоје по двоје, побожно и полако, уз 
допуштење свештеника који чува поредак 
уласка у ову капелу, обузети необјашњи-
вим и узвишеним емоционалним стањем 
ступамо у овај најсветији простор на Гол-
готи целивајући постаменте иконостаса 
у цркви Христова гроба и након кратке и 
скрушене личне молитве, јер је вријеме бо-

равка у унутрашњости ограничено, излази-
мо са осјећањем ванвремености и свевре-
мености, срећни што смо бар за тренутак 
били дио те заиста ванвременске космич-
ке драме на мјесту спасења рода људског.

Пред овом капелицом ћемо два дана 
касније монасима уручити пригодне да-
рове непосредно пред поноћну литургију 
која ће се завршити у раним јутарњим ча-
совима светом тајном причешћа.

Осјећајући у нашим душама несваки-
дашњи мир помијешан са осјећајем задо-
вољства и неке чудне и врло снажне треме 
која несумњиво са собом носи димензију 
вјечности узвишене у васкрслом Христу 
лагано напуштамо овај храм одлучни да 
му се за који дан поново вратимо.

Слава теби Господе на многаја љета.
Из древног Јерусалима крећемо ујутро 

рано. Луксузни аутобус изванредним ау-
то-путем са три саобраћајне и једном за-
уставном траком нас доста брзо доводи у 
Назарет, данас највећи арапски град са 
преко 70.000 становника на сјеверу Изра-
ела. Али и у град почетака православног 
хришћанства.

Прелијеп сунчани дан чини сусрет са 
овим древним, библијским градом посеб-
но пријатним. Осјећа се специфична град-
ска гужва и за нас Европљане превише бу-
чан разговор пролазника. Колорит боја 
на оријенталној одјећи помијешан са по-
зивима уличних продаваца и заиста буч-
ним разговором свих чини овај амбијент 
несвакидашњим.

Кратком и нешто ужом улицом излази-
мо на плато испред Цркве Архангела Га-
врила коју је саградила Јелена, мајка Кон-
стантина Великог у 4. вијеку над извором 
који се и данас налази у дубини цркве, на 
коме се Архангел Гаврило јавио Марији са 
благом вијешћу да ће на свијет донијети 
сина Божјег и спаситеља свијета. Ту заста-
јемо испред Маријине чесме на којoj више, 
због штедње, не тече вода и поред које се 
налази стабло старо више стотина година.

Чим ступите у унутрашњост Цркве Ар-
хангела Гаврила у Назарету сусретнете се 
са прелијепим и добро очуваним фреска-
ма, са раскошним полијелејима и дубо-
резима, са филигранским везом на кан-

дилима и са старим иконостасима, али и 
са једним арапским натписом који свједо-
чи о привилегованом положају ове цркве 
у арапском окружењу. Посебно осјећање 
вас обузима када се кроз сужени дио цр-
кве приближите Маријином извору са ко-
га је она захватала воду када јој се указао 
Архангел Гаврило. Ту се пред вама укр-
штају тамноплаве, златножуте и смеђе бо-
је у чијој средини у дубини испред вас у 
кристалнозеленкастим бојама бљеска сам 
извор живе воде која отиче некуд далеко 
из вјечности у вјечност.

Након обиласка ове, за православце, за-
иста значајне цркве упутили смо се према 
католичкој базилици Благовијести, најве-
ћем храму који може примити неколи-
ко хиљада вјерника истовремено. На пу-
ту према базилици пролазимо кроз наза-
ретску отворену пијацу. Ко туда није про-
шао никако не може знати шта је гужва. 
Буквално се морате пробијати кроз масу 
људи, кроз гомилу која се креће тргујући и 
дозивајући се, кроз један кошмар покрета 
и звукова са којим се никада раније нисте 
срели. И онда на дну те степенасте низбр-
дице пред вама се појављује огроман храм, 
базилика, која је грађена као израз демон-
страције моћи Ватикана. Дјелује и импо-
зантно, али и веома хладно. Ни трага од 
мистичне загонетности. Једино што дјелу-
је ванвременски и фасцинантно су остаци 
куће у којој је Марија живјела и гдје јој се 
по католичком вјеровању јавио Архангел.

Иако су свједочења православаца и ка-
толика непомирљива, нама се чини лако 
разумљива прича која није далеко од ре-
алности. А то је чињеница да су Маријин 
извор и остаци њене куће веома близу и 
да је сва та прича реално блиска истини 
по којој се Марија уплашила на извору 
и побјегла кући која је, ево видимо, била 
доста близу.

Напуштајући Назарет град у коме је 
Христос провео своје дјетињство креће-
мо се Галилејом радознало посматрајући 
византијски плаву боју Галилејског језе-
ра да би након извјесног времена стигли 
на обалу најсветије ријеке на планети, на 
обалу ријеке Јордан у којој је Свети Јован 
Претеча крстио Сина Божјег Исуса Хри-
ста Назарећанина.

У благо и угодно предвечерје са вели-
ког платоа окруженог високим палмама 
силазимо на саму обалу ријеке. Тамо већ 
цио дан пролазе ходочасници који се уз 
молитву и скрушеност, у бијелим хаљи-
нама погружавају у води ове свете рије-
ке. Вода је смарагдно зелена, мирна и не-
како загонетног мириса. Ријеком пливају 
разне пловке, а изнад ријеке лете јата би-
јелих голубова. Користећи расположиво 
вријеме кога и немамо баш довољно, на 
намјенски уређеном прилазу сједињује-
мо се, у границама могућности са водом 
ријеке Јордан. Улазећи у воду и умивају-
ћи се њом, обузима нас посебно располо-
жење и осјећај несвакидашњице. Око нас 
пливају пловке и веома близу пролијећу 
бијели голубови испуштајући чудне гла-
сове који се уједињују у митски пој који 
се сједињује с природом у и око ријеке, а 
онда и с нама остављајући снажан утисак 
на овај доживљај коме посебан печат дају 
и визуелне, и звуковне слике са обале ове 
свете ријеке, ријеке Јордан.

За успомену са овог по много чему је-
динственог мјеста на планети правимо низ 
фотографија које ће осим емоција које се 
трајно памте бити свједок за незаборавни 
сусрет са мјестом крштења Спаситеља и 
Богочовјека.

У сами сумрак напуштамо ово мјесто и 
враћамо се у древни Јерусалим.
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